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Miliony na geotermię
10 milionów 980 tysięcy złotych - właśnie 
taką kwotę rząd Beaty Szydło przeznaczył na 
dofi nansowanie odwiertu geotermalnego w 
Sochaczewie. 

We wtorek 26 września, w obecności ministra 
Macieja Małeckiego, burmistrz Piotr Osiecki miał 
podpisać umowę w tej sprawie. O tym, jak wyko-
rzystać ewentualny potencjał odwiertu rozmawiano 
podczas konferencji, która 20 września odbyła się w 
hotelu Chopin. Moderatorem spotkania był burmistrz 
Osiecki.

- Sochaczew leży na terenach, które mają 
bardzo korzystne warunki geotermalne. Przewi-
dujemy, że odwiert pozwoli eksploatować wodę 
słodką o temperaturze ok. 40 stopni. To da nam 
szansę wykorzystać ją zarówno do produkcji cie-
pła, jak i do picia - wyjaśniał podczas konferencji 
Marek Balcer, prezes Geotermii Mazowieckiej SA, 
uznany specjalista w zakresie geotermii.

- Geotermia ma wielki potencjał. Projekt, w 
którym uczestniczymy będzie okrętem fl agowym 
rozwoju tej dziedziny w Polsce - dodał obecny na 
konferencji Thomas Garabetian z Europejskiej 
Rady Energii Geotermalnej Strona 3

Pamiętamy o bohaterach Sukces „Artystycznych Kramnic”

Sochaczew uczcił żołnierzy Września 1939. Spotykaliśmy 
się na cmentarzu wojennym w Trojanowie i pod pomni-
kiem zamordowanych w Boryszewie Str. 12, 13

W niedzielę 24 wrze-
śnia  patio  kramnic pę-
kało  w  szwach.  Tłu-
my  dzieciaków  i  ich 
rodziców  uczestni-
czyły  w  ciekawym  i 
przede  wszystkim  ze 
wszech miar udanym 
wydarzeniu w ramach 
całkiem  nowego  pro-
jektu  Sochaczewska 
Strefa   Dziec ięcej 
Kreatywności  „Arty-
styczne Kramnice” Str. 11
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Z PIERWSZEJ RĘKI
WAŻNE TELEFONY
MOSiR 
46 862-77-59

Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 

PEC 
46 862-92-00, 
telefony alarmowe 24h 604-206-
108, 602-789-111

Pogotowie 
energetyczne 991
Pogotowie gazowe 
(Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866

Pogotowie 999

Policja 
997, 46 863-72-00

PKP 19-757

Koleje Mazowieckie
22 364-44-44

PKS Grodzisk Mazowiecki, baza 
w Sochaczewie 
46 862-55-12

Sąd Rejonowy 
46 862-32-64
Schronisko „Azorek” 
791-604-108
791-606-109 (adopcje)
Fundacja „Nero” 
502-156-186
Starostwo Powiatowe 
46 864-18-40, 46 864-18-73
Straż pożarna 
998, 46 862-23-70
Szpital 
46 864-95-00, 46 864-96-00
MPT Taxi 
191-91
Taxi 
46 862-28-42
Taxi Nowa całodobowa 
888-766-600
USC 
46 862-23-02
Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35
Urząd Skarbowy 
46 862-26-04
Zakład Wodociągów 
i Kanalizacji 
46 862-82-30
Zgłaszanie awarii 
sieci wodociągowej 
i kanalizacji sanitarnej 
604-195-867, 696-056-281, 
664-157-699
ZGK 46 862-81-06, 46 862-93-14
ZKM 46 862-99-27
ZUS 46 862-64-33
Zgłaszanie awarii 
sieci oświetlenia 
ulicznego
698-088-755, 606-663-186
Całodobowy telefon 
alarmowy Urzędu Miasta
46 862-36-82

Sochaczew przekaże 20.000 
zł gminie Brusy na usuwanie 
skutków nawałnicy, jaka prze-
toczyła się w połowie sierpnia 
przez Bory Tucholskie i kilka 
okolicznych powiatów. Gdy 
wiatr ustał, miejscowi stra-
żacy przyznawali, że czegoś 
takiego jeszcze nie widzieli. 
Decyzję o wsparciu poszkodo-
wanych sochaczewscy radni 
podjęli na piątkowej (22.09) 
sesji Rady Miasta.

Burmistrz zaproponował, 
aby z budżetu miasta przeka-
zać gminie Brusy w powie-
cie chojnickim 20.000 zł na 

oczyszczanie ulic, placów i te-
renów zielonych zniszczonych 
przez niedawną wichurę. Na-
prawa szkód kosztuje, a gmina 
do bogatych nie należy, dlate-
go każda złotówka przeka-

zana przez solidarnych z po-
szkodowanymi rodaków jest 
na wagę złota. 

- Skala zniszczeń była 
tam ogromna. Wichu-
ra uszkodziła ponad 800 

obiektów, niektóre z nich 
całkowicie. Prawie 30 ro-
dzin zostało dosłownie bez 
dachu nad głową i samorząd 
musi im zapewnić schro-
nienie przed zbliżającą się 

zimą. Nadal część rodzin 
mieszka w udostępnionych 
przez władze lokalne przy-
czepach kempingowych. 
Brusy rozważają zakup 
ogrzewanych kontenerów 

mieszkalnych, w których 
ludzie mogliby przetrwać 
zimę i pilnować odbudowy 
domów. Nasze 20 tys. bę-
dzie dla tej gminy wymier-
nym wsparciem - mówi 
burmistrz Piotr Osiecki. 

Brusom, swej gminie 
partnerskiej, pomagał też 
Ożarów Mazowiecki, który 
zorganizował akcję na rzecz 
poszkodowanych. Trafi ły do 
nich piły łańcuchowe, plan-
deki, młotki, gwoździe, woda 
do picia, konserwy, środki 
czyszczące itp.

Daniel Wachowski

Daniel Wachowski

daniel.wachowski@sochaczew.pl

Na początku radni zdecydo-
wali o przeznaczaniu 20 tys. 
zł na usuwanie skutków na-
wałnicy, jaka przetoczyła się w 
połowie sierpnia przez gminę 
Brusy. Następnie podjęli sześć 
uchwał dotyczących sprze-
daży działek, głównie ich do-
tychczasowym dzierżawcom 
lub użytkownikom wieczy-
stym. I tak, ofertę inwestycyj-
ną ratusza ma wzbogacić wy-
stawiana na sprzedaż działka 
o powierzchni 10.117 m2 przy 
ul. Grzybowej, w dzielnicy 
Karwowo. W planie zagospo-
darowania ten teren przezna-
czony jest pod usługi kultury, 
oświaty, łączności, zdrowia, 
sportu lub rekreacji. Dwo-
ma innymi uchwałami radni 
uporządkują sprawy własno-
ści gruntów przy ul. Świer-
kowej i Długiej, gdzie do-
tychczasowi dzierżawcy chcą 
wykupić od miasta jedenaście 
działek o powierzchni od 10 
do 88 m2. Podobnie bez uwag 
rada dała zgodę na sprze-
daż trzech działek przy placu 
Kościuszki. To grunt przed i 
pod pawilonami handlowy-
mi (o powierzchni od 68 do 
209 m2), który chcą wykupić 
na własność dotychczasowi 
użytkownicy wieczyści.

Na wniosek Orange Polska 
S.A. ratusz opracuje nowy plan 
zagospodarowania dla półhek-

tarowej działki leżącej w środku 
osiedla Żeromskiego. Chodzi 
o teren, na którym stoi daw-
ny biurowiec Telekomunika-
cji Polskiej. Gmach jest niemal 
pusty, od lat niszczeje. Zmiana 
planu, który obecnie przewidu-
je tam wyłącznie świadczenie 
usług łączności i telekomuni-
kacji, pozwoli właścicielowi wy-
nająć biurowiec, wprowadzić w 
osiedle nieuciążliwe usługi. Jak 
czytamy w uchwale, ze wzglę-
du na położenie terenu w ści-
słym centrum miasta i sąsiedz-
twie zabudowy mieszkaniowej, 
nowy plan będzie wykluczał 
niektóre rodzaje usług, „aby 
jednoznacznie wyeliminować 
możliwość powstania jakich-
kolwiek uciążliwości dla oto-
czenia”. 

Radni wprowadzili wie-
le zmian w tegorocznym bu-
dżecie, wynikających przede 
wszystkim z likwidacji gim-
nazjów i utworzenia na ich 

bazie nowych szkół podsta-
wowych. Do budżetu wpro-
wadzono dodatkowe 192,7 
tys. zł subwencji oświatowej. 
Pieniądze te przeznaczono 
już na remont sanitariatów 
w gimnazjach przekształca-
nych w podstawówki i wy-
posażenie sal lekcyjnych 
(155 tys.) oraz na doposaże-
nie świetlic (37,7 tys.) w tych 
placówkach. Dodatkowe 55 
tys. przeznaczono na pokry-
cie kosztów pobytu naszych 
mieszkańców w domach po-
mocy społecznej, a 45 tys. na 
odpłatność za dzieci przeby-
wające w placówkach opie-
kuńczo-wychowawczych. O 
ponad 155 tys. zmniejszo-
no planowane wydatki na 
utwardzenie terenu na ty-
łach Szkoły Podstawowej nr 
7, gdyż wyłoniona w przetar-
gu fi rma wykonała roboty ta-
niej, niż zakładano. Parking 
jest gotowy, od połowy sierp-

nia może z niego korzystać 
cała społeczność „siódem-
ki”. Zaoszczędzone pienią-
dze przesunięto na budowę 
boiska przy Szkole Podstawo-
wej nr 3.

Radni zdecydowali o 
emisji obligacji, które prze-
znaczone zostaną na inwesty-
cje, wkład własny miasta do 
projektów unijnych, pozwo-
lą ratuszowi skutecznie sta-
rać się o milionowe dotacje 
na największe projekty infra-
strukturalne. Pierwotnie pla-
nowano, że UM wyemituje w 
tym roku papiery wartościo-
we za 5,6 mln zł. Gdy w grud-
niu 2016 roku uchwalano bu-
dżet miasta, wszyscy radni 
byli „za” tym projektem. Po 
analizie danych fi nansowych 
za I półrocze burmistrz za-
proponował radzie, aby wy-
emitować obligacje za poło-
wę planowanej kwoty, czyli 
za 2,8 mln zł. Jak się okazu-

je, ubiegłoroczna nadwyżka 
szacowana na 2,8 mln zł była 
wyższa o 1,9 mln (68 proc.) i 
faktycznie wyniosła 4,7 mln 
zł. Jak mówił burmistrz Piotr 
Osiecki, emisja obligacji za 
połowę planowanej kwo-
ty wystarczy, by sfi nansować 
wszystkie inwestycyjne za-
mierzenia. 

Na koniec radni zajęli 
się analizą sprawozdania z 
wykonania budżetu miasta 
za I półrocze 2017 roku. Jak 
czytamy w tym dokumen-
cie, dochody sięgnęły 50,1 
proc. planu, wydatki 46,4 
proc. Najważniejszym źró-
dłem pieniędzy dla samo-
rządu są opłaty lokalne oraz 
udział w podatkach pła-
conych skarbowi państwa 
przez każdego pracującego 
Polaka i każdą fi rmę. Osią-
gnięte w ten sposób docho-
dy własne w I półroczu zbli-
żyły się do 56 procent planu. 

Sprawozdanie zawiera 
wykaz i podsumowanie sta-
nu zaawansowania tegorocz-
nych inwestycji. Jak podkre-
ślano, prace wszędzie toczą 
się zgodnie z harmonogra-
mem i do końca grudnia ra-
tusz zainwestuje w drogi, 
chodniki, kanalizację desz-
czową, budowę boiska przy 
SP3, remont dwóch budyn-
ków SCK, hali sportowej w 
Chodakowie czy moderni-
zacją parku w tej dzielnicy 
ponad 20 mln zł. 

Pomagamy ofiarom sierpniowej nawałnicy

Radni rozmawiali o pieniądzach 
22 września odbyła się pierwsza po wakacyjnej przerwie sesja Rady Miasta. Wśród najważniejszych, omawianych tego 
dnia tematów, była analiza sprawozdania z realizacji dochodów i wydatków miasta w pierwszym półroczu 2017, zmiany 
w budżecie i Wieloletniej Prognozie Finansowej oraz zmiana planu zagospodarowania przestrzennego dla jednej z działek 
w centrum osiedla Żeromskiego. Wszystkie uchwały przeszły jednogłośnie. 
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TEMAT WYDANIA

Maciej Małecki, 
minister w rządzie Beaty Szydło
Cieszę się, że do Sochaczewa trafi  bli-
sko 11 mln zł z rządowego programu na 
geotermię. Mam osobistą satysfakcję, 
bo intensywnie zabiegałem o pozyska-
nie tych pieniędzy właśnie dla naszego 
Sochaczewa. Energia geotermalna to 
taki wielki piec, który znajduje się głę-
boko pod ziemią. Jest korzystniejsza od 
innych źródeł energii odnawialnej, bo działa niezależnie od 
warunków atmosferycznych, od wiatru czy słońca. Dlatego 
rząd Prawa i Sprawiedliwości w sposób szczególny wspiera 
rozwój geotermii w Polsce. Geotermia to jest wielka szansa 
dla Sochaczewa.
Badania wskazują, że pod naszym miastem są duże złoża 
wód geotermalnych. Teraz pozostaje trzymać kciuki za to, 
żeby odwierty okazały się sukcesem a gorąca woda, którą 
pozyskamy, mogła być jak najlepiej wykorzystana dla miesz-
kańców.

Prof. Beata Kępińska - Instytut Gospodarki 
Surowcami Mineralnymi i Energią Polskiej 
Akademii Nauk, lider projektu
Sochaczew ma bardzo dobre warunki geo-
logiczne, jest duże prawdopodobieństwo, że 
odwiert badawczy, który zostanie wykonany, 
potwierdzi, że w tym rejonie znajdują się w 
utworach tzw. kredy dolnej wody geotermalne 
o temperaturach około 40 stopni, które będą 
się nadawały do wykorzystania w lokalnym 
ciepłownictwie, w już istniejących sieciach 
grzewczych oraz do innych, bardzo istotnych celów, chociażby jako 
woda pitna. 
Dla przeciętego mieszkańca geotermia oznacza ekologiczne, czyste 
źródło ciepła, komfort użytkowania, niezawodność dostaw, fakt 
że korzysta się z lokalnych zasobów energetycznych, nie trzeba 
ich przywozić czy transportować siecią z daleka, nie niszczy się 
dróg, nie ma dymu z komina. Jest to energia bardzo przyjazna, 
ponieważ nie trzeba obsługiwać pieców, pozbywać się popiołów, jest 
konkurencyjna cenowo, a jak się zorientowaliśmy po rozmowach w 
Sochaczewie, samorząd chce, by była to energia nie droższa niż z 
dotychczas wykorzystywanych źródeł. 

Baldur Petursson - Islandzki Urząd 
ds. Energetyki, współpracownik wielu 
instytucji zajmujących się grantami 
norweskimi w Europejskim Obszarze 
Gospodarczym 
Ciepłe wody mogą być zastosowane nie tylko 
do ogrzewania gospodarstw domowych, o 
czym myśli Sochaczew. Można ten rodzaj 
ciepła stosować w wielu gałęziach przemy-
słu, w hodowli ryb, szklarniach i rolnictwie. 
Polska może korzystać z niego dokładnie w 
taki sam sposób, jak Islandia, dlatego trzeba 
dużo i głośno mówić o zaletach geotermii. W 
ramach projektu, którym objęty jest Sochaczew, będziemy starali 
się określić te  możliwości, a następnie doradzić, jak je optymalnie 
wykorzystać z korzyścią dla społeczności lokalnej i środowiska 
naturalnego. 
Co do tego, że przed Sochaczewem stoją ogromne możliwości, nie 
mam wątpliwości. Nasi eksperci zrobią wszystko, by maksymalnie 
precyzyjnie ocenić zasoby geotermalne dla każdego miasta i dora-
dzić, jak je najefektywniej wykorzystać. Ogromną siłą tego projektu 
są ludzie. Samorząd Sochaczewa bardzo poważnie potraktował ten 
pomysł, jest niezwykle zaangażowany w poszukiwanie odpowiedzi, 
na ile gorące wody pod miastem są szansą na jego pomyślny rozwój.

Robert Małolepszy
robert.malolepszy@sochaczew.pl

10 milionów 980 tysięcy to ko-
lejna ogromna dotacja, jaka 
wpłynie do Sochaczewa w cią-
gu ostatnich dwóch lat. Do tej  
pory pozyskiwaliśmy pieniądze 
m.in. na osuwisko, mosty, dro-
gi, termomodernizację, projekty 
miękkie. Pieniądze z NFOŚiGW 
w całości pokryją koszty badaw-
czego odwiertu geotermalnego, 
który powstanie w Trojanowie, 
na terenie bazy ZGM. 

- Sochaczew leży na tere-
nach, które mają bardzo ko-
rzystne warunki geotermalne. 
Przewidujemy, że nasz odwiert 
pozwoli eksploatować wodę 
słodką o temperaturze ok. 40 
stopni. To da nam szansę wyko-
rzystać ją zarówno do produkcji 
ciepła, jak i do picia - wyjaśniał 
we wtorek w hotelu Chopin 
Marek Balcer prezes Geotermii 
Mazowieckiej SA (miasto jest 
udziałowcem tej  fi rmy, która 
posiada w Sochaczewie trzy ko-
tłownie i ogrzewa część miesz-
kań), uznany specjalista w za-
kresie geotermii. 

W konferencji wzięli udział 
naukowcy z kilku polskich 
uczelni oraz  Polskiej Akademii 
Nauk, specjaliści od pomp cie-
pła i geotermii z Norwegii i Is-
landii, przedstawiciele Mini-
sterstwa Ochrony Środowiska i 
Narodowego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. Sejm RP reprezentował 
dyrektor biura poselskiego Ma-
cieja Małeckiego, Łukasz Go-
łębiowski, miasto  Sochaczew 
- burmistrzowie Osiecki i Do-
browolski oraz przewodniczą-

cy Rady Miasta Sylwester Kacz-
marek. 

Konferencja odbyła się w ra-
mach projektu o nazwie „Ener-
gia geotermalna: podstawa 
niskoemisyjnego ciepłownic-
twa, poprawy warunków ży-
cia i zrównoważonego rozwoju 
- wstępne studia dla wybranych 
obszarów w Polsce”. 

Jednym z tych obszarów jest 
miasto Sochaczew, poza nami 
do projektu zostały jeszcze za-
proszone Lądek Zdrój, Kon-
stantynów Łódzki i Poddębice. 
Finansowanie pochodzi z tzw. 
Europejskiego Obszaru Gospo-
darczego - donatorami są Nor-
wegia i Islandia. Wartość  pro-
jektu to ponad trzy miliony 
złotych. 

Celem jest wypracowanie 
strategii jak najlepszego wyko-
rzystania geotermii dla czterech 
biorących udział w programie 
miast. Pomóc w tym mają na-
ukowcy z najlepszych polskich 
wydziałów prestiżowych uczel-
ni (AGH w Krakowie oraz Poli-

technika Wrocławska). Liderem 
projektu jest Instytut Gospo-
darki Surowcami Mineralny-
mi i Energią Polskiej Akademii 
Nauk. 

- Celem miasta jest pozy-
skanie czystej energii i wody pit-
nej z odwiertu, który wykona-
my zapewne w przyszłym roku 
- mówi burmistrz Piotr Osiecki. 
- Korzyści z geotermii są oczy-
wiste - ochrona środowiska czy 
niezależne, niepodatne na czyn-
niki zewnętrzne i wahania ryn-
kowe źródło energii. Musimy 
jednak pamiętać, że na koń-
cu jest mieszkaniec, który do-
ceniając te czynniki będzie jed-
nak największą uwagę zwracał 
na cenę ciepła i wody. Naszym 
zadaniem jest takie poprowa-
dzenie projektu geotermalnego, 
by ta cena była atrakcyjna. Wie-
rzę, że nasi partnerzy z Norwegii 
i Islandii, którzy mają ogromne 
doświadczenie w komercyjnym 
wykorzystaniu geotermii, nam 
w tym pomogą - dodaje bur-
mistrz. 

- Geotermia ma wielki poten-
cjał. Projekt, w którym uczestni-
czymy będzie okrętem fl agowym 
rozwoju tej dziedziny w Polsce - 
mówił podczas konferencji Th o-
mas Garabetian z Europejskiej 
Rady Energii Geotermalnej. 

- Trzeba pamiętać, że od-
wiert to dopiero początek. Po-
tem będzie musiał powstać 
zakład geotermalny, który od-
zyska energię z gorących wód 
podziemnych oraz po schłodze-
niu i uzdatnieniu wtłoczy ją do 
sieci wodociągowej. To będą ko-
lejne milionowe nakłady - wyli-
cza wiceburmistrz Dariusz Do-
browolski, który odpowiada za 
inwestycje w mieście. 

- Samorząd nie udźwignąłby 
takiej inwestycji samodzielnie. 
Wykorzystujemy jednak każdą 
możliwość pozyskania pienię-
dzy dla miasta. Na odwiert nie 
wydamy złotówki - całą kwo-
tę  pozyskamy z NFOŚiGW. Już 
dziś przygotowujemy się także 
na pozyskanie środków na budo-
wę zakładu geotermalnego i roz-
budowę sieci. Temu służy choćby 
powołanie do życia Sochaczew-
skiego Klastra Energii - zapowia-
da burmistrz Osiecki. 

- Projekt ma ogromy poten-
cjał, ale trzeba pamiętać, że o peł-
nych możliwościach wykorzy-
stania odwiertu będziemy mogli 
mówić dopiero po jego wykona-
niu - przestrzega Marek Balcer. 

- Dziś możemy tylko szaco-
wać, jaką wodę pozyskamy. Dla-
tego tak ważne jest, że pieniądze 
na odwiert pochodzą ze źró-
deł zewnętrznych. Miasto może 
tylko zyskać. Na pewno nic nie 
straci - zapewnia Dariusz Do-
browolski. 

Sochaczew ma swój klaster energii
Podczas ostatniej sesji Rada Miasta jed-
nogłośnie zgodziła się na przystąpienie 
przez nasz samorząd do Sochaczewskie-
go Klastra Energii.
Cóż to takiego klaster? Cytując Wikipedię to 
„skoncentrowana przestrzennie (geografi cz-
nie) grupa przedsiębiorstw pochodzących 
z tego samego lub pokrewnych sektorów, a 
także instytucji i organizacji, powiązanych ze 
sobą siecią pionowych i poziomych zależ-
ności, konkurujących i współpracujących ze 
sobą. Obecność w klastrze daje przedsiębior-
stwom szereg korzyści i pozwala wzmocnić 
ich przewagę konkurencyjną” – tyle defi nicja. 

Nasz klaster będzie porozumieniem przed-
siębiorstw i podmiotu publicznego – jakim jest 

miasto Sochaczew. Pozostałymi członkami 
będą sochaczewskie spółki w 100% należące 
do miasta: Przedsiębiorstwo Energetyki Ciepl-
nej, Zakład Wodociągów i Kanalizacji oraz 
spółka Geotermia Mazowiecka S.A, w której 
miasto ma udziały, a która na terenie miasta 
ma trzy kotłownie i ogrzewa cześć budynków. 
Koordynatorem klastra będzie Sochaczew. 

Po co powstaje klaster? Sochaczew 
pozyskał właśnie blisko 11 milionów złotych 
na odwiert geotermalny. Jeśli potwierdzą się 
przewidywania co do potencjału gorących 
wód podziemnych znajdujących się pod 
miastem, potrzebne będą kolejne miliony 
(co najmniej kilkanaście), by wybudować 
tzw. zakład geotermalny, który odzyska 

energię cieplną z wydobytej z  głębin wody, a 
następnie, po uzdatnieniu, wtłoczy ją do sieci 
wodociągowej. By pozyskać te środki, ko-
nieczne jest powołanie klastra – bo właśnie 
takie porozumienia będą preferowane przy 
dzieleniu pieniędzy na rozwój geotermii. 

- Geotermia to jeden z naszych wielkich, 
strategicznych projektów, oczywiście pod 
warunkiem potwierdzenia potencjału zaso-
bów leżących pod miastem. Klaster pomoże 
nam te źródła eksploatować, zbudować 
zakład geotermalny, rozbudować sieć. Co 
ważne  - miasto będzie  miało pełną kontrolę 
nad klastrem, to my będziemy decydować 
o kierunkach prac i rozwoju porozumienia – 
wyjaśnia burmistrz Piotr Osiecki. 

Miliony na geotermię w Sochaczewie!
10 milionów  980 tysięcy złotych - właśnie taką kwotę rząd Beaty Szydło przeznaczył na dofi nansowanie odwiertu geotermalnego 
w Sochaczewie. We wtorek 26 września, w obecności ministra Macieja Małeckiego, burmistrz Piotr Osiecki podpisał umowę w tej sprawie. 
O tym, jak wykorzystać ewentualny potencjał odwiertu rozmawiano podczas konferencji, która w 20 września odbyła się w hotelu Chopin. 

Burmistrz Osiecki podczas konferencji geotermalnej 
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Siedemnaście wniosków w SBO
Podobnie jak w dwóch ubiegłych latach, w 
tegorocznej, piątej już edycji SBO, obowiązywać 
będzie podział na tak zwane projekty duże (od 
100.000 zł do 830.000 zł) i małe (do 100.000 zł), na 
które pula do podziału wyniesie 320.000 zł. Wśród 
17 propozycji, które zostaną poddane pod głoso-
wanie jest sześć projektów dużych i 11 małych.
Głosowanie potrwa trzy tygodnie. Swoich 
faworytów będzie można wskazywać od 29 
września do 20 października na dwa sposoby. 
Wypełnione ankiety mogą trafi ać do urn w wy-
branych punktach na terenie miasta (lokalizację 
punktów podajemy w tabelce na stronie 6.) lub 
wypełnić je w formie elektronicznej na platfor-
mie internetowej budzet.sochaczew.pl. Prawo 
udziału w głosowaniu ma każdy mieszkaniec 
Sochaczewa, który w 2017 roku kończy 16 lat. 
Oddający głos będą mogli wybrać maksymalnie 
dwa projekty z listy. 
Dodajmy, że do SBO 2018 wpłynęło 28 
wniosków, ale ostatecznie komisja pozytywnie 

zaopiniowała 17 z nich. W skład sześciooso-
bowego zespołu opiniującego, powołanego 
przez burmistrza, weszli: zastępca burmistrza 
Marek Fergiński (przewodniczący), przedsta-
wiciele klubów radnych samorządu miejskiego 
Selena Majcher (Prawo i Sprawiedliwość) i 
Marek Kosieradzki (Sochaczewskie Forum Sa-
morządowe), przedstawiciel Sochaczewskiej 
Rady Sportu Piotr Cypel, Rady Działalności 
Pożytku Publicznego - Iwona Woźnicka-Pie-
trzak i Powiatowej Izby Gospodarczej - Marek 
Stępowski. 
Jeden wniosek został odrzucony ze względów 
formalnych, bowiem wpłynął po terminie, czyli 
po 15 sierpnia. Kolejnych dziesięć propozycji 
odrzucił zespół opiniujący, który spotkał się w 
czwartek 14 września. Po wstępnej ocenie i 
wskazaniu uwag przez odpowiednie wydziały 
urzędu miejskiego, decyzja o odrzuceniu 
każdego z projektów została szczegółowo 
uzasadniona. Trzy z nich są niemożliwe do 

zrealizowania ze względu na brak odpowied-
niej lokalizacji na terenie należącym do miasta: 
wodny plac zabaw, wiaty rowerowe - szybkie 
zestawy naprawcze - stojaki rowerowe, park 
linowy. Z kolei pomysły na budowę siłowni 
zewnętrznej na plaży miejskiej oraz projekt 
zakładający powstanie bulwarów z dechami 
do tańca nad Bzurą zostały odrzucone ze 
względu na niezgodność z dokumentacją 
planu zagospodarowania przestrzennego 
tego terenu. Ponadto ze względu na gene-
rowanie zbyt dużych kosztów w przyszłości 
zrezygnowano z propozycji zakupu mobilnego 
telebimu. Odpadł też projekt „Przyrodniczego 
parku zabaw”, bowiem na wszystkie miejskie 
parki została sporządzona dokumentacja pro-
jektowa wraz z uzgodnieniami z Wojewódzkim 
Konserwatorem Zabytków oraz złożono już 
kompleksowy wniosek o dofi nansowanie 
tego przedsięwzięcia ze środków unijnych. 
Odpadł też pomysł na instalację sekundników 

na trzech skrzyżowaniach w Sochaczewie, 
ponieważ samorząd miejski nie jest zarządcą 
wskazanych dróg. W uzasadnieniu projektu 
„3 x Muzyka (Disco Sochaczew Festiwal, 
Rock Sochaczew Festiwal, RAP Sochaczew 
Festiwal)” zespół opiniujący nie znalazł racjo-
nalności wydatkowania środków publicznych. 
Wniosek „90-lecie Bzury, czyli: rozwój klubu i 
sportowa integracja całego miasta” był nato-
miast niezgodny z regulaminem SBO 2018, 
bowiem okres jego realizacji przypadał na 
2019 rok.
Poddanych pod głosowanie zostanie zatem 
17 projektów. Wyniki poznamy 3 listopada. 
Do realizacji skierowane zostaną projekty, 
które uzyskają największą liczbę punktów, 
aż do wyczerpania puli środków fi nansowych 
przeznaczonych na SBO 2018. Prezentujemy 
ostateczną listę propozycji wraz z krótkimi opi-
sami, na które od 29 września będzie można 
oddawać głosy.

WNIOSEK 1

Remont ulic Ogrodowej 
i Grunwaldzkiej
WNIOSKODAWCY: Halina Kuzińska i mieszkańcy Chodakowa
SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 300.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Projekt zakłada remont ulic 
Ogrodowej (199 m) i Grun-
waldzkiej, na odcinku od ul. 
Ogrodowej do Parkowej, (90 
m). W ramach niego ma zo-
stać położona nowa nakładka 
asfaltowa na jezdniach i kost-
ka brukowa na chodnikach. 
Osiedle przy tych ulicach za-
mieszkuje ponad tysiąc osób 
w 23 blokach. Jezdnia i chod-
niki są w fatalnym stanie, nigdy nie były remontowane. Nowa in-
frastruktura pozwoli na poprawę bezpieczeństwa mieszkańców 
osiedla oraz osób przyjeżdżajacych do kościoła, szkoły, sklepów.

WNIOSEK 5

Rowerowy tor przeszkód
WNIOSKODAWCA: Bogumił Gajda
SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 30.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Obiekt ma być zlokalizowa-
ny przy ul. Wrzosowej w dziel-
nicy Karwowo. Istniejący tor, 
wykonany kilkanaście lat temu 
przez mieszkańców tej części 
miasta, został już „wyeksplo-
atowany” i stał się niebezpiecz-
ny. Projekt zakłada m.in. usy-
panie nowych wzniesień lub 
zregenerowanie już istniejących, wykonanie skoczni rowe-
rowych od podstaw z zachowaniem warunków bezpieczeń-
stwa, dodanie nowych elementów np. słupków do wykony-
wania slalomów, uporządkowanie zieleni. 

WNIOSEK 2

Plac zabaw i siłownia 
na Osiedlu Polna
WNIOSKODAWCA: Marek Księżak
SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 100.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Obiekt rekreacyjny ma się 
znajdować pomiędzy blo-
kami na ulicy Targowej (nr 
6A, 8A) oraz al. 600-lecia 
(bloki nr 70 i 72A). Obecnie 
obszar ten  jest niezagospo-
darowany. Realizacja propo-
nowanego zadania zakłada 
wykorzystanie dostępnego 
miejsca do stworzenia kom-
pleksowo wyposażonej stre-
fy zabaw dla dzieci. Dodatkowo pomysł obejmuje zamonto-
wanie kilku urządzeń do ćwiczeń na zewnątrz, co pozwoli na 
utworzenie strefy aktywności dla młodzieży i dorosłych.

WNIOSEK 6

Bulwary nad Bzurą
WNIOSKODAWCY: Daniel Janiak, Jacek Jakubiak

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 830.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Zgłoszony pomysł zakłada bu-
dowę ścieżki pieszo-rowerowej 
stanowiącej bulwar nad Bzurą, 
wykonany z nawierzchni beto-
nowej odpornej na okresowe 
zalewanie. Ciąg komunikacyj-
ny ma łączyć ul. Podzamcze z 
terenem plaży miejskiej. Jego 
szerokość ma wynosić czte-
ry metry. Wzdłuż bulwaru staną słupy oświetleniowe. 
Umożliwi to poruszanie się po zmroku, co dziś jest prak-
tycznie niemożliwe. Zejście ulicą Moniuszki na teren pla-
ży miejskiej jest strome i sprawia niektórym mieszkań-
com problemy. Powstanie bulwaru rozwiąże tę sytuację 
i pozwoli bez przeszkód dotrzeć na teren plaży miejskiej 
osobom niepełnosprawnym, jeżdżącym na wózkach in-
walidzkich, oraz rodzicom z małymi dziećmi.

WNIOSEK 3

Modernizacja kuchni szkolnej 
w Szkole Podstawowej nr 3
WNIOSKODAWCY: Urszula Karazja, 
Zofi a Owczarek
SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 350.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Instalacje wodno-kanalizacyj-
ne w kuchni szkolnej i przyle-
głych pomieszczeniach są w bar-
dzo złym stanie. Wykonanie prac 
przyczyni się do zmniejszenia 
kosztów związanych z likwidacją ciągłych awarii oraz 
ich następstw (zalanych ścian, mokrych zagrzybionych 
sufi tów, naprawy urządzeń kuchennych). Zakres prac 
przewiduje m.in. wymianę instalacji wodno-kanaliza-
cyjnej, elektrycznej, wentylacyjnej, położenie nowej gla-
zury i armatury, ustawienie nowego ciągu technicznego 
do przygotowywania posiłków i ich wydawania, prace 
malarskie. Realizacja projektu będzie służyła całej spo-
łeczności szkolnej. 

WNIOSEK 4

Cykl pikników integracyjnych 
dla mieszkańców Sochaczewa
WNIOSKODAWCA: Marek Kosieradzki
SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 50.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Przedsięwzięcie polega na zorga-
nizowaniu podczas przyszłorocz-
nych wakacji pikników na terenie 
miejskich placów zabaw: ul. Żwirki i Wigury, ul. Kozu-
bowskiego, al. 600-lecia (Trojanów), ul. Fabryczna, ul. 
Grunwaldzka, ul. Chabrowa, al. 600-lecia (Ogródek Jor-
danowski). W każdym z tych miejsc miałyby się odbyć w 
okresie letnim po dwie, trzy imprezy. Podczas nich orga-
nizowane będą gry, zabawy dla dzieci i dorosłych, kon-
kursy z nagrodami, dyskoteka na powietrzu, przedsta-
wienia dla dzieci. Podczas spotkań planuje się również 
edukować uczestników w zakresie udzielania pierwszej 
pomocy przedmedycznej.

Znamy już ostateczną listę projektów, które zostaną poddane pod głosowanie w  Sochaczewskim Budżecie Obywatelskim 2018. Każdy mieszkaniec naszego miasta 
będzie mógł wskazać dwa spośród 17 pomysłów. Głosowanie ruszy 29 września i potrwa do 20 października. Do rozdysponowania jest 1.150.000 zł.
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Burmistrz Osiecki: Zachęcam do głosowania
Mieszkańcy jak co roku pokazali 
bardzo dużą kreatywność przy 
zgłaszaniu wniosków. Bardzo się 
cieszę, że Sochaczewski Budżet 
Obywatelski mimo upływu lat, bo 
to przecież już piąta edycja, nie 
traci na popularności. Wszystkie 
dotychczasowe zwycięskie projekty 
mają się świetnie – czas pokazał, że 
mieszkańcy najlepiej wiedzą czego 
potrzebują. Najlepszym przykładem 
niech będzie miejska plaża. Plaża 
jest też dobrym przykładem, że my 
pomysły mieszkańców nie tylko reali-
zujemy, ale też je rozwijamy. W tym 
roku utworzyliśmy na plaży przecież 
miejsce przeznaczone do kąpieli. 
W przeszłości realizowaliśmy też pro-
jekty, które nie wygrywały, ale potem 

były fi nansowane z pieniędzy budże-
tu miasta – bo docenialiśmy potrzebę 
ich powstania – mam na myśli choć-

by parking przy PKP, boisko przy 
SP 2, niektóre siłownie zewnętrzne 
czy plac zabaw przy Fabrycznej. 
W tym roku budujemy w ramach 
projektu SBO boisko wielofunkcyjne 
przy SP 3 i SP 1. Tu znów miasto 
dołożyło pieniędzy w stosunku do 
pierwotnie złożonego kosztorysu. 
Dodam, że do boiska, dzięki 
staraniom ministra Macieja Małec-
kiego, udało się dołożyć również 
pieniędzy z rządowego programu 
budowy infrastruktury sportowej. 
Dlatego warto głosować na wszyst-
kie projekty – warto pokazać, że 
mają poparcie mieszkańców. Nawet 
jeśli nie wygrają, to dla władz miasta 
będzie wskazówka, czego miesz-
kańcy sobie życzą. 

WNIOSEK 8

Modernizacja przejścia 
dla pieszych i parkingu 
przy SCK i Kinie Mazowsze
WNIOSKODAWCA: Robert Godzina

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 170.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Celem jest modernizacja czę-
ści terenu (600 mkw.) położo-
nego na terenie Sochaczew-
skiego Centrum Kultury przy 
ul. Chopina 101. Stary znisz-
czony chodnik, biegnący 
wzdłuż budynku, ma zostać 
wymieniony. Planuje się wy-
tyczenie drogi dla pieszych i 
drogi dla samochodów oraz 
oświetlenie ciągu komunikacyjnego. Przy wejściu do bu-
dynku SCK i Kina Mazowsze ma powstać nowy parking z 
miejscami dla osób niepełnosprawnych. 

WNIOSEK 10

Strefa kibica na Mistrzostwa 
Świata w Piłce Nożnej 2018
WNIOSKODAWCA: Anna Ulicka

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 100.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Strefa kibica miała-
by zostać stworzona 
w namiocie na tere-
nie stadionu MOSiR 
przy ul. Warszaw-
skiej 80, gdzie wa-
runki atmosferycz-
ne nie przeszkodzą 
we wspólnym kibi-
cowaniu biało-czer-
wony m  p o dc z a s 
Mistrzostw Świa-
ta w Rosji. W ra-
mach projektu planowany jest zakup lub wynajem, mon-
taż, demontaż i obsługa techniczna telebimu do oglądania 
meczów na mundialu. Wykupienie licencji na odtwarzanie 
publiczne, zakup lub wynajem miejsc siedzących i stolików 
dla widzów, udostępnienie usługi gastronomicznej, zakup 
gadżetów na konkursy prowadzone w trakcie meczów.

WNIOSEK 12

Remont łazienki dla 
niepełnosprawnych 
(basen „Orka”)
WNIOSKODAWCA: Anna Ulicka

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 60.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Niepełnosprawnych, któ-
rzy chcą korzystać z basenu 
jest coraz więcej. Pływalnia 
jest użytkowana od przeszło 
16 lat, a łazienka dla niepeł-
nosprawnych jest elementem 
obiektu, który jest eksploato-
wany w sposób szczególny. 
Projekt zakłada remont tego pomieszczenia sanitarnego 
- zakup i montaż prysznica, wymianę wszystkich sza-
fek, luster, uchwytów, kasetonów sufi towych, trzech par 
drzwi. Malowanie ścian oraz położenie płytek podłogo-
wych o wysokim stopniu odporności na ścieranie, anty-
poślizgowych.

WNIOSEK 13

Doposażenie siłowni 
zewnętrznych
WNIOSKODAWCA: Stowarzyszenie 

"
Sochaczew - Daj się Ponieść", 

Daniel Janiak

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 88.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Przedsięwzięcie zakłada do-
posażenie istniejących siłow-
ni zewnętrznych w wysokiej 
klasy urządzenia treningowe 
z regulacją obciążenia nawet 
do 160 kg. Plusy tego projek-
tu to: profesjonalny trening 
na powietrzu, całodobowy 
dostęp bez ograniczeń, profe-
sjonalna siłownia z wirtual-
nym osobistym trenerem na 
smartfonie, solidna konstrukcja odporna na akty wanda-
lizmu, innowacyjny, łatwy w obsłudze, urządzenia ideal-
ne dla wszystkich bez względu na wiek i stopień zaawan-
sowania. Działania podjęte podczas realizacji projektu to 
m.in. zakup i montaż urządzeń.

WNIOSEK 11

Koncert Zespołu „Arka Noego” 
podczas Dni Sochaczewa
WNIOSKODAWCA: Anna Robak

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 20.500 zł (bez nagłośnienia)

OPIS PROJEKTU:
Wnioskodawczyni za-
proponowała zaprosze-
nie zespołu muzycz-
nego „Arka Noego”, 
który miałby wystą-
pić podczas Dni Socha-
czewa 2018. „Arka No-
ego” to grupa ciesząca 
się dużą publicznością 
w Polsce i na świecie, o 
czym świadczą miliony 
wyświetleń na portalu 
Youtube.

WNIOSEK 9

Park „Kultura” w Boryszewie 
(za budynkiem SCK w Boryszewie)
WNIOSKODAWCA: Magdalena Franaszek-Niewiadomska

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 830.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Pomysł zakłada przekształ-
cenie zaniedbanego bo-
iska przy ul. 15 Sierpnia 83
(powierzchnia 3000 m2), 
należącego do Sochaczew-
skiego Centrum Kultury, 
w park. W ramach projek-
tu planowane jest  stwo-
rzenie alejek, zamonto-
wanie oświetlenia, ławek, 
koszy na odpady, wybudowanie niewielkiego placu za-
baw i innych atrakcji parkowych, na przykład trampolin 
czy hamaków. Dodatkowo będzie można adaptować ist-
niejącą infrastrukturę w postaci tarasu, jako małego am-
fi teatru, gdzie odbywałyby się koncerty oraz imprezy oko-
licznościowe.

WNIOSEK 7

Wiaty rekreacyjno-piknikowe 
na bulwarach nad Bzurą
WNIOSKODAWCA: Selena Majcher

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 100.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Założeniem projektu 
jest ustawienie pięciu 
wiat rekreacyjno-pik-
nikowych w sąsiedz-
twie plaży miejskiej, 
o wymiarach ok. 2,5 x 
2,5 x 2,5 m i konstruk-
cji stalowej na funda-
mentach żelbetowych 
z podłogą drewnia-
ną oraz zadaszeniem z tworzywa sztucznego, które będą 
demontowane w okresie zimowym. Rodziny z małymi 
dziećmi oraz osoby starsze będą mogły schronić się przed 
słońcem w upalne dni. Dodatkowo wiaty będą mogły słu-
żyć do alternatywnych form wypoczynku i rekreacji połą-
czonej z piknikiem lub grillowaniem.
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WNIOSEK 15

Budowa progów zwalniających
WNIOSKODAWCA: Sylwester Zdzieszyński
SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 50.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Tak zwani leżący policjanci mają za-
pewnić bezpieczeństwo mieszkań-
com osiedla Karwowo i terenów za 
Bzurą. Projekt zakłada powstanie w 
sumie 14 progów zwalniających na na-
stępujących ulicach: po dwa na ulicach 
Radiowej, Tęczowej i Próżnej; po jednym na ulicach: Perłowej, 
Chabrowej, Zagłoby, Bartniczej, Chłodnej, Spokojnej, Wodnej, 
Rycerskiej, Rybnej. Są to drogi osiedlowe, niemające chodników, 
po których poruszają się mieszkańcy oraz małe dzieci.

WNIOSEK 16

Multimedialny przewodnik 
po Sochaczewie na smartfona
WNIOSKODAWCA: Stowarzyszenie „Sochaczew - Daj się Ponieść”, 
Daniel Janiak

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 35.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Warto, aby mieszkańcy spraw-
dzili, czy znają wszystkie ciekawe 
miejsca na mapie Sochaczewa. 
Natomiast turystom aplikacja 
pozwoli poznać nasze miasto. To 
przedsięwzięcie stanowi cieka-
wą formę nowoczesnej promocji 
miasta. Zadania i działania pod-
jęte podczas realizacji projektu 
to m.in. zakup multimedialnego przewodnika po Sochaczewie 
na smartfona, wyznaczenie ciekawych miejsc na terenie naszego 
miasta, które będą widoczne w aplikacji.

WNIOSEK 14

Studio nagrań
WNIOSKODAWCA: Stowarzyszenie „Sochaczew - Daj się Ponieść”, 
Daniel Janiak

SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 350.000 zł

OPIS PROJEKTU:
W Sochaczewie istnieje dużo zespo-
łów, wokalistów i wokalistek z róż-
nych gatunków muzycznych, którzy 
nie mają możliwości zarejestrowa-
nia swoich utworów. Zadania i działania podjęte podczas reali-
zacji projektu to m.in. wyznaczenie pomieszczeń do zaadaptowa-
nia na potrzeby studia nagrań, zakup sprzętu i oprogramowania, 
profesjonalne przygotowanie pomieszczeń w celu osiągnięcia jak 
najlepszej akustyki.

WNIOSEK 17

Angielski za darmo dla 
mieszkańców Sochaczewa
WNIOSKODAWCA: Stowarzyszenie 

„Sochaczew - Daj się Ponieść”, Daniel Janiak
SZACUNKOWA WARTOŚĆ: 100.000 zł

OPIS PROJEKTU:
Znajomość języka angielskiego jest 
bardzo potrzebna (znalezienie pra-
cy, podróże, matura, nauka w szkole). 
Realizacja projektu podwyższy poziom nauki języka angielskie-
go wśród mieszkańców Sochaczewa. Zadania i działania podjęte 
podczas realizacji projektu to m.in. wybranie odpowiedniej sali, 
w której będą się odbywały zajęcia grupowe, zatrudnienie lekto-
rów i korepetytorów oraz zakup dla nich materiałów dydaktycz-
nych, rekrutacja uczestników, realizacja dwóch poziomów (pod-
stawowy i średniozaawansowany).

Gdzie można oddawać głosy:
1. Miejska Biblioteka Publiczna w Sochaczewie, 

ul. 1 Maja 21 (Kramnice Miejskie)
2. Urząd Miejski w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16

3. Pływalnia „Orka”, ul. Olimpijska 3
4. Zespół Szkół im. Fryderyka Chopina, ul. Chopina 99
5. Szkoła Podstawowa nr 1, ul. Ryszarda Kaczorowskiego 7

6. Szkoła Podstawowa nr 6, ul. Staszica 106
7. Szkoła Podstawowa nr 2 im. Marii Konopnickiej, 

ul. 15 Sierpnia 44
8. Szkoła Podstawowa nr 3 im. Bolesława Krzywouste-

go, ul. Ryszarda Kaczorowskiego 5
9. Szkoła Podstawowa nr 4 z Oddz. Integr. im. Janusza 

Korczaka, ul. Staszica 25
10. Miejskie Przedszkole nr 1, ul. Ryszarda Kaczorowskiego 2

11. Miejskie Przedszkole nr 3 im. Jana Brzechwy, 
ul. Poprzeczna 9

12. Miejskie Przedszkole nr 4 z Oddziałami Integracyjnymi, 
ul. 15 Sierpnia 50

13. Miejskie Przedszkole nr 6 ,im. Juliana Tuwima, 
ul. Chodakowska 4

14. Miejskie Przedszkole nr 7 im. Marii Montessori, 
ul. Żwirki i Wigury 15

15. SCK w Sochaczewie, ul. Chopina 101
16. SCK w Sochaczewie, ul. 15 Sierpnia 83
17. SCK w Sochaczewie, ul. Żeromskiego 8

18. Dzienny Dom Pomocy Społecznej, al. 600-lecia 90
19. Środowiskowy Dom Samopomocy, ul. Zamkowa 4a

Maciej Frankowski

maciej.frankowski@sochaczew.pl

Wprowadzony w 2013 roku 
budżet partycypacyjny po-
zwala na zaangażowanie so-
chaczewian w budowanie spo-
łeczeństwa  obywatelskiego. 
Pokazały to poprzednie edycje 
SBO, które cieszyły się dużym 
zainteresowaniem. To bezpo-
średnio mieszkańcy Sochacze-
wa decydują o wydatkowaniu 
określonej puli pieniędzy z bu-
dżetu miasta (1.150.000 zł). W 
ubiegłych latach w ramach SBO 
zrealizowano m.in. takie inwe-
stycje jak: powstanie siłowni ze-
wnętrznych, budowa obiektów 
sportowych przy szkołach, czy 
otwarcie plaży miejskiej i wy-
pożyczalni kajaków nad Bzurą.

Przypomnijmy, że tylko w 
ramach poprzedniej edycji od 
początku tego roku całkowi-
cie lub częściowo zostało zre-
alizowanych siedem zwycię-
skich projektów. Pewne jest, że 
w 2018 roku przynajmniej pięć 
kolejnych pomysłów mieszkań-
ców również zostanie wprowa-
dzonych w życie. Gwarantuje 
to regulamin SBO, dzielący po-
mysły na „małe” i „duże”. 

Zdecydowanie największą 
inwestycją z SBO 2017 jest bu-
dowa boiska wielofunkcyjnego 
dla Szkół Podstawowych nr 1 i 
nr 3. Będzie ono miało poliure-
tanową nawierzchnię, na któ-
rej wyznaczone zostanie pole 

do gry w piłkę ręczną oraz dwa 
boiska do koszykówki. Wokół 
przebiegać będzie trzytorowa, 

200-metrowa bieżnia również 
o nawierzchni poliuretanowej, 
wraz ze stumetrowym rozbie-

giem do skoku w dal. Projekt 
ten zdobył poparcie blisko 600 
mieszkańców. Prace budowla-
ne powinny zostać ukończo-
ne za kilka dni. Z kolei na I i II 
piętrze w starej części budyn-
ku Szkoły Podstawowej nr 3 
zakończył się już remont łazie-
nek. Inwestycja również była 
zwycięskim projektem budżetu 
obywatelskiego. Miasto pozy-
skało na nią dodatkowo dota-
cję z Ministerstwa Sportu i Tu-
rystyki w wysokości 364 300 zł.

Ponadto przed rozpoczęciem 
nowego roku szkolnego zakoń-
czyły się prace nad remontem ła-
zienek szkolnych w Zespole Szkół 
w Sochaczewie oraz budowa par-
kingu przy chodakowskiej pla-
cówce. W ramach tej inwesty-
cji położonych zostało ok. 1800 
mkw. kostki brukowej, 170 m 
krawężnika, powstało 60 stoja-
ków na rowery. To jednak nie 
wszystkie inwestycje, które mia-
ły miejsce w Chodakowie. Dzięki 
budżetowi obywatelskiemu swo-
je zaplecze na obiektach przy ul. 
Chopina 101 wzbogacił Miejski 
Ośrodek Sportu i Rekreacji. Po-
wstało tam drugie boisko do siat-
kówki plażowej, które było użyt-
kowane m.in. podczas rozgrywek 
letniego cyklu Grand Prix. Na sta-
dionie piłkarskim zainstalowano 
elektroniczną tablicę wyników. 
Drugie takie urządzenie stanie na 
stadionie przy ul. Warszawskiej, 
podczas prac nad kompleksową 
przebudową całego obiektu. 

Warto zagłosować!
Przed nami czas wyboru projektów, które będą realizowane w ramach piątej edycji Sochaczewskiego 
Budżetu Obywatelskiego. Tymczasem większość ubiegłorocznych przedsięwzięć już została 
wykonana. Decyzją mieszkańców dokonało się wiele pozytywnych zmian w naszym mieście.

Boisko dla SP1 i SP3 powinno zostać ukończone do końca września

Koniec z błotem przed chodakowską szkołą

Kibice mogą na bieżąco śledzić wynik
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Sochaczewski ratusz, miesz-
czący się w budynku z lat trzy-
dziestych minionego stulecia, 
od lat jest gruntownie remon-
towany. Dzięki prowadzonej 
krok po kroku modernizacji, 
klienci UM mają już do dyspo-
zycji m.in. windę, podjazd i to-
alety dla niepełnosprawnych, 
przestronne Biuro Obsługi 
Klienta, przeniesioną na par-
ter kasę oraz klimatyzowaną 
salę ślubów.

Właśnie trwa przebudowa po-
mieszczeń biurowych II pię-
tra oraz całej klatki schodowej. 
Firma Sochbud na wykona-
nie robót ma czas do 1 grud-
nia. Prace są bardzo rozległe. 
Jest to zmiana obecnego układu 
pomieszczeń, rozbiórka ścian 
działowych i budowa nowych 
w lekkiej konstrukcji, wybicie 
nowych otworów pod projek-
towane drzwi, wymiana tyn-

ków, które obecnie, zgodnie z 
budownictwem sprzed prawie 
stu lat, są docieplone trzciną. 
Wymienione zostaną wszystkie 
drzwi, jak i cała instalacja elek-
tryczna. Piętro czeka dobudo-
wa wentylacji, montaż oświe-
tlenia awaryjnego, instalacji 
przeciwpożarowej, przeciw-
pożarowego wyłącznika prą-
du, całej sieci komputerowej. 
Wykonane zostały też niektó-

re prace na klatce schodowej, 
gdzie wymieniono już okładzi-
nę schodów. Przestrzeń czeka 
jeszcze na nowe balustrady, wy-
gładzenie i pomalowanie ścian 
oraz sufi tów.

Zgodnie z wymogami ra-
tusza, ekipy nie wyłączają z 
użytku całej kondygnacji, dla-
tego najpierw budowlańcy we-
szli na wschodnie skrzydło, a 
po zakończeniu prac przejdą 

na zachodnie. Ponieważ pra-
ce prowadzone są w funkcjo-
nującym obiekcie, wykonawca 
musi ograniczyć do minimum 
pylenie oraz hałas zakłócające 
obsługę klientów, a szczególnie 
uciążliwe roboty wykonywać 
po godzinach urzędowania.

- Prace we wschodnim 
skrzydle mają potrwać do koń-
ca września - mówi naczelnik 
wydziału inwestycji i moderni-

zacji, Urszula Cielniak. - Chce-
my, by w październiku urzęd-
nicy, którzy zajmują obecnie 
zachodnie skrzydło, przenie-
śli się do wschodniego. Dlatego 
wybraliśmy już dostawcę me-
bli, które pojawią się na drugim 
piętrze, jak tylko pomieszcze-
nia zostaną oddane do użyt-
ku. Taka przeprowadzka będzie 
bardzo skomplikowaną opera-
cją i na pewno zajmie kilka dni. 
W tym czasie fi rma Sochbud 
ma się zająć remontem klatki 
schodowej. Zdaję sobie sprawę, 
że obecna sytuacja może być 
uciążliwa dla klientów ratusza, 
dlatego proszę o cierpliwość i 
zapewniam, że prace prowa-
dzone są najsprawniej, jak to 
tylko możliwe.

II piętro zajmie Wydział 
Ochrony Środowiska i Gospo-
darki Odpadami, Referat Księ-
gowości, Referat Podatkowy i 
Wydział Sekretarza Miasta.

Gmach ratusza powstał w 
latach 30. XX wieku. W latach 
60. rozbudowano go od stro-
ny wschodniej, ale już bez pod-
piwniczenia. W latach 2008-
2009 nadbudowano IV piętro, 
powstała winda, wymienio-
no centralne ogrzewanie. Po-
tem wyremontowano piwnice, 
III i I piętro, wraz z salą obrad 
rady miasta, a w minionym 
roku także parter. Na najniższej 
kondygnacji można teraz za-
łatwić większość urzędowych 
spraw - wyrobić dowód osobi-
sty, pobrać kopię aktu urodze-
nia w USC, złożyć podanie lub 
pobrać wzory druków w Biurze 
Obsługi Klienta, potwierdzić 
profi l zaufany, wnieść w kasie 
opłatę za śmieci itd. Ostatnim 
elementem remontu będzie już 
tylko docieplenie ścian tam, 
gdzie jeszcze brak izolacji, oraz 
pomalowanie elewacji.

Sebastian Stępień

Agnieszka Poryszewska
agnieszka.poryszewska@sochaczew.pl

Do otrzymania SKM upraw-
niona jest każda osoba, która 
rozlicza podatek dochodowy 
od osób fi zycznych i deklaru-
je w swoim zeznaniu podat-
kowym, że miejscem jej za-
mieszkania jest Sochaczew. 
Karta wydawana jest przez 
Urząd Miejski dla jednej oso-
by na okres roku.

Wniosek o jej wyda-
nie oczywiście nadal moż-
na złożyć w tradycyjnej, 
papierowej formie. By uła-
twić mieszkańcom dołącze-
nie do programu zniżkowe-
go, uruchomiono specjalną 
stronę internetową umożli-
wiającą dopełnienie formal-
ności bez wychodzenia z 
domu. Na  sochaczew.infor-
mica.pl można wejść bezpo-
średnio, bądź poprzez por-
tal www.sochaczew.pl (po 
prawej stronie w części „po-
lecamy” kliknąć należy na 
grafi kę SKM).

Złożenie wniosku prze-
biega analogicznie jak w 
przypadku tradycyjnego 
formularza. Podajemy m.in. 
imię, nazwisko, pesel, adres 

i dane kontaktowe, w tym 
adres mailowy, który jest 
niezbędny do dokończenia 
procedury. Bardzo ważne 
jest to, by po złożeniu wnio-
sku zalogować się na pocztę 
i potwierdzić przesłanie for-
mularza (na nasza skrzynkę 
przesłany zostanie automa-
tyczny mail).

Potem pozostaje nam 
tylko czekać. Kartę należy 
odebrać bezpośrednio w ra-
tuszu. O tym, kiedy może-
my zgłosić się do Wydziału 

Polityki Społecznej i Ochro-
ny Zdrowia również zosta-
niemy poinformowani ma-
ilem.

- Uważam, że to duże 
ułatwienie i oszczędność 
czasu dla sochaczewian. 
Obecnie w formie elektro-
nicznej wnioskować można 
tylko o kartę mieszkańca, ale 
współpracująca z nami fi r-
ma pracuje nad uruchomie-
niem kolejnych funkcjonal-
ności, dzięki którym przez 
internet będziemy mogli 

wnioskować o wydanie kart 
z pozostałych programów - 
powiedziała nam naczelnik 
Joanna Kamińska.

Warto zaznaczyć, że, 
posiadając już SKM, na so-
chaczew.informica.pl moż-
na sprawdzić, jakie ulgi 
nam przysługują, zmienić 
adres mailowy, czy założyć 
indywidualne konto doty-
czące udziału w programie 
(nie wymaga logowania się 
za pomocą poczty elektro-
nicznej). Pracownicy wy-

działu zachęcają do wcho-
dzenia na stronę, składania 
wniosków on line, które, jak 
podkreślają, są realizowa-

ne tak samo sprawnie jak te 
papierowe, a mieszkańcom 
oszczędzają dodatkowej wi-
zyty w urzędzie. 

Karta bez wychodzenia z domu
Strona internetowa sochaczew.informica.pl to adres, dzięki któremu możemy on line złożyć wniosek o wydanie Sochaczewskiej Karty Mieszkańca. 
Program ruszył 1 stycznia 2016 r. i do tej pory skorzystało z niego blisko 3 tys. sochaczewian, na których czeka szereg atrakcyjnych zniżek i bonusów.

Posiadaczom Sochaczewskiej 
Karty Mieszkańca przysługuje:
• 15% zniżki na zakup normalnego biletu jednorazo-
wego lub miesięcznego uprawniającego do przejazdu 
komunikacją miejską (na portalu www.sochaczew.
pl znaleźć można wykaz punktów gdzie można kupić 
bilety jednorazowe ze zniżką)
• 15% zniżki na zakup normalnego biletu jednorazowe-
go lub karnetu uprawniającego do korzystania z oferty 
własnej Miejskiego Ośrodka Kultury
•15% zniżki od obowiązującej ceny na ofertę własną 
Miejskiego Ośrodka Sportu i Rekreacji w Sochaczewie 
(m.in. basen, lodowisko, wypożyczalnia kajaków na 
plaży miejskiej)
• 15% zniżki na zakup normalnych biletów jednorazo-
wych do Muzeum Ziemi Sochaczewskiej i Pola Bitwy 
nad Bzurą
• 15 % zniżki w opłacie jednorazowej za parkowanie 
w Strefi e Płatnego Parkowania (z wyłączeniem opłat 
abonamentowych typu „M”).
• pierwszeństwo w przyjęciu ich dzieci do żłobka, przed-
szkoli i szkół prowadzonych przez miasto Sochaczew
• zakup biletów normalnych w cenie ulgowych dla posia-
daczy Karty Mieszkańca na całą ofertę Stacji Muzeum.
Wszelkich informacji na temat programów zniżkowych 
udziela Wydział Polityki Społecznej i Ochrony Zdrowia 
UM, mieszczący się na trzecim piętrze ratusza (pok. 
425), tel. (46) 862-22-35, wew. 440.

Remont wschodniego skrzydła urzędu na fi niszu
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Daniel Wachowski

daniel.wachowski@sochaczew.pl

Mazowiecka Jednostka Wdra-
żania Programów Unijnych 
rozstrzygnęła konkurs na dzia-
łania termomodernizacyjne, do 
którego ratusz złożył trzy pro-
jekty związane z oszczędza-
niem energii cieplnej i elek-
trycznej. Z unijnej kasy UM 
pozyskał na ten cel 4.156.500 
zł dofi nansowania. Wartość 
wszystkich prac oszacowano na 
5,2 mln zł, a unijna dotacja to 80 
procent kosztów. Resztę stano-
wi wkład własny samorządu.

Najdroższy jest remont cho-
dakowskiej hali, w której prace 
można podzielić na dwa zakre-
sy. Pierwszy z nich, typowo ter-
momodernizacyjny, obejmu-
je wymianę drzwi, zastąpienie 
charakterystycznych luksferów 
panelami z nietłukącego szkła, 
wymianę instalacji centralnego 
ogrzewania, montaż wentylacji 
mechanicznej z odzyskiem cie-
pła oraz wymianę opraw elek-
trycznych na energooszczęd-
ne. Drugi zakres robót, typowo 
budowlany, faktycznie ozna-
cza generalny remont obiektu. 
Wzmocniona będzie konstruk-
cja dachu i wymienione jego po-
krycie, przebudowane schody 
zewnętrzne, wymienione ob-
róbki blacharskie, wykładzina 
na widowni, odnowiony par-
kiet hali. Na koniec ekipy zajmą 

się malowaniem ścian i sufi tów. 
Koszt remontu hali wyniesie 
2.648.000 zł.

- Szacujemy, że po zakoń-
czeniu prac roczne zapotrzebo-
wanie budynku na ciepło spad-

nie o połowę. Podobnie o połowę 
mniejsze będzie zużycie energii 
potrzebnej do ogrzania wody, 
gdyż system mają wspierać czte-
ry solary umieszczone na dachu 
hali, a grzałka jedynie pomagać 
w utrzymaniu właściwej tempe-
ratury wody do kąpieli – mówi 
burmistrz Piotr Osiecki.

1.575.300 zł będzie koszto-
wała termomodernizacja SCK 
przy ul. Chopina. W tym bu-
dynku trwa ocieplanie ścian 
zewnętrznych i piwnic, potem 
ocieplony będzie dach, wymie-
nione zostaną wszystkie drzwi 
i okna oraz zmodernizowany 
system grzewczy. 

- W tym obiekcie chcemy 
osiągnąć jeszcze lepsze wskaź-
niki niż w pobliskiej hali. Zapo-
trzebowanie na energię cieplną 
powinno zmniejszyć się nie-
mal o 60 procent, a średnie mie-
sięczne rachunki o kilka tysię-
cy złotych – dodaje burmistrz 
Osiecki. 

Trzeci kontrakt na prace 
w SCK w Boryszewie wart jest 
877.000 zł. W tym gmachu w 
ubiegłym roku kosztem 1,1 mln 
zł ocieplono piwnice i taras, 
wymieniono centralne ogrze-
wanie i zainstalowano pompy 
ciepła zasilane gazem. Budow-
lańcy wrócili do SCK na II etap 
inwestycji, a ta obejmie ocieple-
nie elewacji i dachu, wymianę 
okien i drzwi, montaż na dachu 
ogniw fotowoltaicznych.

Burmistrz Miasta Sochaczew 
serdecznie zaprasza

na spotkanie informacyjne pt. „Fundusze Europejskie 
na rozwój działalności gospodarczej”. Podczas 
spotkania, które poprowadzą specjaliści ds. Funduszy 
Europejskich, przedstawione zostaną najważniejsze 
założenia, zasady i cele wykorzystywania środków 
unijnych w nowej perspektywie fi nansowej 2014-2020 
oraz omówione będą następujące zagadnienia:
Regionalny Program Operacyjny Województwa 
Mazowieckiego 2014-2020 (RPO WM);
Program Operacyjny Inteligentny Rozwój 2014-2020;
Program Rozwoju Obszarów Wiejskich 2014-2020;
Program Operacyjny Polska Cyfrowa 2014-2020;
Program Operacyjny Infrastruktura i Środowisko 
2014-2020;
Pozostałe możliwości fi nansowania rozwoju działal-
ności gospodarczej;
System informacji o Funduszach Europejskich;
Podstawowe zasady aplikowania, realizacji, rozli-
czania i kontroli projektu w ramach RPO WM.
Spotkanie odbędzie się 28 września o godz. 10.00 w 
sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego w Sochacze-
wie, przy ulicy 1 Maja 16 (I piętro).
Udział w szkoleniu jest bezpłatny. Liczba miejsc 
ograniczona.
Zapisy na szkolenie przyjmujemy pod nr tel. 46 862 22 35
wew. 307.

Rada Powiatu w Sochacze-
wie zebrała się po raz 28. w 
tej kadencji. W poniedzia-
łek, 11 września podjęto 
trzy uchwały. 

Rada dokonała zmian w 
uchwale w sprawie Wielo-
letniej Prognozy Finansowej 
Powiatu Sochaczewskiego, a 
także zmian w tegorocznym 
budżecie powiatu. Ponad-
to, decyzją radnych, wpro-
wadzono zmiany w uchwale 
w sprawie określenia za-
dań, na które przeznacza się 
środki Państwowego Fun-

duszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych w bie-
żącym roku.

- W związku z otrzyma-
ną informacją od prezesa Za-
rządu PFRON, w wyniku po-
nownego podziału środków 
na samorządy powiatowe, 
nastąpiło zmniejszenie środ-
ków fi nansowych PFRON na 
realizację zadań przez powiat 
sochaczewski o kwotę 8.170 
zł. Zachodzi konieczność po-
nownego rozdysponowa-
nia przyznanych środków na 
poszczególne zadania - wy-
jaśniała Katarzyna Kajak, 

dyrektor Powiatowego Cen-
trum Pomocy Rodzinie w So-
chaczewie. Projekt podziału 
środków został pozytywnie 
zaopiniowany przez Powiato-
wą Społeczną Radę ds. Osób 
Niepełnosprawnych.

Podczas sesji zgroma-
dzeni zapoznali się z infor-
macją o przebiegu wykona-
nia budżetu oraz informacją 
o przebiegu wykonania pla-
nu fi nansowego jednostek 
za pierwsze półrocze br., 
które przedstawiła skarbnik 
powiatu Teresa Pawelak. 
Określony w uchwale bu-

dżetowej na rok 2017 plan 
dochodów wykonany zo-
stał do 30 czerwca w ponad 
52 proc. Z kolei wykonanie 
planu wydatków budżeto-
wych na koniec czerwca br. 
wyniosło ponad 45 proc. 

W dalszej części ob-
rad informację o sytuacji na 
rynku pracy w powiecie so-
chaczewskim w pierwszym 
półroczu tego roku przed-
stawił Krzysztof Wasilewski, 
dyrektor Powiatowego Urzę-
du Pracy w Sochaczewie.

Starostwo Powiatowe 
w Sochaczewie

O budżecie i rynku pracy na sesji powiatu

Miliony na remonty
Sochaczew otrzymał dotację w wysokości ponad 4,1 mln złotych. Pieniądze 
przeznaczone są na termomodernizację dwóch budynków SCK przy ul. Chopina i 15 
Sierpnia oraz hali sportowej w Chodakowie. 12 września w Urzędzie Marszałkowskim 
burmistrz Piotr Osiecki i skarbnik Jolanta Brzóska podpisali umowę o przyjęciu dotacji. 

Sochaczewskie Centrum Kultury w Boryszewie

Hala sportowa przy Chopina 101

Sochaczewskie Centrum Kultury w Chodakowie

Kolejne cztery drogi w asfalcie

W połowie kwietnia w ulicach Maczka, Kawalerzystów, 
Roweckiego i Andersa rozpoczęła się budowa kanalizacji 
deszczowej i układanie 800 metrów asfaltu. Kosztem 739 
tys. zł sochaczewski Hydro-Instal położył sieć kanalizacji 
deszczowej w ulicach Kawalerzystów i Roweckiego na od-
cinku od Maczka do ulicy 15 Sierpnia, wykonał drenaż ulicy 
Roweckiego i dodatkowe wpusty kanalizacji deszczowej. W 
drugim etapie ułożono asfalt w ulicach Maczka (275 m), Ka-
walerzystów (245 m), Roweckiego (100 m) i Andersa (175 m).

Ulice Maczka (powyżej) i Kawalerzystów (poniżej)

OGŁOSZENIE
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ZA BARIERĄ PRAWA

Policjanci zatrzymali 38-let-
niego mężczyznę oraz zabez-
pieczyli 1,5 tony gotowej kra-
janki tytoniowej bez akcyzy a 
także ponad 3100 paczek pa-
pierosów z podrobionym zna-
kiem towarowym. Tytoniowa 
„fabryka” znajdowała się w 
gminie Rybno.

Policjanci z wydziału do walki 
z przestępczością gospodarczą 
KWP w Krakowie od począt-
ku  roku prowadzą postępowa-
nie dotyczące grupy przestęp-
czej, zajmującej się produkcją 
i dystrybucją nielegalnych wy-
robów tytoniowych. Jak usta-
lono, „lewe” papierosy trafi a-
ły na place i targowiska całej 
Polski. Do tej pory w śledz-
twie zostało zatrzymanych i 
usłyszało zarzuty już kilkana-

ście osób. Wśród podejrzanych 
są głównie hurtownicy, którzy 
wyprodukowany towar od-
sprzedawali dalej. Policjantom 
zależało jednak na wykryciu i 
zlikwidowaniu linii produk-
cyjnych. Intensywne działania 
operacyjne doprowadziły do 
ustalenia miejsca, w którym 
przestępcy produkowali pa-
pierosy. Jest to jedna z małych 
miejscowości pod Sochacze-
wem.

W środę 6 września poli-
cjanci wspólnie z funkcjona-
riuszami Centralnego Biura 
Śledczego Policji w Olsztynie 
oraz funkcjonariuszami Urzę-
du Celno-Skarbowego z Olsz-
tyna wkroczyli na teren nie-
ogrodzonej posesji w Jasieńcu 
w gminie Rybno, gdzie znajdo-
wała się duża hala magazyno-

wa. Akcja została przeprowa-
dzona, gdy na posesję wjechał 
samochód wyładowany wor-
kami z krajanką tytoniową. 
38-letni kierowca pojazdu zo-
stał zatrzymany. Na pose-
sji policjanci ujawnili również 
zaparkowane kolejne auto wy-
pełnione krajanką. W jednym 
znaleźli 135 kg tego półpro-
duktu, natomiast w drugim -  
870  kg. Wszystko wskazuje na 
to, że na terenie posesji produ-
kowano papierosy.

W sumie podczas działań 
zabezpieczono 1,5 tony krajan-
ki oraz 60 tys. sztuk gotowych 
papierosów oznaczonych pod-
robionymi znakami towaro-
wymi. (Papierosy miały ozna-
czenia znanych zagranicznych 
marek). W hali magazynowej 
znajdowała się w pełni profesjo-

nalna linia do produkcji papie-
rosów, na którą składało się kil-
kanaście maszyn. Był tam m.in. 
transporter taśmowy do liści 
tytoniu, krajarka do tytoniu, 
suszarka powietrzna, pako-
waczka, odciąg pyłu tytoniowe-
go wraz z workami fi ltrowy-
mi, generator pary do suszarki 
itp. Zabezpieczono również 
ogromne ilości półfabrykatów 
do produkcji w postaci beczek, 
kanistrów i wiader wypełnio-
nych klejem, folii do pakowania 
czy fi ltrów.

38-latkowi  grozi do 3 lat 
pozbawienia wolności. Zasto-
sowano wobec niego dozór po-
licyjny, poręczenie majątkowe 
oraz zakaz opuszczania kra-
ju. Trwa ustalanie pozostałych 
osób zaangażowanych w pro-
ceder.

Sebastian Stępień
sebastian.stepien@sochaczew.pl

Do pierwszego zdarzenia do-
szło w Starym Dębsku. Po-
licjanci wstępnie ustalili, że 
67-letni mężczyzna kierujący 
fabią nie zachował ostrożno-
ści i rozpoczął manewr skrę-
tu w lewo w momencie, kiedy 
był wyprzedzany przez ciągnik 
przewożący mleko. W wyniku 
zderzenia pojazdów, kierowca 
cysterny trafi ł do szpitala.

Do kolejnej kraksy doszło w 
miejscowości Kożuszki Parcel. 
Wstępnie ustalono, że kierują-
cy nissanem almerą nie dosto-
sował prędkości do warunków 
na drodze i zjechał ze swoje-
go pasa, a następnie dachował. 
Obrażeń ciała doznały dwie 
osoby - kierowca i pasażerka.

Trzeci wypadek wydarzył 
się w Pilawicach. Policjanci wy-
konujący czynności na miejscu 
zdarzenia ustalili wstępnie, że 
19-letni kierowca volvo nie do-
stosował prędkości do warun-
ków na drodze i uderzył w drze-
wo. Obrażeń doznali kierowca i 
29-letni pasażer.

Ostatnie, tragiczne w skut-
kach zdarzenie miało miej-
sce w Ćmiszewie Rybnowskim. 

Wstępnie ustalono, że 22-letni 
kierowca mercedesa nie dosto-
sował prędkości do panujących 
warunków i na łuku drogi zje-
chał ze swojego pasa, a następnie 
uderzył w drzewo. Młody męż-
czyzna, który prowadził auto, 
zmarł na miejscu. Jak informuje 
policja, nie posiadał prawa jazdy. 
Czworo pasażerów w wieku od 

15 do 19 lat przetransportowano 
do szpitali w Sochaczewie, Gro-
dzisku Mazowieckim i Warsza-
wie. Mimo wysiłków lekarzy, 
zmarł również 17-latek, który był 
transportowany przez Lotnicze 
Pogotowie Ratunkowe do szpi-
tala w Warszawie. 

Policjanci wykonywali na 
miejscu czynności pod nadzo-

rem prokuratora. Trwa usta-
lanie dokładnych przyczyn i 
okoliczności tego tragicznego 
wypadku. 

Policja apeluje o zachowa-
nie szczególnej ostrożności na 
drodze.

- Przyzwyczajeni do su-
chej nawierzchni w lato, nie 
zawsze pamiętamy, żeby 
zwolnić nawet przy lek-
kich opadach deszczu. Wte-
dy wydłuża się droga ha-
mowania, łatwiej o poślizg. 
Za chwilę będą spadać li-
ście, co jeszcze gorzej wpły-
nie na wytracanie prędko-
ści przez pojazd - ostrzega 
Agnieszka Dzik, ofi cer pra-
sowy KPP w Sochaczewie. 
- Warto przypomnieć, że 
bezpieczna prędkość, z jaką 
jedziemy, nie zawsze jest 
równoznaczna z tą wska-
zywaną przez znaki drogo-
we. Czasami trzeba jechać 
wolniej, niż wskazują zna-
ki. Bezpieczna prędkość to 
taka, która pozwoli nam ca-
łym i zdrowym dojechać do 
celu. Oprócz stosowania się 
do znaków ograniczających 
prędkość, musimy wziąć 
pod uwagę panujące na dro-
dze warunki - dodaje. 

Nawet dożywotnia kara po-
zbawienia wolności grozi 
24-letniemu   obywatelowi 
Ukrainy, który w trakcie im-
prezy kilkukrotnie ugodził 
nożem swojego 35-letniego 
rodaka. Decyzją sądu mężczy-
zna dwa najbliższe miesiące 
spędzi w areszcie.

W nocy z 9 na 10 września 
na jednym z sochaczew-
skich osiedli kilka osób zor-
ganizowało grilla. W trakcie 
imprezy zakrapianej alko-
holem doszło do nieporo-
zumienia między dwoma 
obywatelami Ukrainy. W 
pewnym momencie 24-latek 
wyjął nóż i zadał nim kilka 
ciosów w klatkę piersiową 
i brzuch mężczyźnie tej sa-
mej narodowości. Do ranne-

go 35-latka wezwano karet-
kę pogotowia, którą został 
przewieziony do szpitala.

Policjanci szybko pojawi-
li się na miejscu i zatrzyma-
li nietrzeźwego nożownika. 
Badanie na zwartość alko-
holu w organizmie wykazało 
ponad 1,5 promila.

W poniedziałek 11 wrze-
śnia z policyjnego aresz-
tu mężczyzna został dopro-
wadzony do Prokuratury 
Rejonowej w Sochaczewie, 
gdzie przedstawiono mu za-
rzut usiłowania zabójstwa. 
Sochaczewski sąd zasto-
sował wobec 24-latka śro-
dek zapobiegawczy w posta-
ci dwumiesięcznego aresztu. 
Mężczyźnie grozi kara na-
wet dożywotniego więzienia. 
(KPP Sochaczew)

„Fabryka” papierosów pod Sochaczewem

Tragiczny weekend
Bilans weekendu 16-17 września na drogach Sochaczewa i okolic 
to cztery poważne wypadki, w których zginęły dwie osoby, a osiem 
odniosło obrażenia i trafiło do szpitali. Policja apeluje o ostrożność.

Zadał kilka ciosów nożem

Policjanci z drogówki eskor-
towali przez całe miasto sa-
mochód z rodzącą kobietą. 
Duża i zdrowa dziewczynka 
urodziła się 10 minut po do-
jeździe do szpitala. Gratu-
lujemy rodzicom, a maleń-
stwu życzymy dużo zdrowia 
i radości.

12 września wieczorem asp. 
Mariusz Jakubczak -  dyżur-
ny sochaczewskiej komendy 
odebrał zgłoszenie, że pojazd 
z rodzącą kobietą ma proble-
my z dojazdem do szpitala. Z 
powodu złych warunków po-
godowych i dużego natężenia 
ruchu na drodze krajowej nr 
92 w godzinach powrotów z 
pracy, istniało podejrzenie, że 
ciężarna nie zdąży dojechać 
na czas.

Na pomoc kobiecie, któ-
ra lada chwila mogła uro-
dzić, ruszyli st. asp. Jarosław 
Bogusz i st. sierż. Maciej Pa-
procki. Obydwaj są poli-

cjantami Wydziału Ruchu 
Drogowego sochaczewskiej 
komendy, którzy wtedy peł-
nili służbę. Pojazd, którym 
jechała kobieta został przez 
nich zauważony na wyso-
kości galerii handlowej. Po 
upewnieniu się, jak wygląda 
sytuacja ciężarnej, mundu-
rowi podjęli szybką decyzję. 
Każda minuta była cenna, a 
wezwana na miejsce karet-
ka pogotowia mogłaby nie 
zdążyć dojechać. Policjanci 
włączyli sygnały dźwiękowe 
i świetlne, rozpoczynając 
eskortowanie pojazdu z ko-
bietą w ciąży, który prowa-
dziła jej znajoma. Funkcjo-
nariusze „przeprowadzili” 
pojazd przez zakorkowane 
miasto. 

Po dojeździe do szpitala 
ciężarna została przekazana 
pod opiekę lekarzy. Dziesięć 
minut później na świat przy-
szła ładna, zdrowa dziew-
czynka o imieniu Maja.

Policjanci eskortowali 
rodzącą kobietę
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POWIAT

Nie każdy wie, że w Socha-
czewie funkcjonuje Biuro 
Rzeczy Znalezionych, a 
mieści się ono w budynku 
Starostwa Powiatowego, 
na drugim piętrze w pok. 
nr 210 w Wydziale Organi-
zacyjnym. 

Biuro otwarte jest w godzinach 
pracy starostwa, czyli w ponie-
działki od 10.00 do 18.00 a tak-
że od wtorku do piątku, między 
8.00 a 16.00. Jednak, jak przy-
znają pracujące w biurze panie, 
większość kontaktów z osoba-
mi poszukującymi zguby od-
bywa się telefonicznie, pod nr 
46 864 18 49. 

Do biura mogą zgłaszać 
się nie tylko osoby, które po-
szukują zagubionych rzeczy, 
ale także ci, którzy coś znaj-
dą, a nie są w stanie określić 
właściciela. Jednak pracow-
nicy starostwa uczulają, że 
do biura nie należy przyno-
sić odnalezionego przedmio-
tu, jeśli znaleźliśmy go np. w 
budynku publicznym albo 
otwartym dla publiczności 
lub w środkach transportu 
publicznego. 

- W takich przypadkach 
znalazca oddaje znaleziony 
przedmiot do zarządcy bu-
dynku lub pomieszczenia, 
bądź zarządcy środka trans-

portu publicznego - mówi 
rzecznik prasowy starostwa 
Marcin Odolczyk.

Biuro nie przyjmie także 
sprzętu lub ekwipunku woj-
skowego, dokumentu woj-
skowego, a w szczególności 
legitymacji, książeczki lub 
zaświadczenia wojskowego, 
karty powołania albo mapy 
wojskowej, broni, amunicji, 
materiałów wybuchowych, 
aparatury radiowo-nadaw-
czej, dowodów osobistych, 
paszportów i innych do-
kumentów podróży. Takie 
znaleziska należy zanieść 
do najbliższego posterunku 
policji.

Trzeba również pamię-
tać, że w myśl ustawy z 20 lu-
tego 2015 r. o rzeczach znale-
zionych, biuro nie przyjmie 
przedmiotu, którego szacun-
kowa wartość nie przekracza 
100 złotych, chyba, że jest to 
rzecz o wartości historycznej, 
naukowej lub artystycznej.

Pewnie z uwagi na te 
wszystkie obostrzenia, w 
sochaczewskim biurze rze-
czy znalezionych nie znaj-
duje się w obecnej chwili 
zbyt wiele przedmiotów. Te, 
które się tam jednak znajdu-
ją, zawsze przedstawiają ja-
kąś wartość.

Sebastian Stępień

Starostwo Powiatowe w So-
chaczewie informuje, iż 25 
września ruszyła XV edycja 
Konkursu Zbiórki Makula-
tury i Puszek Aluminiowych. 
Konkurs jest adresowany do 
wszystkich przedszkolaków 
oraz uczniów szkół podstawo-
wych z terenu powiatu socha-
czewskiego. 

Celem konkursu jest podnosze-
nie świadomości ekologicznej w 
zakresie prawidłowego postę-
powania z odpadami. Organi-
zatorem konkursu jest Wydział 
Rozwoju, Rolnictwa, Leśnic-
twa i Ochrony Środowiska Sta-
rostwa Powiatowego w Socha-
czewie. 

Pracownicy urzędu dokła-
dają wszelkich starań, by każda 
edycja obfi towała w wiele atrak-
cyjnych nagród rzeczowych. 
Tradycyjnie do wygrania jest ro-
wer w każdej z dwóch kategorii.

Organizatorzy zwraca-
ją się z prośbą do dyrektorów 
szkół i nauczycieli o rozpropa-
gowanie wśród dzieci i mło-
dzieży korzyści płynących z 
selektywnej zbiórki odpadów 
oraz zachęcenie do udziału w 
konkursie. A ten trwa do 25 

października 2017. W tego-
rocznej edycji indywidualne 
nagrody rzeczowe otrzymają 
uczestnicy, którzy zbiorą po-
wyżej 50 kg makulatury lub 
powyżej 100 sztuk puszek alu-
miniowych.

Regulaminy ze szczegóło-
wymi informacjami, zasada-
mi i kryteriami oceniania zo-
stały rozesłane do placówek 
oświatowych. Formularze zgło-
szeniowe do konkursu prosi-
my przesyłać na adres: Staro-
stwo Powiatowe w Sochaczewie 
- Wydział Rozwoju, Rolnic-
twa, Leśnictwa i Ochrony Śro-
dowiska, ul. M. J. Piłsudskie-
go 65, 96-500 Sochaczew oraz 
na e-mail: starostwo@powiat-
sochaczew.pl (skan zgłoszenia 
z pieczątką szkoły/przedszko-
la i podpisem dyrektora szkoły/
przedszkola). Formularze nale-
ży dostarczyć do 29 września br.

Dodatkowych informacji 
udzielają pracownicy Wydziału 
Rozwoju, Rolnictwa, Leśnictwa 
i Ochrony Środowiska Staro-
stwa Powiatowego w Sochacze-
wie, tel. 46 864 -18 -24 lub 46 
864-18-17.

Starostwo Powiatowe 
w Sochaczewie

Jolanta Gonta, starosta so-
chaczewski, składa wyra-
zy uznania współorganiza-
torom dożynek - Urzędowi 
Miejskiemu w Sochaczewie 
na czele z burmistrzem Pio-
trem Osieckim oraz parafi i 
pw. św. Brata Alberta w So-
chaczewie - Karwowie, jej 
proboszczowi ks. Zbignie-
wowi Żądło i całej Radzie 
Parafi alnej za aktywne włą-
czenie się w organizację po-
wiatowego święta plonów.

Starosta składa także 
podziękowania za zaanga-
żowanie i trud włożony w 
przygotowanie uroczysto-
ści dożynkowych partnero-
wi strategicznemu tegorocz-
nych Dożynek Powiatowych 
- fi rmie PZU a także Macie-
jowi Małeckiemu, sekre-
tarzowi stanu w kancela-
rii Prezesa Rady Ministrów 
za osobiste zaangażowanie i 
okazaną pomoc w przygoto-
waniu tego wydarzenia.

Starostwo Powiatowe w 
Sochaczewie dziękuje part-
nerom święta plonów: Ma-
zowieckiemu Ośrodkowi 
Doradztwa Rolniczego od-
dział Bielice - dyrektorowi 

Krzysztofowi Szumskiemu, 
Sławomirowi Tomaszew-
skiemu, przewodniczące-
mu Rady Powiatowej Mazo-
wieckiej Izby Rolniczej oraz 
Arturowi Komorowskiemu, 
dyrektorowi Sochaczew-
skiego Centrum Kultury.

Ponadto samorząd po-
wiatowy składa wyrazy 
wdzięczności za uświetnie-

nie tego ważnego wydarze-
nia wszystkim delegacjom 
dożynkowym z gmin po-
wiatu sochaczewskiego oraz 
honorowym powiatowym 
starostom dożynkowym 
- Magdalenie i Sławomi-
rowi Kwiatkowskim, pie-
karni Sylwestra Kaczmar-
ka za wykonanie chlebów 
dożynkowych oraz Środo-

wiskowemu Domowi Sa-
mopomocy i Pracowni Et-
nografi cznej „Powsinianie”, 
działającej w ramach Wila-
nowskiego Centrum Kultu-
ry za wieniec dożynkowy.

Szczególne podzięko-
wania Starostwo Powiato-
we w Sochaczewie kieruje 
do sponsorów: Sime Polska 
za ufundowanie grochów-
ki, Gospodarstwa Ogrod-
niczego „Tęczowy Ogród” 
z Brzozowca, sklepu Granit 
Quality Parts Sochaczew, 
fi rmy TUW - Wiesławy To-
maszewskiej.

Podczas święta plonów 
zawsze możemy liczyć na 
pomoc Powiatowego Koła 
Pszczelarzy oraz socha-
czewskich placówek tereno-
wych KRUS i ARiMR. Po-
dziękowania za pomoc w 
organizacji składamy rów-
nież Komendzie Powiato-
wej Policji w Sochaczewie, 
Ochotniczej Straży Pożar-
nej z Brochowa oraz Szpi-
talowi Powiatowemu w So-
chaczewie. 

Starostwo Powiatowe 
w Sochaczewie

Konkurs na zbiórkę 
makulatury i puszek Jolanta Gonta dziękuje 

za organizację dożynek
Na początku września, wspólnie z mieszkańcami powiatu, dziękowaliśmy za tegoroczne plony. Po 
uroczystej mszy świętej na wszystkich czekało moc atrakcji na scenie i wokół niej. Nie zabrakło 
ceremoniału dożynkowego, m.in. obrzędu dzielenia poświęconym chlebem, były koncerty 
muzyczne, konkursy, stoiska wystawiennicze, wesołe miasteczko i zabawa taneczna do późnych godzin 
wieczornych. Trudno byłoby stworzyć taką formę święta, gdyby nie pomoc wielu osób i instytucji. 

Pomagają tym, którzy coś zgubili

W Starostwie Powiatowym 
w Sochaczewie odbyła się 
druga konferencja w ramach 
przygotowań do zbliżają-
cych się ćwiczeń obronnych 
na terenie powiatu. Zapla-
nowano je na 4-6 paździer-
nika br. Kryptonim przed-
sięwzięcia to „SOCHO 2017”. 

Ich praktyczna część ma zo-
stać zrealizowana na terenie 
Sochaczewa. Aranżacja na-
padu wroga na siły obron-
ne rozegra się w okolicach 
mostu mjr Feliksa Kozu-
bowskiego. W działania te 

zaangażowani są też m.in. 
uczniowie z klasy mundu-
rowej Zespołu Szkół im. Ja-
rosława Iwaszkiewicza w So-
chaczewie. 

Zadaniem ćwiczeń jest 
integracja systemów zarzą-
dzania kryzysowego i kie-
rowanie bezpieczeństwem 
w skali powiatu i gmin. Kie-
rownictwo nad ćwiczeniami 
objęła Jolanta Gonta, starosta 
sochaczewski. W przedsię-
wzięcie zaangażowane są też 
wszystkie jednostki samo-
rządu terytorialnego w na-
szym powiecie. 

Powiatowe ćwiczenia 
obronne SOCHO 2017
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Jeszcze przed zaplanowanym 
na godzinę 12:15 startem, w pa-
tio kramnic miejskich zaczęło 
brakować miejsc i organizato-
rzy, Wydział Kultury, Turysty-
ki i Promocji UM, musieli do-
stawiać dodatkowe krzesła, które 
ostatecznie szczelnie wypełniły 
całą dostępną przestrzeń. Joanna 
Niewiadomska-Kocik, pomysło-
dawczyni projektu, pytana o fre-
kwencyjny sukces wydarzenia, 
powiedziała: „Nie jestem tak do 
końca zaskoczona takim obro-
tem spraw, bo od zawsze wierzę, 
że rodzice chcą dać swoim dzie-
ciom wszystko, co najlepsze”.

I rzeczywiście, aktorzy „Teatru 
Katarynka” Agata Gałach i Maciej 
Zuchowicz, zaprezentowali przed-
stawienie na naprawdę wysokim 
poziomie. „Miejska dżungla”, bo 
taki tytuł nosiła inscenizacja, była 
nie tylko ciekawa, ale także boga-
ta w treści dydaktyczne. Co jednak 
najważniejsze, aktorzy sprawnie 
przykuli uwagę dzieci. Te, poprzez 
zabawę, uczyły się o zasadach bez-
piecznego uczestnictwa w ruchu 
drogowym i przypomniały so-
bie, jak należy się zachowywać w 
warunkach zagrożenia pożarem. 
Przy tym chętnie śpiewały i tań-
czyły razem z artystami. Przedsta-
wienie zakończyła wspólna gra na 
nietypowym instrumencie - ru-
rach kanalizacyjnych.

„Miejska dżungla” nie wy-
czerpała przewidzianych na ten 
dzień atrakcji. Aktorzy przygo-
towali również zabawy ruchowe, 
w których dzieci wzięły udział z 
niekłamaną przyjemnością. Na 
koniec uczestnicy jednogłośnie 
wyrazili opinię: „Było świetnie”. 
Dzieciaki nie opuściły też kram-
nic z pustymi rękoma. Organi-
zatorzy przygotowali dla nich 
ciekawe upominki, w tym „in-
deksy”, w których będą mogły 
zbierać stempelki potwierdzające 
ich udział w kolejnych wydarze-
niach w ramach projektu.

„Artystyczne Kramnice” to 
projekt cykliczny, który ma się od-

bywać w każdą niedzielę aż do 
grudnia. W jego ramach odbywać 
się będą bezpłatne zajęcia dla dzie-
ci w wieku od 0 do 10 lat - interak-
tywne teatry muzyczne, kreatywne 
warsztaty taneczne, folklorystycz-
ne, etnografi czne, muzyczne, pla-
styczne, gordonowskie.

Projekt przygotowany przez 
miejski wydział, przy współpra-
cy z Sochaczewskim Centrum 
Kultury, już na starcie udowod-
nił, że impreza, która nie jest 
biletowana, nie musi być jed-
nocześnie „byle jaka”. Wręcz 
przeciwnie. Z jednej strony do-
skonale trafi ł w zapotrzebowa-
nie na zajęcia dydaktyczne. Z 
drugiej jego inauguracja prze-

biegła wzorowo i jest najlepszą 
reklamą dla kolejnych części 
przedsięwzięcia.

Naczelnik wydziału Kultu-
ry, Turystyki i Promocji, Joanna 
Niewiadomska-Koci powiedzia-
ła nam, że ogromną przyjemno-
ścią dla kierowanego przez nią 
zespołu będzie sprostanie tak 
dużemu zainteresowaniu i du-
żej frekwencji. Już w przyszłą 
niedzielę, 1 października, zajęcia 
będą miały charakter warsztato-
wy. Dzieci zostaną podzielone na 
mniejsze grupy zależnie od wie-
ku. Trzeba też pamiętać, że, dla 
dzieci w wieku od 0 do 3 lat, wy-
darzenie rozpocznie się wcze-
śniej niż w minioną niedzielę, bo 

o 11:30, od zajęć gordonowskich 
„PA-RA-BAM!” prowadzonych 
przez  Magdalenę Jaworską. Na 
12:15 organizatorzy zaprasza-
ją dzieci w wieku od 4 do 10 lat, 
dla których przewidziano zaję-
cia: muzyczne „Muzyczna pro-
gnoza pogody” prowadzone 
przez Katarzynę Orlińską oraz 
plastyczne, „Coś z wody” pro-
wadzone przez Barbarę Derdę.

Tymczasem już 8 paździer-
nika w „Artystycznych Kram-
nicach” zawita Teatr Pod Orzeł-
kiem z inscenizacją „Czarne i 
białe”, a Katarzyna Orlińska po-
prowadzi zajęcia muzyczne pod 
nazwą „Rozmaitości Dźwięko-
czułe”.

Bardzo udana inauguracja 
„Artystycznych Kramnic”
W niedzielę 24 września dzieci z naszego miasta uczestniczyły w ciekawym i przede wszystkim ze wszech miar udanym 
wydarzeniu w ramach projektu Sochaczewska Strefa Dziecięcej Kreatywności „Artystyczne Kramnice”.

Kolejne spotkania pierwszego 
i ósmego października
Dzieci w wieku 0-3 lata
1 października - „Kreatywna niedziela” 
11.30-12.00 - „PA-RA-BAM!” - zajęcia gordonowskie 
(prowadzenie Magdalena Jaworska)
8 października - „Teatrzyk w niedzielę”
11.30-12.00 - „PA-RA-BAM!” - zajęcia gordonowskie (prowa-
dzenie Magdalena Jaworska)
12.15 - Teatr Pod Orzełkiem „Czarne i białe”
PA-RA-BAM!  to zajęcia umuzykalniające dla niemow-
ląt i małych dzieci (od 0 do 3 lat) prowadzone według 
teorii uczenia muzyki Edwina E. Gordona, wybitnego 
badacza psychologii muzyki, pedagoga i muzyka jazzo-
wego. Na tych zajęciach najważniejszym instrumentem 
jest głos, dlatego np. przedstawia się śpiewanki w 
różnych skalach, także takich, z którymi dziecko nie ma 
styczności na co dzień. Sferę rytmiczną rozwija się za 
pomocą rytmiczanek. Ażeby utrzymać uwagę małych 
słuchaczy, utwory przeplatane są ze sobą w różnych 
skalach, metrum i tempie. Istotnymi elementami zajęć 
są ruch i improwizacja, dlatego do uatrakcyjnienia zajęć 
wykorzystuje się rekwizyty tj. bańki mydlane, kolorowe 
chusty, woreczki z grochem, piórka, chustę animacyjną.

Dzieci w wieku 4 - 10 lat
1 października - „Kreatywna niedziela” 
Zajęcia pod hasłem „Żywioły - z natury do sztuki”
12.15-13.45 - zajęcia muzyczne „Muzyczna prognoza 
pogody” (prowadzenie Katarzyna Orlińska).

Zajęcia plastyczne „Coś ... z wody, z wełny, z ciasta, 
z gipsu” to próba odzwierciedlenia nieokiełznanej 
fantazji twórczej. Każde dziecko może, każde dziec-
ko potrafi , a my pozwolimy mu tego doświadczyć 
(prowadzenie Barbara Derda) 
13.45 - 14.30 - „Żywioły” - instalacje przestrzenne (pro-
wadzenie - Emilia Zielińska)

8 października - „Teatrzyk w niedzielę”
12.15 - Teatr Pod Orzełkiem „Czarne i białe”
Zajęcia muzyczne „Rozmaitości Dźwiękoczułe” (prowa-
dzenie Katarzyna Orlińska)
Podczas zajęć umuzykalniających z dziećmi będę re-
alizowane małe formy muzyczno-ruchowo-plastyczne. 
Będą to m.in. interpretacje piosenek, wybranych utwo-
rów z literatury klasycznej, fi lmowej i rozrywkowej (z 
wykorzystaniem rekwizytów). Ideą  jest dostarczenie 
dzieciom artystycznych przeżyć, a przede wszystkim 
rozbudzenie kreatywności, chęci współtworzenia 
pomysłów, odzwierciedlanie własnych spostrzeżeń za 
pomocą ruchu, głosu, rytmu. Zamierzeniem jest rów-
nież utworzenie kreatywnego zespołu, prezentującego 
„Rozmaitości dźwiękoczułe” na koncertach i pokazach 
dla szerszego grona publiczności.
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Przypomniał o tym kierownik 
działu historii sochaczewskie-
go muzeum Jakub Wojewo-
da w wykładzie historycznym 
opowiadającym o ostatniej fa-
zie bitwy nad Bzurą (treść wy-
stąpienia znajduje się na naszej 
stronie internetowej). Wspo-
minał o tym także proboszcz 
parafi i Narodzenia NMP ks. 
Kazimierz Wojtczak, który 
przewodził mszy św. upamięt-
niającej ofi ary bitwy. Wspólnie z 
nim modlili się  minister Maciej 
Małecki, wicestarosta Tadeusz 
Głuchowski, burmistrz Piotr 
Osiecki ze swoim zastępcą Da-
riuszem Dobrowolskim, radni, 
przedstawiciele policji, wojska, 
straży pożarnej, harcerze, pocz-
ty sztandarowe, członkowie 
grupy rekonstrukcyjnej oraz 
potężne grono mieszkańców 
miasta. Muzycznie wzbogacił 
uroczystość Chór Towarzystwa 
Śpiewaczego Ziemi Sochaczew-
skiej pod dyrekcją Ewy Szałap-
skiej. O ceremoniał wojskowy 
zadbała kompania honorowa 
garnizonu Sochaczew.

Obecni na cmentarzu w 
niedzielne południe, oprócz 
wystąpień burmistrza Piotra 

Osieckiego oraz posła Ma-
cieja Małeckiego, wysłucha-
li przejmującego apelu pa-
mięci: 

- Przywołuję do nas po-
ległych na pierwszej linii ge-
nerałów: Mikołaja Bołucia, 
Stanisława Grzmota-Skot-
nickiego i Franciszka Włada 
oraz 500 ofi cerów i ponad 20 
tys. żołnierzy z poznańskiej 
i pomorskiej dywizji, którzy 
zginęli w krwawych bojach 

nad Bzurą. Stańcie do apelu! 
- wzywał ppor. Maciej Wol-
ski.

- Polegli na polu chwały! - 
odpowiadali żołnierze kompa-
nii honorowej.

- Do was wołam, roda-
cy i żołnierze polscy, któ-
rzy w 1939 r. stanęliście do 
walki w obronie Rzeczypo-
spolitej. Marzenia, z który-
mi szliście do walki o nie-
podległość, dziś realizujemy 

my, wasi dumni spadkobier-
cy. Zapewniamy was, że wa-
sze poświęcenie oraz ofi ara 

krwi i życia złożona na ołta-
rzu ojczyzny nie były darem-
ne. Kolejne pokolenia Pola-
ków czerpią z waszego etosu 
wzór patriotycznej postawy 
i oddania ojczyźnie. Chwała 
bohaterom! - brzmiało kolej-
ne wezwanie.

Apel zakończono salwą 
honorową, po której delegacje 
złożyły kwiaty pod pomnikiem 
poległych. Groby żołnierskie 
już wcześniej przyozdobiono 

białymi i czerwonymi mieczy-
kami oraz takimi samymi lam-
pionami.

Znicze zapłonęły już w so-
botę wieczorem. 16 września 
na krzyżach oraz przed po-
mnikiem pamięci ustawiono 
350 białych i czerwonych zni-
czy. Od 18.00 każdy mieszka-
niec Sochaczewa mógł zapalić 
jeden z nich, by w symboliczny 
sposób oddać hołd bohaterom 
Września 1939 roku.  

Wrzesień 1939. Pamiętamy o p
Uroczystościami na Cmentarzu Wojennym w Trojanowie Sochaczew uczcił pamięć o uczestnikach Bitwy na Bzurą, którzy polegli 
w pierwszych dniach wojny 1939 r. Polowa msza św., wykład historyczny oraz złożenie wieńców odbyło się w niedzielę 17 września, 
a więc w 78. rocznicę napaści sowieckiej na Polskę. Od tego dnia nasz kraj zmagał się z dwoma okupantami - ze wschodu i z zachodu. 
Wielu naszych rodaków poległo w tej nierównej walce. Ciała ponad 3800 osób znalazły się na trojanowskiej nekropolii.

Mamy moralny obowiązek
Parafi a jest w posiadaniu planu 
cmentarza z 1941 r. W centralnym 
punkcie, tam gdzie teraz jest obe-
lisk, miał się znajdować pomnik. 
A tu, gdzie sprawujemy mszę św., 
zaplanowano kaplicę. To świad-
czy o wyjątkowym traktowaniu 
tego miejsca, bo kiedyś kaplice 
na cmentarzach były rzadkością. 
Na cmentarzu parafi alnym jej nie było. Niestety, wypadki 
polityczne zniweczyły te plany. Powojennej władzy nie 
było po drodze ani z panem Bogiem, ani z kaplicą.
I choć nie ma na Cmentarzu Wojennym  kaplicy, po latach 
wracamy tu z duchem wiary, z ofi arą mszy świętej za tych 
wszystkich, którzy oddali życie. Los tak sprawił, że to nasza 
parafi a sprawuje duchową opiekę nad tym cmentarzem. To 
nasza powinność, nasz obowiązek moralny. Tym bardziej 
zastanawiające są obecne dyskusje, w których próbuje się 
tłumaczyć najeźdźców, jakby nie rozumiejąc, kto w tej woj-
nie był agresorem, a kto ofi arą. Ale my wiemy i pamiętamy.

Fragment homilii ks. Kazimierza Wojtczaka, 
proboszcza parafii Narodzenia NMP 

Zostaliśmy zdradzeni
II wojna światowa dla naszej ojczyzny 
była nie tylko konfl iktem militarnym. Pol-
ska straciła w niej sześć milionów swoich 
obywateli, kraj został niemal zrównany 
z ziemią. Warszawa na pewien czas 
przestała istnieć. Niemcy organizowali 
u nas obozy pracy, które tak naprawdę 
były miejscami zagłady Polaków i wielu 
innych narodowości. Ale wcale nie lepiej 
byliśmy traktowani przez drugiego wroga - zza wschodniej granicy. 
To na wschód sunęły bydlęce wagony wypełnione naszymi roda-
kami. Ale mimo tych wszystkich dramatów, myśmy zdali egzamin. 
Polscy żołnierze bronili ojczyzny do ostatniej kropli krwi. A jak już 
zajęto nasz kraj, bili się na wszystkich frontach drugiej wojny. I to 
nie bacząc na to, że w pierwszych dniach wojny zostali oszukani, 
pozostawieni samym sobie, że nie doczekali się pomocy naszych 
aliantów - Anglii i Francji, które wcześniej przysięgały pomoc. Za 
swoje bohaterstwo nasi żołnierze zostali podwójnie ukarani - naj-
pierw przez najeźdźców, później przez tych, którzy pozwolili nam 
się wykrwawić. Warto przypominać o tych faktach w takim dniu i w 
takim miejscu jak trojanowski cmentarz.

Fragment wystąpienia posła Macieja Małeckiego

Opowieść białych krzyży
Gdy powstawał cmentarz w 
Trojanowie, znajdował się na 
obrzeżach miasta. Dzisiaj 
mieści się w środku tętniącego 
życiem Sochaczewa. Każdego 
dnia tysiące osób przechodzą, 
przejeżdżają koło tego miejsca. 
Toczy się wokół niego normalne, 
zabiegane życie, ale wystarczy 
przekroczyć bramę nekropolii, aby się przenieść w inny 
świat, świat białych krzyży, przejmujący obraz polskie-
go bohaterstwa. Wystarczy krótki spacer, wystarczy 
przeczytać kilka nazwisk na nagrobkach, aby usłyszeć 
opowieść białych krzyży. Ta opowieść to jedno. Drugie 
to opowieść o bohaterstwie tych, którzy zostawili zapła-
kane matki, zrozpaczone żony i dzieci. Oni mieli plany, 
marzenia, ale złożyli je na ołtarzu ojczyzny. Dlatego 
nie czekajmy do 1 listopada. Przychodźmy tu, przypro-
wadzajmy nasze dzieci i wnuki, bo tę opowieść muszą 
usłyszeć kolejne pokolenia. One muszą strzec pamięci 
naszych bohaterów.

Fragment wystąpienia burmistrza Piotra Osieckiego

3 855
żołnierzy, bohaterów 

podziemia oraz cywilów 
pomordowanych przez 

Niemców spoczywa 
na sochaczewskim 

cmentarzu wojennym
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Uroczystość rozpoczęło złoże-
nie kwiatów w kwaterze pole-
głych na cmentarzu w Kozłowie 
Biskupim oraz pod pomnikiem 
w Boryszewie. W programie 
znalazły się także wykład histo-
ryczny Jakuba Wojewody przy-
pominający okoliczności mor-
du na żołnierzach Bydgoskiego 
Batalionu Obrony Narodowej, 
program artystyczny przygo-
towany przez uczniów Szkoły 
Podstawowej nr 2, polowa msza 
święta, apel pamięci i salwa ho-
norowa.  

Mszę świętą odprawił ks. 
Jacek Grzywacz proboszcz pa-

rafi i p.w. Najświętszego Serca 
Pana Jezusa w Kozłowie Bisku-
pim, w asyście ks. prałata Wła-
dysława Mielcarka, wielolet-
niego proboszcza parafi i Matki 
Boskiej Nieustającej Pomocy w 
Bydgoszczy oraz tamtejszego 
Miejskiego Komitetu Ochrony 
Pamięci Walki i Męczeństwa. 
Ks. Jacek Grzywacz przypo-
mniał w homilii, że o tragicz-
nych losach naszego narodu 
świadczą tysiące grobów pol-
skich żołnierzy rozrzuconych 
po całym niemal świecie. Jak 
podkreślał, nasi przodkowie 
oddawali Polsce to, co najcen-
niejsze - życie, dlatego niezwy-
kle smutne jest, że młode po-
kolenie pochłonięte sprawami 

doczesnymi zastanawia się, czy 
warto żyć w ojczyźnie, praco-
wać dla niej, w niej rozkwitać. 
Z kolei ks. Władysław Mielca-
rek dziękował za pielęgnowa-
nie pamięci o bydgoszczanach, 
którzy 78 lat temu zostali na za-
wsze na ziemi sochaczewskiej. 
Podziękowania adresował do 
władz państwowych, samorzą-
dowych, weteranów, wojsko-
wych, pocztów sztandarowych 
i wszystkich, którzy co roku 
przygotowują wrześniowe uro-
czystości. 

W tegorocznych obcho-
dach wzięli udział m.in. Łukasz 
Gołębiowski, dyrektor biura 
poselskiego Macieja Małeckie-
go, wiceburmistrzowie Marek 

Fergiński i Dariusz Dobrowol-
ski, radni z przewodniczącym 
RM Sylwestrem Kaczmarkiem 
na czele, wójt gminy Nowa Su-
cha Maciej Mońka, delegacja z 
Bydgoszczy, reprezentanci 37 
dywizjonu rakietowego i 38 dy-
wizjonu zabezpieczenia Obro-
ny Powietrznej, komendanci 
sochaczewskiej policji i straży 
pożarnej, okoliczni mieszkańcy 
od lat otaczający pomnik i mo-
giły żołnierzy szczególnie tro-
skliwą opieką. Mszę uświetnił 
występem chór „Vivace” pod 
dyrekcją Piotra Milczarka. Przy 
pomniku nie mogło zabraknąć 
Muzealnej Grupy Historycz-
nej, kombatantów, młodzieży 
ze Szkoły Podstawowej nr 2. 

Znowu uczciliśmy żołnierzy z Bydgoszczy
78 lat temu w cegielni w Boryszewie Niemcy rozstrzelali 50 żołnierzy Bydgoskiego 
Batalionu Obrony Narodowej. Jak co roku 22 września pod pomnikiem poległych 
znajdującym się przy ul. Sobieskiego odbyła się uroczystość upamiętniająca ich ofi arę.

Bydgoski Batalion Obrony Narodowej wchodził w skład Armii „Pomorze”. Jego żołnierze, jako jeńcy wojenni, 
przebywali w dniach 20-21 września 1939 roku na terenie stadionu w Żyrardowie. 21 września wszystkim żołnie-
rzom BBON kazano wystąpić z tłumu 30 tys. zatrzymanych, obiecując im powrót do domu. Wystąpiło około 180 
żołnierzy, których skierowano do Sochaczewa. Spośród wziętych do niewoli żołnierzy wytypowano 50, w tym całą 
kadrę ofi cerską, po czym postawiono ich przed „sądem polowym” pod fałszywymi zarzutami złamania Konwencji 
Genewskiej poprzez „udział w masakrze ludności niemieckiej w Bydgoszczy”. 22 września 1939 roku wszyscy 
zostali skazani na śmierć i tego samego dnia rozstrzelani. 8 listopada 1940 przeprowadzono ekshumację ofi ar 
masakry. Udało się zidentyfi kować 20 zwłok. Wszystkie ciała przeniesiono następnie na cmentarz w Kozłowie 
Biskupim, gdzie pochowano je w zbiorowej mogile. 

Portery, pejzaże, kwiaty to 
główne artystyczne inspi-
racje Zdzisława Chlebow-
skiego. 21 września w galerii 
Miejskiej Biblioteki Publicz-
nej odbył się wernisaż prac 
autora. Wystawa nosi tytuł 
„Moje fascynacje”.

Zdzisław Chlebowski jest 
rodowitym sochaczewiani-
nem. Z wykształcenia jest 
magistrem historii, skoń-
czył także studia podyplo-
mowe - plastyka i wiedza o 
kulturze a także kurs kwali-
fi kacyjny oligofrenopedago-
giki. Od ponad trzydziestu 
lat pracuje jako nauczyciel. 
Rysuje i maluje od zawsze, 
z większymi i mniejszymi 
przerwami, przeważnie dla 
siebie lub znajomych. 

- Tytuł wystawy to „Moje 
fascynacje”. Obrazuje to sam 
plakat, na którym znajduje 
się portret mojej wnuczki - 
mówi Zdzisław Chlebowski. 
- Na swoich pierwszych wy-
stawach prezentowałem wy-
łącznie portrety, teraz poka-
zuję większą różnorodność 
prac. Sporo z nich to inspi-
racje zaczerpnięte z podróży 
po całym świecie, kiedy po-
znaję nowych ludzi, orygi-
nalne miejsca, czy wyjątko-
wą roślinność. Wszystkie te 
obrazy próbuję uwieczniać.

Na wystawie zaprezen-
towane zostały m.in. dyplo-

my i certyfi katy. Zdzisław 
Chlebowski działa arty-
stycznie również w interne-
cie. Bierze udział w konku-
rach, w których rywalizuje 
z innymi artystami. Został 
zaproszony do jednej z grup 
(malezyjskiej) skupiają-
cych artystów z całego świa-
ta. Publikowane prace są 
oceniane przez amatorów 
i profesjonalistów. Trójka 
autorów, którzy otrzyma-
ją najwięcej pozytywnych 
recenzji, dostaje dyplo-
my - złoty, srebrny i brązo-
wy. - Do tej pory udało mi 
się zdobyć jedno złoto i dwa 
srebra. Pod jednym moim 
portretem otrzymałem na-
wet recenzję od jakiegoś 
krytyka sztuki - opowiadał 
autor wystawy.

W czwartkowe popo-
łudnie na wernisaż przy-
było wielu mieszkańców, 
znajomych, przedstawicie-
li sztuki, byłych i obecnych 
uczniów Zdzisława Chle-
bowskiego. Gości, wraz z 
autorem wystawy, witała 
dyrektor Miejskiej Bibliote-
ki Publicznej w Sochacze-
wie, Barbara Bronicz, za-
chęcając do jej oglądania. 
Wystawa Chlebowskiego 
będzie dostępna do końca 
października w galerii MBP, 
na pierwszym piętrze kram-
nic miejskich.

Maciej Frankowski

Inspiracje Zdzisława 
Chlebowskiego
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Po wakacyjnej przerwie wró-
ciły Sochaczewskie Spotkania 
z Chopinem, czyli cykl bez-
płatnych koncertów przybli-
żających muzykę jazzową, 
bluesową, ludową, klasyczną, 
przedwojenne szlagiery fi lmo-
we itp. Pierwszy z jesiennych 
koncertów zagrała grupa Th e 
Warsaw Dixielanders.

W środę 20 września w sali ba-
lowej hotelu Chopin Spa&Wel-
lness spotkało się około 200 
miłośników jazzu i bluesa. W 
imieniu organizatorów, mło-
dych duchem i ciałem muzy-
ków powitała i przedstawiła pu-
bliczności dyrektor Państwowej 
Szkoły Muzycznej Anna Wró-

blewska. Chwilę później ze sce-
ny popłynęły m.in. „Smutny 
blues”, „St. Louis blues”, „C’est 
Magnifi que” Cole’a Portera z 
musicalu Can-Can, hity z reper-
tuaru Louisa Armstronga „I ca-
n’t give you anything but love”, 
„What wonderful world” i „Hel-
lo Dolly”, polskie szlagiery „Już 
taki jestem zimny drań” i „Umó-

wiłem się z nią na dziewiątą” 
oraz „Canal street blues” z płyty, 
nad którą zespół właśnie pracu-
je. Na koniec publiczność usły-
szała „Pożegnalnego bluesa”.

Przy energetycznych pio-
senkach publiczność bawi-
ła się wybornie i wiele razy na-
gradzała muzyków gromkimi 
brawami. Ich występ porwał 

do tańca Bernarda Pacholskie-
go, twórcę i dyrygenta big-ban-
du oraz orkiestry w naszej szko-
le muzycznej, który na parkiet 
zaprosił córkę, wicedyrektor-
kę PSM Martę Pacholską-Pa-
nasiuk. 

Th e Warsaw Dixielanders 
tworzą muzycy związani przed 
laty z klubami „Stodoła” i Ri-

viera Remont, dokonujący na-
grań dla Polskiego Radia i TVP, 
występujący w orkiestrze Pio-
tra Figla, na Festiwalach „Jazz 
nad Odrą” we Wrocławiu, „Fe-
stiwalu Złota Tarka”, najlep-
szych klubach jazzowych Ho-
landii, Szwecji, RFN, Belgii i 
Danii. Większość z nich ma za 
sobą pięć dekad pracy na scenie. 
Najwyraźniej ich sposobem na 
młodość jest dystans do siebie 
i otaczającego świata, stąd, za-
powiadając kolejne utwory, pa-
nowie nieustannie żartowali ze 
swojego wieku, siwych skroni, 
zaleceń lekarskich jakie słyszą 
pacjenci po siedemdziesiątce. 
Muzycy jednak nie zwalnia-
ją tempa, ciągle koncertują, na-

grali dwie płyty studyjne i pra-
cują nad materiałem na trzecią.

Kolejny koncert w ramach 
„Sochaczewskich Spotkań z 
Chopinem” odbędzie się 15 li-
stopada. Tego dnia o 19.00 w 
sali balowej hotelu, z repertu-
arem pieśni i utworów patrio-
tycznych, wystąpią chóry i or-
kiestra kameralna Państwowej 
Szkoły Muzycznej. 

Głównym organizatorem 
„Spotkań...” jest burmistrz mia-
sta Piotr Osiecki, a partnera-
mi przedsięwzięcia Państwowa 
Szkoła Muzyczna, hotel Chopin 
Spa&Wellness, Narodowy In-
stytut F. Chopina. Wstęp na każ-
dy z koncertów jest bezpłatny.

Daniel Wachowski

Daniel Wachowski

daniel.wachowski@sochaczew.pl

W tegorocznym spotkaniu pod 
hasłem „W świecie marzeń” 
wzięło udział ok. 400 osób. 
To goście z 21 placówek z tere-
nu województwa mazowiec-
kiego - Łazisk, Pionek, Wyszo-
grodu, Żuromina, Karczewa, 
Miedznej, Lipska, Mińska Ma-
zowieckiego, Jedlanki, Ruskie-
go Brodu, Podkońców, Tłusz-
cza, Przasnysza, Łubca i aż 
pięciu domów z Warszawy. Po 
raz pierwszy w Sochaczewie 
rywalizowali także podopiecz-
ni ŚDS-ów ze Starych Święcic i 
Żyrardowa.

Przegląd otworzyli wice-
burmistrz Marek Fergiński 
i Małgorzata Szarpak z Wy-
działu Polityki Społecznej Ma-
zowieckiego Urzędu Woje-
wódzkiego. Dziękowali kadrze 
sochaczewskiego domu za sie-
demnaste spotkanie, uczest-
nikom życzyli, by rywalizację 
połączyli z dobrą zabawą, a ty-
tułowy świat marzeń udawa-
ło im się przenosić do rzeczy-
wistości. Występy oklaskiwali 
także Łukasz Gołębiowski, dy-
rektor biura poselskiego Ma-
cieja Małeckiego, dyrektorzy 
zaprzyjaźnionych z ŚDS jedno-

stek pomocy społecznej, kultu-
ry, sportu oraz stowarzyszeń. 

Przez cały dzień poszcze-
gólne domy prezentowały etiu-
dy teatralne i programy wo-
kalno-instrumentalne, a na 
specjalnej wystawie pokaza-
no prace wykonane przez pod-
opiecznych w ramach zajęć 
plastycznych. Hol SCK wypeł-
niły obrazy olejne i wykonane 
na szkle, rysunki, ozdobne ram-
ki na zdjęcia, haft owane serwet-
ki, papierowe kwiaty, rzeźby z 
drewna, budowle z zapałek, de-
koracje ze sznurka i ceramiki.

Jury oceniało uczestników 
w czterech kategoriach: występ 
teatralny, występ wokalno-in-
strumentalny, rękodzieło oraz 
indywidualna twórczość wła-
sna. Jak mówiła dyrektor ŚDS 
w Sochaczewie Joanna Majew-
ska, ostatnia kategoria pojawi-
ła się po raz pierwszy w regu-
laminie przeglądu. To ukłon w 
kierunku szczególnie uzdolnio-
nych podopiecznych, których 
warto docenić i pokazać. Indy-
widulane dzieła prezentowano 
na oddzielnej, małej wystawie 
w holu SCK. 

Rywalizacji przygląda-
li się szczególni goście z Tarno-
brzega w województwie pod-
karpackim. Sekretarz Urzędu 

Miasta, dyrektor Miejskiego 
Ośrodka Pomocy Rodzinie, 
kierownik jednego z działów w 
MOPR oraz kierownik tarno-
brzeskiego Domu Dziennego 
Pobytu opiekującego się senio-
rami, przez trzy dni (13-15.09) 
poznawali zasady działania so-
chaczewskiej pomocy społecz-
nej. Ich udział w przeglądzie to 
część wizyty studyjnej, w cza-

sie której goście odwiedzili m.in 
nasz Dzienny Dom Pomo-
cy Społecznej, żłobek, MOPS 
i Środowiskowy Dom Samo-
pomocy. W ratuszu, w czasie 
spotkania z wiceburmistrzem 
Markiem Fergińskim, nadzo-
rującym sprawy z zakresu ro-
dziny i pomocy społecznej, roz-
mawiano o innowacyjnych 
rozwiązaniach, jakie stosują so-

chaczewskie placówki pomo-
cowe, wolontariacie, zmieniają-
cych się oczekiwaniach wobec 
placówek zajmujących się se-
niorami, niepełnosprawnymi 
czy niezamożnymi rodzinami. 

Imprezę zorganizowały 
Urząd Miejski i Środowiskowy 
Dom Samopomocy w Socha-
czewie. Projekt w 80 procen-
tach, kwotą 48 tys. zł, dofi nan-

sowało Ministerstwo Rodziny, 
Pracy i Polityki Społecznej. Pa-
tronat nad imprezą objęli mi-
nister w kancelarii Rady Mi-
nistrów, poseł Maciej Małecki 
i wojewoda mazowiecki Zdzi-
sław Sipiera. Specjalny list do 
uczestników przeglądu wysto-
sowała Elżbieta Rafalska, mi-
nister rodziny, pracy i polityki 
społecznej. 

Ponad 400 osób na scenie
W kategorii najlepszy występ wokalno-instrumentalny nagrodę otrzymał ŚDS Łubiec za „Podróże Pana Kleksa”, najlepszy 
występ teatralny pt. „Kopciuszek” przygotował ŚDS Pionki, najładniejszą wystawę prac pokazał ŚDS z miejscowości 
Miedzna, a najlepszym twórcą tegorocznej edycji został sochaczewianin, Grzegorz Opala. 14 września w Sochaczewie 
odbył się XVII Mazowiecki Przegląd Twórczości Artystycznej Środowiskowych Domów Samopomocy.

Blues receptą na młodość, czyli Warsaw Dixielanders
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Na specjalnej uroczystości 
w Urzędzie Stanu Cywilne-
go gościli: Elżbieta i Jan Ja-
ska (51 rocznica ślubu), Ire-
na i Zbigniew Krakowieccy 
(50), Halina i Stanisław 
Kwiatkowscy (50), Henry-
ka i Grzegorz Milczarek (52) 
oraz Jadwiga i Wacław Pta-
kowscy (61 rocznica). Wszy-
scy oni odebrali medale za 
wieloletnie pożycie, przyzna-
ne przez Prezydenta RP. Wrę-
czył je burmistrz Piotr Osiec-
ki, przypominając, że mimo 
trudnych czasów, w jakich 
przyszło żyć dzisiejszym ju-
bilatom, mimo odrębności 
każdego z małżonków, pra-
cy zawodowej i licznych obo-
wiązków, udało im się zbu-
dować to, co najważniejsze 
- wspólnotę. Wspólnotę mał-
żeńską, rodzinną i tę lokal-
ną, w której pracuje się dla 
wspólnego dobra.

Irena i Zbigniew Krako-
wieccy pochodzą z Tarnowa. 
Do Sochaczewa trafi li w latach 
60., bo pan Zbigniew, jako za-
wodowy żołnierz, dostał przy-
dział do jednostki wojskowej w 
Bielicach, gdzie zajmował się 
naziemną obsługą samolotów. 
Ślub cywilny brali w 1966 r. Jak 
twierdzi pan Zbigniew, wte-
dy USC mieściło się na pierw-
szym piętrze obecnego mu-
zeum na pl. Kościuszki. 

Podobny staż małżeński 
mają Elżbieta i Jan Jaska. Oby-
dwoje pracowali, przy czym 
pan Jan 40 lat w jednym za-
kładzie - w „Metalowcu”. Kie-
dy pytam o receptę na tak dłu-
gie pożycie, odpowiadają, że 
to wytrwałość i umiejętność 
wybaczania sobie. A o tym, 
że warto podejmować kom-
promisy, świadczy pół wieku, 
które razem przeżyli.

- Mimo że to nie pierw-
sza taka uroczystość podczas 
pełnienia przeze mnie funk-
cji burmistrza, za każdym ra-
zem, kiedy patrzę na małżeń-
skie pary z takim stażem, czuję 
wielkie wzruszenie i szacunek 
- mówi Piotr Osiecki, a kie-
rownik USC, Monika Chudo-
ba, dodaje, że tego typu uro-
czystości odbywają się średnio 
trzy razy w roku. Kolejną za-
planowano na grudzień, kiedy 
prezydenckie medale ma ode-
brać siedem par.

Zadowolenia nie kry-
li jubilaci, dla których do-

cenienie ich trudu to ważna 
sprawa. - Jesteśmy wdzięcz-
ni, że miasto organizuje ta-
kie spotkania, że panuje na 
nich taka wspaniała atmos-
fera - mówi Halina Kwiat-
kowska, która wraz z mę-
żem obchodzi w tym roku 
50 rocznicę ślubu. Stanisław 
Kwiatkowski, emerytowany 
dyrektor „osiemdziesiątki”, 
spędził w tej szkole dobre 
pół wieku i nadal chętnie 
włącza się w społeczne ży-
cie miasta.

Podobny staż pracy w 
„80” ma Wacław Ptakow-
ski, w którego ślady poszły 
dwie córki. Obie są nauczy-
cielkami w tej samej szko-
le co ojciec. Z kolei Jadwi-
ga Ptakowska przez wiele 
lat była pracownikiem sa-
morządowym, przed odej-
ściem na emeryturę peł-
niła funkcję skarbnika w 
Urzędzie Gminy Socha-
czew. -  W domu utarło się 
powiedzenie, że nasza ro-

dzina składa się z trzech 
nauczycieli i jednej osoby 
normalnej - opowiada ze 
śmiechem Lucyna Sobie-
raj, córka państwa Ptakow-
skich. Podczas uroczystości 
w USC byli oni parą z naj-
dłuższym stażem. Przeżyli 
wspólnie 61 lat.

O tym, że w małżeń-
stwie bywa różnie, zgodnie 
przyznają Henryka i Grze-
gorz Milczarek. Rzecz w 
tym, aby umieć pokonywać 
trudności, czasem przy-
mknąć oko, innym razem 
pójść na kompromis, a kie-
dy trzeba, pomagać sobie 
wzajemnie. To recepta pań-
stwa Milczarków na 52 lata 
wspólnego życia. Są szczę-
śliwi, że przez ten czas do-
chowali się trójki dzieci, 
szóstki wnuków i trójki pra-
wnuków.

Po części ofi cjalnej, przy 
torcie i lampce szampana, 
małżonkowie jeszcze długo 
rozmawiali, także o tym, że 
jak pierwsze wielkie uczu-
cie nieco przyblaknie, bar-
dziej liczy się przywiązanie, 
wspólna troska o dzieci i co-
dzienne obowiązki oraz to, 
że można liczyć na wsparcie 
drugiej osoby. Gdyby nie to, 
nawet największa miłość nie 
pozwoliłaby przetrwać kil-
kudziesięciu lat razem. Tego 
dnia jednak, na ustach jubi-
latów królowały jedynie do-
bre wspomnienia.

Małżonkowie 
z wyjątkowym stażem
Jak przeżyć z drugą osobą kilkadziesiąt lat? Ile to wymaga uczucia, starań i troski, aby się sobą nie 
znudzić, nie dać się ponieść nerwom, trwać przy sobie mimo problemów i upływu czasu. Wydaje 
się, że receptę znalazło na to pięć par, obchodzących  w sobotę 16 września jubileusze małżeńskie.

Ruszyły przygotowania do 
jubileuszowego, XXV Między-
narodowego Festiwalu Chopi-
nowskiego na Mazowszu, któ-
ry odbędzie się w Państwowej 
Szkole Muzycznej w dniach 
23-26 listopada. 

Na zgłoszenia uczestników PSM 
czeka do końca października. 
Będą oni mieli do wyboru kil-
ka zakresów repertuarowych, 
zgodnych z ich poziomem za-
awansowania muzycznego. Re-
pertuar młodych muzyków bę-
dzie się składał z utworów J. S. 
Bacha i Fryderyka Chopina. 

- W jury, pod przewodnic-
twem Jana Kadłubiskiego, zasią-
dą uznane autorytety muzyczne z 
Polski, Serbii-Chorwacji, Wielkiej 

Brytanii i Włoch. Jury przyzna 
kilkanaście nagród, w tym dwie 
specjalne za najlepsze wykona-
nie Poloneza As-dur i Fugi a-moll 
Chopina. 23 listopada o 17.00 za-
praszamy wszystkich do sali kon-
certowej Państwowej Szkoły Mu-
zycznej na recital członków jury, 
a 25 listopada o 18.00 na kon-
cert laureatów – zachęca dyrektor 
PSM Anna Wróblewska.

Jego organizatorem jest szko-
ła muzyczna, a współorganizato-
rami Burmistrz Miasta Socha-
czew i Włoski Instytut Kultury 
w Warszawie. Projekt współfi -
nansuje Centrum Edukacji Arty-
stycznej, zaś koncerty jury, które 
zainaugurują to wydarzenie, fi -
nansowane są przez burmistrza 
Piotra Osieckiego. (daw)

Od kilkunastu dni w kram-
nicach można oglądać wy-
stawę pt. „W poszukiwaniu 
najmniejszego serca na 
świecie”. W galerii MOST 
prezentowane są prace Pio-
tra Dąbrowskiego, artysty 
plastyka, perkusisty i auto-
ra tekstów poetyckich.

Piotr Dąbrowski ma 41 lat, 
jest członkiem Związku 
Polskich Artystów Plasty-
ków Polska Sztuka Użyt-
kowa. Jak mówi kurator 
galerii MOST Marcin Hu-
go-Bader, artysta od 2002 
roku swoje prace prezento-
wał m.in. w Galerii Czarny 
Lew w Warszawie, socha-
czewskim domu kultury, 
Staromiejskim Domu Kul-
tury, Płockiej Galerii Sztu-
ki, w ramach Nocy Muzeów 
w Fabryce Trzciny, Nadbał-
tyckim Centrum Kultury 
i Filharmonii Bałtyckiej a 

także w Druskiennikach na 
Litwie.

Artysta pracuje głów-
nie na papierze (japońskim, 
chińskim, indyjskim, gra-
fi cznym, czerpanym) uży-
wając technik mieszanych. 
Jedną z najczęściej używa-
nych przez niego technik 
jest monotypia - grafi ka 
jednoodbitkowa. Nieobce są 
mu również praca na płót-
nie, w kamieniu, techniki 
pozłotnicze, ścienne (fresk, 
mozaika). Równolegle jest 
aktywnym perkusistą dzia-
łającym na polu muzyki im-
prowizowanej. Prowadzi za-
jęcia edukacyjne, plastyczne 
i dźwiękowe dla dzieci.

Sochaczewska wystawa 
czynna będzie do począt-
ku października, a można 
ją oglądać po telefonicznym 
uzgodnieniu terminu (604 
738 086). 

Daniel Wachowski

Jubileuszowy festiwal

Najmniejsze serce 
w galerii MOST
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Deszczowy wrzesień sprawił, 
że lasy zapełniły się miłośni-
kami grzybobrania, a w wielu 
domach roznosi się przyjemny 
aromat prawdziwków, pod-
grzybków, maślaków. Zanim 
je ugotujemy, ususzymy lub 
zamarynujemy, warto pamię-
tać, że trwa redakcyjny kon-
kurs ph. „Grzybiarz Roku”.

Jego zasady są bardzo proste. 
Ze znalezionym przez siebie 
grzybem należy się pojawić w 
redakcji. My zmierzymy jego 
wysokość i średnicę kapelusza, 
sfotografujemy i zaprezentuje-
my w gazecie. Właściciel naj-
większego okazu otrzyma na-
grodę główną, dyplom i tytuł 
„Grzybiarza Roku”. Pozostali 
uczestnicy dostaną od nas na-
grody za udział. Konkurs po-
trwa do zakończenia sezonu 

grzybowego, a z rywalizacji wy-
łączone są kanie. 

Dodajmy, że w konkursie 
„Grzybiarz Roku” nie chodzi 
jedynie o bicie rekordów, ale o 
propagowanie rodzinnych wy-
praw do lasu, poznawanie lo-
kalnej przyrody i harmonijne 
współistnienie z naturą. Od kil-
ku lat świetnie łączy je ze sobą 
rodzina państwa Matysiaków, 
którzy „grzybowego” bakcy-
la przekazali synowi. Kacper 
drugi raz w tym sezonie poja-
wił się w redakcji z ogromnym 
prawdziwkiem, którego średni-
ca wynosiła 26 cm, a wysokość 
25 cm.

Zachęcamy innych grzy-
biarzy do pochwalenia się swo-
imi okazami. Redakcja mieści 
się na drugim piętrze kramnic 
miejskich przy ul. 1 Maja 21, po-
kój nr 312, tel. 46 862 23 55. (sos)

We wszystkich fi liach od-
bywały się darmowe zajęcia 
i warsztaty, z których sko-
rzystało blisko 800 dzieci. 
Mieszczący  się w kramni-
cach odział dla dzieci przez 
cały lipiec prowadził zaję-
cia dla uczestników w wieku 
od 6 do 12 lat. Wzięło w nich 
udział blisko 600 maluchów. 

Wa k a c je    ro z p o c z ę -
ła „biblioteka pod chmur-
ką” -  spotkanie odbyło się 
w ruinach sochaczewskiego 
zamku. Kolejne dni uczest-
nikom wypełniały zajęcia o 
charakterze artystycznym. 
Pod okiem Barbary Jachi-
mowicz i Waldemara Za-
krzewskiego dzieci poznały 
tajniki kompozycji obrazu, 
możliwości, jakie daje foto-
grafi a cyfrowa, nauczyły się 
operować kadrem i kolorem. 
Tradycyjnie już nie mogło 
zabraknąć w bibliotece zajęć 
komiksowych poprowadzo-
nych przez Łukasza Kuciń-
skiego. Dzieci spotkały się 
też z genealogiem Anną Zie-
jewską, archeologiem Anną 
Wachowską oraz kolekcjo-
nerem monet i autografów 
Leszkiem Głowackim. 

Odbyły się lekcje po-
kazowe zorganizowane we 
współpracy z Centrum Helen 
Doron.  Uczestnicy zajęć od-
wiedzili redakcję „Ziemi So-
chaczewskiej”, mieli też moż-
liwość sprawdzić się w roli 
spikerów podczas wizyty w 
rozgłośni Radia Sochaczew. 

Ostatnie dwa tygodnie lipca 
były poświęcone na zajęcia o 
charakterze profi laktycznym 
oraz zabawy ruchowe pod-
czas pobytu w Centrum Za-
baw „Świat Dziecka”. 

Ponadto przez cały czas 
trwania wakacji dzieci mo-
gły korzystać ze stanowisk 
komputerowych, gier na 
konsolę X-box czy planszó-
wek. Mogły też doskona-
lić swoje umiejętności pla-
styczno-techniczne, bawiąc 
się plasteliną czy samodziel-
nie podejmować inne inicja-

tywy artystyczne, jak choć-
by improwizowany spektakl 
Kabaretu Horrorek.

W chodakowskim od-
dziale dla dzieci zajęcia wa-
kacyjne odbywały się w lip-
cu, dwa razy w tygodniu. 
Dzieci korzystały z gier sto-
likowych, karcianych i plan-
szowych, słuchały głośnego 
czytania wierszy, bajek i opo-
wiadań. Warsztaty oparte 
były na motywie podróży po 
świecie. Wzięło w nich udział 
ponad 150 najmłodszych 
mieszkańców. Na każdych za-

jęciach „udawano się” w inne 
miejsce, czytano o obyczajach 
i kulturach, poznawano dzie-
ci mieszkające w danych rejo-
nach. Uczestnicy wykonali m. 
in. piniaty - nieodzowny ele-
ment zabaw meksykańskich 
dzieci, afrykańskie naszyjni-
ki, akwarium z mieszkańca-
mi podwodnego świata, oraz  
pióropusze i amulety indiań-
skiego wodza. Rysowano też 
amazońskie zwierzęta i chiń-
skie znaki, dzieci brały udział 
w karaoke i grach tanecznych, 
rozwiązywały krzyżówki, re-
busy i quizy. Ostatniego dnia 
zajęć na maluchy czekała foto-
budka, nagrody i dyplomy za 
udział.

Filia mieszcząca się przy 
ul. 15 Sierpnia prowadzi-
ła zajęcia  dla 35 dziecia-
ków. Uczestnicy spotkań, 
posługując się kolorowym 
papierem, plasteliną, kred-
kami, farbami, tworzyli let-
nie pejzaże i dzielili się swo-
imi wrażeniami z wakacji. 
Nie obyło się bez opowie-
ści o ulubionych książkach, 
baśniowych przyjaciołach, 
zwierzętach w literaturze. 
Owocami sierpniowych spo-
tkań były zakładki do ksią-
żek, widokówki i karty pocz-
towe. Dużym powodzeniem 
cieszyły się również gry sto-
likowe i planszowe.

Wakacje już dawno za 
nami, a biblioteka zaprasza 
na kolejne ciekawe przedsię-
wzięcia. (opr. sos)

W patio sochaczewskich 
kramnic 19 września mogli-
śmy obejrzeć inscenizację 
opartą na motywach dramatu 
Stanisława Wyspiańskiego 
„Wesele”. Spektakl zapre-
zentowali uczniowie Zespołu 
Szkół Ogólnokształcących im. 
Fryderyka Chopina.

Warto przypomnieć, że pod-
czas tegorocznego Narodowego 
Czytania lekturą było właśnie 
„Wesele”. Akcja społeczna pro-

pagująca znajomość literatury 
narodowej, w której obszerne 
fragmenty dzieł odczytywane 
są publicznie, również w środ-
kach masowego przekazu, trwa 
od roku 2012. Zapoczątkowana 
została z okazji 200-lecia Dru-
giej Wojny Polskiej i najazdu 
Napoleona na Rosję, podczas 
którego miał miejsce opisany w 
„Panu Tadeuszu” Adama Mic-
kiewicza ostatni zajazd na Li-
twie. W kolejnych latach czy-
tano m.in. „Lalkę” Bolesława 

Prusa czy fragmenty dzieł Alek-
sandra Fredry. W tym roku or-
ganizator, czyli Kancelaria Pre-
zydenta RP, zdecydował się na 

„Wesele”. Nieprzypadkowo 
więc 19 września na jego insce-
nizację zaprosiła Miejska Biblio-
teka Publiczna. Było to bowiem 

symboliczne podsumowanie 
akcji z początku miesiąca.

Nieszablonowe podejście do 
tematu, nowatorskie rozwiąza-

nia, a przede wszystkim olbrzy-
mie zaangażowanie młodych ar-
tystów sprawiły, że publiczność 
nagrodziła aktorów oraz przy-
gotowującą ich Justynę Kwiat-
kowską-Kornatko owacją na sto-
jąco. Tych, którzy nie mieli okazji 
podziwiać ich na żywo, zachęca-
my do obejrzenia naszej fotoga-
lerii pod adresem http://ziemia-
sochaczewska.sochaczew.pl/
newsshow/19847?title=-Wesele-
-w-kramnicach&sochaczew

Agnieszka Poryszewska

Biblioteka przyciąga
O tym, że sochaczewska biblioteka to nie tylko miejsce wypożyczania książek, wiedzą już chyba 
wszyscy. Nasza książnica organizuje wystawy, spotkania, konkursy, spektakle, a wszystko po 
to, aby zachęcić mieszkańców do odwiedzin. Szczególnie aktywnie MBP zabiega o młodych 
czytelników, czego świetnym przykładem może być „Lato w Bibliotece”.

Uczniowie Chopina pokazali nam „Wesele”

NA GRZYBY

Sezon grzybowy w pełni

https://www.face-
book.com/ziemia.
sochaczewska
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TAK BYŁO

SOCHACZEWSKIE CUKIERNIE, KAWIARNIE, RESTAURACJE

„Malinka”, o której już pisa-
łam, nie odznaczała się jakimś 
szczególnie wykwintnym wy-
strojem wnętrza, nie był to 
obszerny lokal, miał niezbyt 
duży parkiet do tańca, ale w 
latach 60. był miejscem kulto-
wym. Prowadzony przez PSS 
„Społem”, z doskonale pełnią-
cą swoją funkcję kierownicz-
ki panią Zofi ą Czubak, z na 
ogół miłą i życzliwą obsługą i 
przede wszystkim z dobrym, 
niezbyt drogim jedzeniem, 
dla wielu sochaczewian był 
doskonałym miejscem czę-
stych spotkań. 

Potańczyć 
w Sochaczewie
A jak chciało się z pasją i roz-
machem potańczyć, to moż-
na było iść „Pod Trupka” lub 
„Na Bloki”. Pierwszy z loka-
li, też prowadzony przez PSS 
„Społem”, swoją nieofi cjal-
ną nazwę zawdzięcza usytu-
owaniu przy ul. Traugutta, vis 
a vis parafi alnego cmentarza. 
Była to kawiarnia mieszcząca 
się na piętrze budynku należą-
cego do spółdzielni. W dosyć 
dużym pomieszczeniu środek 
zajmował okazały parkiet do 
tańca, a po bokach ustawione 

były czteroosobowe stoliki. Był 
też podest dla grającego zespo-
łu. Ten lokal był odwiedzany 
głównie przez młodzież.

Pełna demokracja zwią-
zana z wiekiem (i nie tylko) 
gości panowała „Na blokach”, 
czyli w klubie garnizono-
wym. Był to budynek wojsko-
wy, gdzie mieściło się kasyno, 
kino „Błękit” i sala dancingo-
wa. Tańce odbywały się tu w 
każdą sobotę, a chętnych było 
tak dużo, że trzeba było poja-
wiać się dużo wcześniej przed 
imprezą, żeby dostać stolik. 
Tu bywałam w latach 60. czę-
sto, bo było to miejsce, w któ-
rym można się było dobrze 
zabawić. Tutaj także moje ko-
leżanki i koledzy wyprawiali 
swoje imieniny i obchodzili 
inne uroczystości.

Mówiąc o tańcach i loka-
lach, w których się one odby-
wały, należy wspomnieć, że 
w każdym z nich grała mu-
zyka „na żywo”. W każdym 
był bardzo dobrze grający ze-
spół wykształconych muzy-
ków, często posiadający swe-
go wokalistę. Była więc dobra 
muzyka i to zachęcało ludzi 
do zabawy. A w ogóle nie-
uczestniczenie w tańcach, 

niebywanie w „Malince” czy 
„Stokrotce” lub innym popu-
larnym lokalu, nieobecność 
na organizowanych prywat-
kach oznaczało coś w rodzaju 
wypadnięcia z obiegu towa-
rzyskiego. I tego staraliśmy 
się unikać. Jednak mimo tak 
wielu rozrywek, był czas na 
naukę i na pracę. Była mło-
dość! A może nie było „wy-
ścigu szczurów”?

Były i knajpy
Sochaczew lat 60. i 70. miał 
nie tylko swoje kawiarnie i re-
stauracje. Były też lokale zwa-
ne knajpami. Na pewno do ta-
kich należał mieszczący się w 
kamienicy państwa Śliwów lo-

kal „Pod Dzwonkami”. Na-
zwa ta być może wiązała się z 
bliskim sąsiedztwem z zabu-
dowaniami Ochotniczej Stra-
ży Pożarnej. Strażaków do po-
żaru wzywały rozlegające się z 
dzwonnicy dźwięki dzwonów. 
Nigdy w tym lokalu nie byłam, 
ale moja koleżanka przypo-
mina sobie, że jej mama czę-
sto wysyłała ją tam w niedzielę, 
gdy zabrakło im w domy chle-
ba. Można go było nieofi cjal-
nie kupić „Pod Dzwonkami”, 
a sam lokal podobno wyglądał 
całkiem przyzwoicie. Szkoda, 
że sama nie mogłam się o tym 
przekonać, bo przecież „Pod 
Dzwonkami” niemal sąsiado-
wało z moim domem.

Okazję zwiedzenia takie-
go miejsca miałam natomiast 
w Chodakowie, gdzie pewne-
go razu przyjechałam z mło-
dzieżą, żeby w tamtejszym 
Domu Kultury obejrzeć ja-
kiś spektakl lub seans fi lmo-
wy. Ponieważ mieliśmy tro-
chę czasu, głośno wyraziłam 
chęć zapalenia papierosa, a że 
nie miałam w zwyczaju pale-
nia na powietrzu, spytałam 
uczniów, czy w pobliżu jest ja-
kiś lokal, gdzie można wypić 
„szybką kawę” i zapalić pa-
pierosa. Odpowiedzieli mi, że 
niedaleko jest pewna knajpa, 
do której najczęściej chodzą 
mężczyźni, a kobiety tylko 
pod ich opieką. „To ja tam nie 

pójdę, bo nie mam z kim” - 
powiedziałam z żalem. Na co 
jeden z uczniów, 18, 19-letni 
zadatek na mężczyznę, zapro-
ponował, że pójdzie ze mną 
i się mną zaopiekuje. Synu – 
odpowiedziałam – ty pomy-
liłeś role. To ja tu jestem od 
tego, żeby się tobą opiekować.

Ona jest dzika 
Uczniowie zżyci ze swoją po-
przednią polonistką, popatrzy-
li na mnie nieco dziwnie i, jak 
opowiadała mi potem kuzyn-
ka, stwierdzili: Ona jest jakaś 
dzika. I to właśnie wydarzenie 
dało początek jednemu z bar-
dziej popularnych moich na-
uczycielskich pseudo – Dzika.

A knajpy? Podobno 
czymś pośrednim pomię-
dzy restauracją a knajpą była 
mieszcząca się przy ul. Sta-
szica „Mazowiecka”. Byłam 
tam tylko jeden raz, gdy z ko-
leżankami świętowałyśmy 
Dzień Kobiet. Z tego pobytu 
pamiętam jednak już tylko 
jedną z pań, tak zwaną du-
szę towarzystwa, która przez 
prawie dwie godziny zamę-
czała nas opowiadaniem ka-
wałów i anegdot. 

Barbara Sobkowicz

Malinka, Stokrotka i inne
Kontynuujemy cykl wspomnień, których autorką jest Barbara Sobkowicz, polonistka, animatorka wydarzeń kulturalnych 
i miłośniczka kawiarnianych klimatów. W swej opowieści przypomina nam, jak wyglądało życie towarzyskie powojennego Sochaczewa, 
gdzie lubili bywać jego mieszkańcy, które lokale cieszyły się dobrą, a które złą sławą. Tym razem poznajemy miejsca do tańca.

W wakacje pisaliśmy o 
odkrytych w zaprzyjaź-
nionym z Sochaczewem 
ukraińskim Gródku pod-
ziemnych korytarzach, a 
potem o zabytkowej tablicy 
z polskiego cmentarza od-
nalezionej pod wymienia-
nym krawężnikiem. Histo-
ria kolejny raz sama dała o 
sobie znać.

W weekend 16-17 września 
odbyły się Dni Gródka, a 
jednym z wiodących tema-
tów święta była 655 roczni-
ca jego powstania. Kilka dni 
wcześniej w mieście ruszy-
ły badania archeologiczne, 
których początkiem było 
przypadkowe odkrycie. W 
pobliżu jednego ze skle-

pów kopano rów pod kana-
lizację i niemal natychmiast 
natrafi ono na bogatą war-
stwę kulturową. Wezwa-
ni na miejsce archeolodzy 
najpierw odkryli… dół na 
śmieci (prawdopodobnie z 
XVII wieku), który dla ba-
daczy zawsze jest wyjątko-
wo cennym źródłem wie-

dzy. Stłuczone naczynia, 
narzędzia, zabawki i inne 
artefakty są odbiciem cza-
sów, w których powstawa-
ły. W dole znaleziono wy-
roby szklane, ceramikę, 
kości zwierząt gospodar-
skich i drobiu. Gdy w wy-
kopie dodatkowo pojawiły 
się dawne fundamenty, po-

dejrzenie padło na karczmę, 
gdyż z niewielkiego wyko-
pu o powierzchni 1x1 metr 
i głębokości 40 cm wyję-
to dwa tuziny fragmentów 
szklanych naczyń pocho-
dzących z drugiej połowy 
XVII wieku, lustro, trzy 
miedziane monety z XVII-
-XVIII wieku i fragmenty 

ceramicznych rur. Badacze 
założyli, że tak duża liczba 
artefaktów nie pochodziła 
ze zwykłego domu, ale wła-
śnie z karczmy pozbywają-
cej się potłuczonych naczyń 
w dole na odpadki. W dru-
giej fazie prac wykop posze-
rzono i natrafi ono w nim 
na kolejne ceramiczne rury, 
mające większe lub mniej-
sze wady, stąd podejrzenie 
archeologów, że w pobliżu 
prowadzono ich produkcję, 
a wadliwe sztuki trafi ały do 
śmieci. 

W badanie historii mia-
sta bardzo zaangażował się 
obecny burmistrz Wasilij 
Pidlisny. Jak mówi, z naj-
dawniejszych czasów wia-
domo, kim byli właścicie-

le Gródka, że przejeżdżał 
przez niego ze swoim woj-
skiem Bohdan Chmielnicki, 
ale jak żyli ludzie, gdzie były 
fortyfi kacje, dawne cen-
trum miasta – to tylko do-
mysły. 

Dla ratusza wykopali-
ska są interesujące jeszcze z 
jednego powodu. W Gród-
ku zakończyła się budowa 
nowego muzeum, a to, by 
przyciągać gości musi mieć 
przede wszystkim unikato-
we eksponaty. Na tworzo-
nej teraz wystawie XVII-
-XVIII wiek nie jest w ogóle 
przedstawiony, zatem wy-
kopaliska pomogą wypełnić 
tę lukę. Otwarcie placówki 
ma się odbyć w październi-
ku. (daw)

Kolejne historyczne odkrycie w ukraińskim Gródku

Klub garnizonowy był nieodłącznym elementem tzw. „bloków wojskowych”
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Camerata Mazovia w Wilnie

Lekcje muzyki
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Już w październiku orkiestra 
kameralna „Camerata Mazo-
via” zagra w Pałacu Tyszkie-
wiczów w Wilnie w ramach 
projektu „Muzyka polska w 
kontekście chrześcijańskiej 
tożsamości narodu”. Reali-
zacja projektu możliwa jest 
dzięki dotacji uzyskanej z Mi-
nisterstwa Kultury i Dziedzic-
twa Narodowego, w ramach 
zadania MUZYKA 2017. 

To jednak nie wszystko, bo-
wiem „Camerata Mazovia” 
planuje także zorganizo-
wać tej jesieni kolejne cztery 
koncerty, w których wezmą 
udział zaproszone gwiazdy 
polskiej estrady oraz soliści 
instrumentaliści. 

Cykl koncertów symfo-
nicznych „Muzyka polska w 
kontekście chrześcijańskiej toż-
samości narodu” ma na celu 
rozpowszechnianie wielowie-
kowej kultury muzyki pol-
skiej ściśle związanej z trady-
cją i chrześcijańską tożsamością 
narodu. Orkiestra i zaprosze-

ni artyści zaprezentują podczas 
koncertów wybitne dzieła kom-
pozytorów polskich wykonane 
na najwyższym poziomie. 

Repertuar, który będzie 
wykonywany (dzieła kompo-
zytorów polskich) wpisuje się 
w szeroki kontekst kulturowy 
chrześcijańskiej tożsamości na-

rodu, a miejsca koncertów gwa-
rantują zróżnicowane grono 
odbiorców o wysokich kompe-
tencjach kulturalnych.

Koncerty orkiestry „Ca-
merata Mazovia”
11.10.2017 – kościół w Ołtarze-
wie,
15.10.2017 – kościół pw. Matki 
Bożej Nieustającej Pomocy w 
Sochaczewie 
21.10.2017 – Pałac Tyszkiewi-
czów Waka Trocka (Wilno)
22.10.2107 – polski kościół pw. 
Wniebowzięcia Najświętszej 
Maryi Panny w Wilnie na Li-
twie 
11.11.2017 – kościół św. Waw-
rzyńca w Sochaczewie 
12.11.2017 – kościół w Żyrar-
dowie 

Bywa tak, że do niektórych po-
mysłów podchodzimy z nutką 
sceptycyzmu. To zdrowe po-
dejście powoduje, że czasem 
jesteśmy po prostu, najzwy-
czajniej w świecie, mile zasko-
czeni. 

Tak też było z nowym projek-
tem  edukacyjno-artystycz-
nym „Lekcje muzyki w SCK”, 
który skierowany jest do szkół 
podstawowych i klas gimna-
zjalnych. Okazuje się, że lekcje 
muzyki wprowadzane przez  
Magdalenę Franaszek-Niewia-
domską  są nie tylko interesują-
ce, lecz także niosą ze sobą wy-
buchową - wręcz pozytywną 
dawkę energii, jaką może dać 
muzyka.

„Wzór na utwór”, czy-
li pierwsze spotkanie z muzy-

ką, odbyło się 15 września przy 
ul. Żeromskiego 8. Tuż przed 
rozpoczęciem programu ob-
serwowałam dzieci i młodzież, 
które w charakterystyczny spo-
sób, wręcz z czułością, pochyla-
ły się nad swoimi przyjaciółmi 
– „telefonami komórkowymi”. 
Wszyscy obok siebie, bez żad-
nej interakcji między sobą. Mój 
sceptycyzm zaczął przypomi-

nać potwora i przyszło mi na 
myśl, że nie ma podziałów kla-
sowych, wiekowych itp., itd. 
o ile… posiadamy komórkę. 
I chyba tylko Hellboy mógłby 
zdziałać tu cuda. Jednak pro-
wadzący lekcję muzyki „Wzór 
na utwór” postawili demono-
wi technologii ścianę nie do 
przebicia  - ciekawą prezentację 
multimedialną, której pierwszy 

kadr przedstawiał… dzwonią-
cą komórkę, oczywiście.

I tym, jakże prostym spo-
sobem, mój sceptyczny potwór 
schował się w kąt, a dzieci i mło-
dzież podniosły głowy i zaczęły 
mówić. A wszystko dzięki mu-
zyce, której wzór okazał się być 
tak prosty, że aż trudno go do-
strzec. Rytm, harmonia, me-
lodia są przecież wszędzie: w 
marszu, w śmieciarce, w bajce 
o smerfach, hitach rapu, popu i 
rock’n’roll’a. 

Tych lekcji nie można 
opuścić, na nie warto wyjść 
ze szkolnej ławki, odłożyć na 
chwilę telefon i wsłuchać się w 
rytm własnych emocji  i swoje-
go serca.

Do zobaczenia w lutym i 
kwietniu!
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Co nowego w SCK?
Eksperymenty audiowizual-
ne, teatr, dużo dobrej muzyki, 
tańca i sztuk plastycznych 
zainaugurowały nowy sezon 
artystyczny Sochaczewskiego 
Centrum Kultury. W sobotni 
wieczór jego siedziba przy ul. 
Żeromskiego tętniła życiem.

Co prawda szerszej publiczności 
nie miały szans zaprezentować 
się wszystkie grupy i pracow-
nie działające w SCK. Powód jest 
prozaiczny - w naszym centrum 
działa ich blisko 30. Każdy może 
znaleźć coś dla siebie. 23 wrze-
śnia dla gości wystąpiły m.in.  
utalentowane wokalnie dzie-
ci, członkowie zespołu „Folklo-
rek”, tancerze „Abstraktu”, te-
atr „Maska”, zespół No Rules, 
Patria, duet akordeonowo-klar-
netowy, a Jolanta Kawczyńska i 
Arkadiusz Mamcarz wykonali 
przepiękną interpretację „Walca 
Barbary” z „Nocy i Dni”.  Przez 
całą imprezę publiczność pro-
wadziła grupa mimów. Nieba-
nalną prezentację przygotowała 
Pracownia Eksperymentów Au-
diowizualnych. Jej namacalnym 
efektem była możliwość podzi-
wiania ruchomych „obrazów” 
powstających na rozpostartych 
półprzezroczystych płachtach 
materiału. Z pewnością zrobiły-
by one większe wrażenie, gdyby 
artyści mieli możliwość pokaza-
nia swoich dokonań w plenerze. 
Tu niestety plany SCK pokrzy-
żowała pogoda i inauguracja nie 
mogła odbyć się, tak jak w ubie-
głym roku, w otoczeniu ruin 
zamku książąt mazowieckich i 
parku przy ul. Traugutta.  

Mimo ograniczeń lokalo-
wych, instruktorzy SCK stara-
li się podzielić przestrzeń tak, by 

móc pokazać jak najwięcej po-
tencjału placówki. Oprócz sce-
ny, na obydwu poziomach domu 
kultury prezentowały się pracow-
nie plastyczne i rękodzielnicze. 
Można było obejrzeć żywą in-
terpretację „Parasolek” Renoira, 
malować, wykonać samodzielnie 
maskotkę albo wziąć udział w in-
teraktywnych grach i zabawach.

Jak przekazała nam Magda-
lena Franaszek-Niewiadomska, 
zajmująca się w SCK impresaria-
tem, na sezon artystyczny 2017/18  
centrum kultury przygotowało 
sporo nowości. Jedną z nich jest 
klub taneczny „Kroki”, w którym, 
pod okiem Lidii Kowalik, doro-
śli będą mogli doskonalić swo-
je umiejętności. Ruszy też Gale-
ria Nova, w której organizowane 
będą wystawy i wernisaże z praw-
dziwego zdarzenia. Zaplanowano 
Festiwal Piosenki Żołnierskiej, a 
latem na wyremontowanym ta-
rasie SCK w Boryszewie odby-
wać się będą potańcówki.  Przed 
nami również kolejny projekt te-
atralno-muzyczny „Niepodległa”, 
który zostanie zrealizowany dzię-
ki współpracy zespołu tanecz-
nego Abstrakt, Grupy Teatralnej 
Maska oraz orkiestry kameralnej 
Camerata Mazovia. Jak sam tytuł 
wskazuje, jego premiera będzie 
bezpośrednio związana z nad-
chodzącymi obchodami stulecia 
odzyskania przez Polskę niepod-
ległości.

Propozycją skierowaną do 
szkół są „Interaktywne Lekcje 
Muzyki w SCK”. Jest to część 
ogólnopolskiego projektu zaty-
tułowanego „Nie boję się muzy-
ki”, który współfinansuje Mini-
sterstwo Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego. Jego adresatami 
są starsze klasy szkoły podsta-

wowej oraz szkoły średnie. Pod-
czas koncertów przekazywane 
są  ciekawostki z historii mu-
zyki, prezentowana jest muzy-
ka klasyczna w niecodziennych 
aranżacjach, a wszystko to w 
sposób zabawny, przystępny, z 
interaktywnymi niespodzian-
kami. Pierwszy koncert  odbył 
się 15 września 2017. Kolejne za-
planowane są na  przyszły rok 
(15 lutego, 27 kwietnia, 5 paź-
dziernika).

Zachęcamy do odwiedze-
nia strony internetowej sck.so-
chaczew.pl, gdzie znaleźć moż-
na aktualny kalendarz imprez 
oraz wydarzeń, a także wszyst-
kie informacje dotyczące zapi-
sów na zajęcia.

Agnieszka Poryszewska



26 września 2017  nr 20 (1294)20
SOCHACZEWSKA

LUDZKIE SPRAWY

KONDOLENCJE

Agnieszka Poryszewska
agnieszka.poryszewska@sochaczew.pl

Pieniądze na ten cel pozyska-
ło Krajowe Stowarzyszenie 
Pomocy Osobom Potrzebują-
cym „Z Sercem Do Wszyst-
kich”, które od lat współpracu-
je z naszym MOPS. Fundusze 
zewnętrzne pochodzą  z Ma-
zowieckiego Centrum Poli-
tyki Społecznej. Pozwoliło to 
na zapewnienie wsparcia in-
dywidualnego i grupowego ze 
strony szeregu specjalistów z 
zakresu psychologii i pedago-
giki. Co ciekawe, w projekcie 
równolegle biorą udział ofi a-
ry, sprawcy przemocy oraz ich 
dzieci.

Zorganizowano grupy 
warsztatowe dla osób uwikła-
nych w przemoc w rodzinie 
- ofi ar przemocy, dla rodzi-
ców mających problemy wy-
chowawcze z dziećmi, dzieci 
i młodzieży z rodzin z proble-
mem przemocy oraz specjal-
nej grupy dla ojców.  Poza tym 
odbywają się indywidual-
ne konsultacje ze specjalista-
mi: z psychologiem (dla ofi ar 
i sprawców przemocy), z pra-
cownikiem socjalnym,  kon-

sultantem ds. przeciwdziała-
nia przemocy, prawnikiem 
i policjantem. Ważnym ele-
mentem projektu jest włącze-
nie w działania wolontariu-
szy, którzy pracują głównie z 
dziećmi. Jak podkreślają pra-
cownicy MOPS, przemoc w 
rodzinie wymaga szerokiego 
spojrzenia na zaistniały pro-
blem. Diagnoza oraz dalsza 
pomoc jest możliwa jedynie, 
gdy w porozumieniu działa 
wiele służb społecznych. Zło-
żona natura problemu spra-
wia, że pojedyncze instytucje 
nie są w stanie same wypra-
cować skutecznych strategii 
gwarantujących dobre roz-
wiązanie.

 - Ze statystyk wynika, że 
najczęściej identyfi kowany-
mi ofi arami przemocy są ko-
biety i dzieci. Podkreślić nale-
ży jednak, że nie jest to regułą. 
W Sochaczewie odnotowa-
no również przypadki męż-
czyzn dotkniętych przemocą 
ze strony partnerek. Niezależ-
nie od tego, kto jest sprawcą,  
przemoc jest jedną z podsta-
wowych przyczyn generują-
cych problemy wychowawcze, 
dlatego planowane przez nas 
działania obejmują zarów-
no osoby dorosłe jak i dzieci - 
mówią pracownicy MOPS.

W ośrodku wyodrębnio-
no specjalne pomieszczenie, 
w którym w jednym miejscu 

można skorzystać z pomocy 
wszystkich specjalistów. Spo-
tkania odbywają się w po-
mieszczeniu przystosowanym 
do pracy terapeutycznej, za-
pewniającym komfort i bez-
pieczeństwo.

 - Ważnym elementem, za-
pełniającym lukę pomocową 
w naszym mieście, jest objęcie 
pomocą sprawców przemocy. 
Osoby te, bez ingerencji z ze-
wnątrz, odpowiednich zajęć, 
ćwiczeń, treningów, nie są w 
stanie przerwać zachowań nisz-
czących rodzinę - usłyszeliśmy 
od pracowników ośrodka.

W ramach projektu 
umożliwiono korzystanie ze 
wsparcia specjalistycznego po 
godzinie 16, a więc po stan-
dardowych godzinach pra-
cy. Zaplanowano 60 godzin 
konsultacji, które poprowadzi 
łącznie sześciu specjalistów.

Jednocześnie przypomi-
namy, że każda osoba potrze-
bująca pomocy, może liczyć 
na wsparcie ze strony pracow-
ników MOPS. Bez znaczenia 
jest tu kryterium dochodowe, 
liczyć można na pełną dyskre-
cję. Ośrodek mieści się przy al. 
600-lecie 90, tel. 46 863-14-81.

Pawłowi Gralakowi
Przewodniczącemu Rady Miasta 

I kadencji
z powodu śmierci

ŻONY
  Szczere wyrazy żalu i współczucia 

przekazują

Już po raz piąty w naszym 
mieście odbędzie się „Szla-
chetna Paczka”. W pomoc 
może włączyć się dosłownie 
każdy, a dodatkowo osoby, 
które ukończyły 17 lat mogą 
zostać wolontariuszami akcji. 

„Szlachetna Paczka” to projekt 
Stowarzyszenia „Wiosna”, któ-
ry w wyjątkowy sposób inspi-
ruje ludzi do stawania się kimś 
więcej oraz pomagania innym. 
Do Sochaczewa „paczka” za-
wita już po raz piaty. Wsparcie 
trafi  tradycyjnie do wytypowa-
nych rodzin z terenu powiatu 
sochaczewskiego. 

Poszczególne paczki przy-
gotowywane będą przez dar-
czyńców. Najczęściej są nimi 
grupy znajomych, współpra-
cowników czy krewni. Darczyń-
cy przygotowują paczkę dla osób 
starszych, samotnych, niepełno-
sprawnych, rodzin wielodziet-
nych i ludzi, których spotkało 
nieszczęście. Pomoc ma być dla 
nich impulsem do zmian. 

Osoby, które chciałyby się do-
wiedzieć więcej na ten temat, zapra-
szamy na strony szlachetnapacz-
ka.pl oraz  superw.pl. Informacje 
udzielane są również pod nume-
rem telefonu 516-723-255. Nieba-
wem więcej na ten temat. (ap)

Dla dobra rodziny
W Miejskim Ośrodku Pomocy Społecznej trwa kolejny projekt pomocowy dla rodzin 
dotkniętych problemem przemocy domowej, której występowanie jest związane z alkoholem. 
Bierze w nim udział kilkadziesiąt osób wytypowanych głównie przez pracowników socjalnych.

Kolejny raz będziemy 
robić „szlachetne paczki”

Burmistrz Sochaczewa Piotr Osiecki
wraz z pracownikami 

Urzędu Miejskiego

Przewodniczący Rady Miejskiej
Sylwester Kaczmarek

wraz z radnymi Rady Miejskiej

Podczas ostatniej sesji rady 
powiatu Krzysztof Wasilew-
ski, dyrektor Powiatowego 
Urzędu Pracy przedstawił in-
formację o sytuacji na rynku 
pracy w powiecie sochaczew-
skim w pierwszym półroczu 
2017 r. Główny wniosek, jaki 
można wyciągnąć z prezenta-
cji jest taki, że stopa bezrobo-
cia w naszym powiecie syste-
matycznie maleje.

- Liczba bezrobotnych zareje-
strowanych na koniec czerw-
ca wynosiła 2 524 i w porów-
naniu do stanu na ten sam 
dzień w 2016 roku była niższa 
o 427 osób. Oznacza to, że sto-
pa bezrobocia na przestrzeni 
ostatniego roku spadła z 8,4 do 
7,2 procenta - mówił Krzysz-
tof Wasilewski. Wśród bez-
robotnych ponad połowa (1 

339) to kobiety. W samym So-
chaczewie w ciągu roku liczba 
osób bez pracy zmalała z 1 412 
do 1 198. W pierwszym pół-
roczu PUP zarejestrował po-
nad 1,8 tys. osób, czyli o blisko 
530 mniej niż w analogicznym 
okresie roku ubiegłego. 

Biorąc pod uwagę kategorię 
dotyczącą wieku, to według sta-
nu na koniec czerwca br. najwię-
cej bezrobotnych - 676 to osoby w 
przedziale wiekowym 25-34 lata 
(26,8 proc. ogółu). Z kolei naj-
mniejszą grupę, bo 187 osób, sta-
nowili bezrobotni w wieku po-
wyżej 60. roku życia tj. 7,4 proc. 
ogółu. W omawianym przez dy-
rektora Wasilewskiego okresie 
najwięcej bezrobotnych – 751 to 
ludzie z wykształceniem gim-
nazjalnym i poniżej, a następ-
nie 638 - z zasadniczym zawodo-
wym. Najmniej liczną grupą byli 

bezrobotni z wykształceniem 
wyższym – 253 osoby. 

Powiatowy Urząd Pracy re-
alizuje aktywne formy przeciw-
działania zjawisku, jakim jest 
bezrobocie. – W pierwszym 
półroczu bieżącego roku po-
średnicy pracy odbyli ponad 
450 wizyt w zakładach pracy, 
wynikiem czego było pozyska-
nie do współpracy 104 praco-
dawców – informował dyrektor 
– W kwietniu, w hotelu Chopin 
zorganizowaliśmy Targi Pra-
cy. Swoją ofertę zaprezentowa-
ło ponad 30 pracodawców, któ-
rzy zaoferowali poszukującym 
ponad 50 ofert w różnych za-
wodach. Targi cieszyły się dużą 
popularnością wśród miesz-
kańców powiatu – dodał. 

Krzysztof Wasilewski za-
znaczył także, że w pierwszym 
półroczu 2017 roku PUP skie-

rował na szkolenia 34 osoby, 
w tym 11 długotrwale bezro-
botnych. 20 osób uczestniczy-
ło w szkoleniach grupowych 
m.in. „Europejskim Certyfi ka-
cie Umiejętności Komputero-
wych z modułem profesjonal-
nego sprzedawcy” oraz kursie 
na prawo jazdy kat. C. 

- Jednym z instrumen-
tów rynku pracy wspierającym 
podstawowe usługi rynku pra-
cy są dodatki aktywizacyjne 
wypłacane osobom bezrobot-
nym, posiadającym prawo do 
zasiłku, które samodzielnie lub 
w wyniku skierowania przez 
PUP podjęły pracę – mówił dy-
rektor PUP. W okresie od stycz-
nia do czerwca urząd wypła-
cił dodatek aktywizacyjny 122 
osobom, w tym 63 kobietom. 

Starostwo Powiatowe 
w Sochaczewie

INFORMACJA
Na podstawie art. 35 pkt 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 roku o gospodarce 

nieruchomościami informujemy, iż na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu 
Miejskiego w Sochaczewie wywieszone zostały Zarządzenia Burmistrza 

Miasta Sochaczew w sprawie: 
1. ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonych 
do oddania w użytkowanie
Nr 180.2017 z dnia 11.08.2017r. (działka gruntu nr 242/2 położona 
przy ul. Gwardyjskiej) 

2. ogłoszenia wykazu nieruchomości przeznaczonych do zbycia
Nr 181.2017 z dnia 11.08.2017r. (działka gruntu nr 185/32 położona 
przy ul. Kochanowskiego) 
Nr 203.2017 z dnia 12.09.2017r. (działka gruntu nr 3641/3 położona 
przy ul. Polnej) 
Nr 204.2017 z dnia 12.09.2017r. (działka gruntu nr 1201/3 położona 
przy ul. Warszawskiej) 
Nr 205.2017 z dnia 12.09.2017r. (działki gruntu nr 1909/24, 
1909/25, 1909/27 położone przy ul. Olimpijskiej) 
Nr 207.2017 z dnia 19.09.2017r. (działka gruntu nr 227 położona w 
Kuznocinie gm. Sochaczew) 

Wydział Mienia i Nadzoru Właścicielskiego UM

Bezrobocie coraz niższe
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PZTS

JU-JITSU

Nie było to wymarzone wej-
ście w nowy sezon. Spo-
tkanie rozegrane w sobo-
tę 23 września w Krakowie 
rozpoczęło się od pojedyn-
ku Chia-Hsuan Lin ze zna-
ną sochaczewskim kibicom 
Dong Rui Fang. Zawodnicz-
ce SKTS udało się wygrać 
pierwszego seta do dzie-
więciu. W drugiej odsłonie 
nastąpiło przełamanie. Re-
prezentantka gospodarzy, 
wynikiem 12:10, wyrównała 
wynik pojedynku. W trze-
cim i czwartym secie naj-
wyraźniej znalazła sposób 
na sochaczewską tenisistkę, 

wygrywając z nią kolejno do 
dwóch i do czterech oczek.

W drugiej grze Joanna 
Kiedrowska musiała uznać 
wyższość Katarzyny Grzy-
bowskiej-Franc, która bez 

większych problem poko-
nała ją w trzech setach (5:11, 
5:11, 7:11). 

Od początku tego se-
zonu do pierwszego składu 
SKTS dołączyła była zawod-
niczka MKS Jedynki Łódź, 
Julia Ślązak. Niestety, nie 

zaliczyła udanego debiu-
tu w sochaczewskim klubie. 
Po ciężkim boju przegra-
ła w czterech setach z Mar-
tą Smętek (11;7, 6:11, 11;6, 
18:16).

Przed szansą na wy-
równanie wyniku spotka-
nia stanęła Katarzyna Grzy-
bowska-Franc. Po zaciętej i 
wyrównanej grze nie dała 
jednak rady dobrze dyspo-
nowanej tego dnia i uskrzy-
dlonej po pierwszym zwy-
c i ę s t w i e    z aw o d n i c z c e 
pochodzącej z Taipei, Chia-
-Hsuan Lin. Pojedynek za-
kończył się po czterech se-
tach na korzyść gospodarzy 
- (13:11, 12:10, 8:11, 13:11).

Początek bez punktów
Drużyna Sochaczewskiego Klubu Tenisa Stołowego rozpoczęła nowy sezon rozgrywek 
w Ekstraklasie Kobiet. Niestety w pierwszym meczu podopieczne Bronisława Gawrylczyka, po 
czterech pojedynkach przegrały, z silnym zespołem Bronowianki Kraków. Kolejne spotkanie SKTS 
rozegra w Sochaczewie w sobotę 30 września. Jego rywalem będzie Polmlek Lidzbark Warmiński.

Juniorki na podium
Przypomnijmy, że SKTS wystawi w tym sezonie drugi 
zespół, który będzie rywalizował w rozgrywkach II ligi 
mazowieckiej kobiet. Pierwsze spotkanie zagra on na 
wyjeździe 15 października z drużyną IKTS Broń II Ra-
dom. Tymczasem młode zawodniczki, które będą wy-
stępować w barwach drugiej drużyny SKTS - Aleksan-
dra Paruszewska i Aleksandra Wojtczak, 17 września 
w hali sportowej Szkół Fundacji Primus w Warszawie 
wystąpiły w wojewódzkim turnieju kwalifi kacyjnym do 
mistrzostw Polski w kategorii juniorów. Zajęły odpo-
wiednio drugie i trzecie miejsce.

Reprezentowała Polskę
Do nowego sezonu przygotowywała się również liderka 
SKTS, Katarzyna Grzybowska-Franc. W dniach 13-17 
września wzięła udział w drużynowych mistrzostwach 
Europy w tenisie stołowym, które odbyły się w Luksem-
burgu. Grała w drużynie razem z Natalią Bajor i Natalią 
Partyką. Polski zespół zakończył turniej na siódmym 
miejscu, wygrywając ostatnie spotkanie z drużyną 
Portugalii 3:0.

W sobotę 16 września w 
hali sportowej Szkoły Pod-
stawowej nr 4 w Socha-
czewie, odbyły się zawody 
Pucharu Polski w Ju-Jitsu. 
Głównym organizatorem 
imprezy był Dragon Fight 
Club. Gospodarze wywal-
czyli w sumie sześć medali. 

Puchar Polski Ju-Jitsu od-
bywał się w kategoriach 
U-18, U-21 i seniorów. Na 
trzech polach walki, o wy-
miarach 12 x 12 metrów, ry-
walizowało ok. 200 zawod-
ników z całej Polski, w tym 
reprezentanci naszego kra-
ju na mistrzostwach Świa-
ta - multimedaliści mi-
strzostw Polski, Europy i 
świata. Poziom walk stał na 
najwyższym poziomie. W 
Sochaczewie wystąpił m.in 
utytułowany Piotr Bagiń-

ski, reprezentant Berserkers 
Szczecin.

Jest to pierwszy raz, gdy 
Dragon Fight Club Socha-
czew organizuje zawody w 

hali sportowej Szkoły Pod-
stawowej nr 4. - Nowa dyrek-
cja jest otwarta na współpra-
ce. Jest to obecnie największy 
obiekt w Sochaczewie, no-

woczesny z odpowiednim 
zapleczem. Mam nadzieje, 
że naszemu klubowi uda się 
zorganizować tu jeszcze nie-
jedne zawody – mówił pre-
zes Dragon Fight Club So-
chaczew, Sławomir Cypel.

Wszyscy Dragoni star-
towali w brazylijskiej od-
mianie Ju Jitsu „Ne Waza 
No Gi”, czyli kategorii bez 
kimon. Gospodarze wywal-
czyli w sumie sześć meda-
li. Na najwyższym stopniu 
podium stanęli: Radosław 
Goszcz (senior do 77 kg), 
Adam Frankowski (junior 
do 81 kg) i Karolina Bia-
łogłowa (junior do 70 kg). 
Srebrne medale wywalczy-
li Natalia Burzyńska (junior 
70 kg+) i Mateusz Szynert  
(junior do 81 kg). Trzeci w 
swojej kategorii był Kamil 
Piegat (senior do 69 kg).

Udane debiuty i medale Dragonów

W niedzielę 17 września w hali 
sportowej przy ul. Kusociń-
skiego odbył się Turniej Tenisa 
Stołowego o Puchar Dyrektora 
MOSiR. Zawody rozegrano w 
dwóch kategoriach.

W kategorii dzieci i młodzieży 
zagrało dziewięciu zawodników 
i zawodniczek systemem każdy z 
każdym. Najlepszy bilans (sześć 
zwycięstw i jedna porażka) osią-
gnął Krystian Szajewski, który 
został zwycięzcą turnieju. Dru-
gie miejsce, również z sześcioma 
wygranymi, lecz z większą liczbą 
straconych setów, przypadło Da-
mianowi Szajewskiemu. Trze-
cią lokatę zajął Paweł Piotrowski. 
Na kolejnych miejscach znaleźli 
się: 4. Jakub Trela, 5. Jerzy Sęk, 6. 
Oliwier Chrzanowski, 7. Dorota 

Baczyńska, 8. Filip Zygmunciak, 
9. Kamil Lis.

Zacięta rywalizacja rozegra-
ła się w kategorii open. O zwy-
cięstwo rywalizowało w sumie 
17 zawodników, którzy w pierw-
szej fazie turnieju zostali podzie-
lenie na cztery grupy. W fi nale 
Mateusz Selerski pokonał Seba-
stiana Rzeszotowskiego – 3:0. W 
meczu o trzecie miejsce, po za-
ciętym pięciosetowym pojedyn-
ku, Artur Kasprzak wygrał z Ra-
fałem Malinowskim. Ponadto w 
turnieju zagrali: Jacek Malinow-
ski, Marcin Dudziec, Tadeusz 
Krężlewicz, Daniel Orliński, Ka-
zimierz Drabot, Stanisław Gło-
wacki, Maciej Jar, Kamil Ocipka, 
Dawid Nowakowski, Piotr Mi-
chalczuk, Adam Ertman i Ad-
rian Kozaczuk.

26 zawodników walczyło 
o puchar dyrektora MOSiR

Indywidualnymi   biegami 
przełajowymi rozpoczęła się 
tegoroczna rywalizacja spor-
towa w ramach międzysz-
kolnego współzawodnictwa 
sportowego. Inauguracja Po-
wiatowych Igrzysk Młodzieży 
Szkolnej i Dzieci tradycyjnie 
miała miejsce w Kamionie.

Choć w czwartek, 21 września 
pogoda nie rozpieszczała, to z 
uznaniem dla uczniów można 
było oglądać ich walkę nie tylko 
o zwycięstwo, ale awans do za-
wodów wyższego szczebla. Do 
rywalizacji międzypowiatowej 
z każdej kategorii wiekowej za-
kwalifi kowała się pierwsza dwu-
nastka zawodników i zawod-
niczek. Emocji nie brakowało, 
faworyci nie zawiedli, ale też ob-
jawiły się nowe, budzące ogrom-
ne nadzieje młode talenty. 

Nad organizacją pierwszych 
w tym sezonie zawodów mię-
dzyszkolnych czuwał Zenon 
Grąbczewski, sekretarz Powiato-
wego Szkolnego Związku Sporto-
wego oraz Mirosław Domińczak, 
prezes PSZS. Kalendarz pozosta-
łych zawodów w poszczególnych 
w kategoriach wiekowych, które 
zostaną rozegrane w roku szkol-

nym, dostępny jest na stronie in-
ternetowej powiatsochaczew.pl, 
w zakładce sport. Tam też będą 
pojawiały się wyniki rywalizacji. 

Zwycięzcy indywidualnych biegów 
przełajowych Kamion 2017

Dziewczęta
Rocznik 2007: 800m – Lena Kosińska (SP w Śladowie)
Rocznik 2006: 800m – Wiktoria Komendarek 
(SP w Kozłowie Biskupim)

Rocznik 2005: 800m – Dominika Markiewicz 
(SP nr 1 w Sochaczewie)

Rocznik 2004: 1000m – Wiktoria Frank 
(SP nr 1 Sochaczewie)

Rocznik 2003: 1000m – Kamila Nowak (SP w Rybnie)
Rocznik 2002: 1000m – Weronika Iracka 
(Niepubliczna Szkoła w Szymanowie)

Szkoły ponadgimnazjalne: 1500m 
– Dagmara Cybulska (ZSO w Sochaczewie)

Chłopcy
Rocznik 2007: 800m – Ernest Tyl 
(SP nr 7 w Sochaczewie)

Rocznik 2006: 1000m – Mikołaj Bednarczyk 
(SP nr 3 w Sochaczewie)

Rocznik 2005: 1000m – Eryk Tyl 
(SP nr 7 w Sochaczewie)

Rocznik 2004: 1500m – Kacper Zygmunciak 
(SP nr 1 w Sochaczewie)

Rocznik 2003: 1500m – Filip Szufliński 
(SP w Kozłowie Biskupim)

Rocznik 2002: 1500m – Bartosz Zakościelny 
(SP nr 7 w Sochaczewie)

Szkoły ponadgimnazjalne: 2000m 
– Mateusz Zaręba (ZS im. J. Iwaszkiewicza)

Początek szkolnej rywalizacji
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Zespoły można zgłaszać za po-
średnictwem strony www.zpo-
dworkanastadion.pl. Tak jak w 
poprzednich latach, w rozgryw-
kach uczestniczyć mogą szkoły 
podstawowe, uczniowskie kluby 
sportowe, akademie młodych 
orłów, a także organizacje pro-
wadzące działalność sportowo-
-edukacyjną. W tym roku, po 
raz pierwszy w historii, do ry-
walizacji mogą przystąpić rów-
nież kluby sportowe. Za udział 
każdej drużyny w rozgrywkach 
opiekunowie otrzymają ory-
ginalną koszulkę treningową. 
Pierwsze mecze zostaną roze-
grane już w październiku.

W poprzednich latach w 
naszym mieście odbywały się 
eliminacje do turniejów woje-
wódzkich. Ich koordynatorem 
był sędzia piłkarski i nauczy-
ciel wychowania fi zycznego w 
Szkole Podstawowej nr 4, Łu-
kasz Trawiński. - Sochaczew-
skie eliminacje rozgrywali-
śmy na boisku ze sztuczną 
nawierzchnią przy Szkole Pod-
stawowej nr 6 (dawniej Gim-
nazjum nr 2). Każdego roku w 
naszym turnieju brało udział 
w sumie kilkanaście drużyn. 
W dalszych etapach turnieju 
pełniłem też rolę sędziego pod-
czas eliminacji wojewódzkich. 
Gorąco zachęcam do udziału 
w tym przedsięwzięciu trene-
rów, młodych piłkarzy, rodzi-
ców. Warto zgłaszać drużyny 
i wziąć udział w sportowej ry-

walizacji – mówi Łukasz Tra-
wiński. 

Jak co roku, dziewczęta i 
chłopcy uczestniczący w tur-
nieju podzieleni zostaną na trzy 
kategorie wiekowe – U-8, U-10 i 
U-12. Każda drużyna U-8 musi 
liczyć przynajmniej pięciu, a ze-
społy U-10 i U-12 po sześciu za-
wodników. Najpierw wszyscy 
rozpoczną rozgrywki w swo-
ich miastach i gminach, gdzie 
stawką jest awans do fi nałów 
wojewódzkich, aby na nich po-
walczyć o mistrzostwo woje-
wództwa i wyjazd do Warsza-
wy na fi nał ogólnopolski. To 
tam najlepsi wezmą udział w 
wielkim fi nale na Stadionie Na-
rodowym. Nagrodą główną dla 
zwycięzców będzie możliwość 
obejrzenia meczu kadry Adama 

Nawałki i osobistego spotkania 
z reprezentantami Polski. 

Przez 17 lat już ponad 1,6 
mln dzieci wzięło udział w do-
tychczasowych edycjach im-
prezy. Najważniejszym aspek-
tem rozgrywek jest zabawa i 
przyjemność z gry. Warto jed-
nak pamiętać, że na kolejnych 
etapach dzieci są pod baczną 
obserwacją trenerów młodzie-
żowych reprezentacji Polski, 
którzy wyławiają największe 
talenty i pomagają im spełnić 
marzenia o piłkarskiej karie-
rze i założeniu reprezentacyj-
nej koszulki. Aż 27 spośród 80 
zawodniczek i 46 z 80 piłkarzy 
uczestniczących w poprzedniej 
edycji rozgrywek zostało po-
wołanych na Letnią Akademię 
Młodych Orłów.

„Z Podwórka na Stadion o 
Puchar Tymbarku” to również 
promocja zasad fair play, ponie-
waż za wzorowe zachowania na 
boisku oraz poza nim zawodni-
cy, trenerzy a nawet kibice mogą 
zostać przez sędziego nagrodze-
ni „Zieloną Kartką Fair Play”. 
W poprzedniej edycji rozda-
no 170 takich kartek. Dodajmy, 
że skala turnieju oraz formu-
ła i poziom rozgrywek sprawia-
ją, że na przestrzeni ostatnich 
siedemnastu lat w zawodach 
uczestniczyło wielu obecnych 
reprezentantów Polski, różnych 
kategorii wiekowych, takich jak 
Arkadiusz Milik, Piotr Zieliń-
ski, Tomasz Kędziora, Bartosz 
Bereszyński, Marcin Kamiński, 
Bartosz Salamon, Igor Łasicki 
czy Paulina Dudek.

Zgłoś swoją drużynę 
do turnieju Tymbarku
Rozpoczęły się zapisy do XVIII edycji turnieju „Z Podwórka na Stadion o Puchar Tymbarku”, 
największego turnieju piłkarskiego dla dzieci w Europie. Udział w rozgrywkach daje młodym 
adeptom piłki nożnej szansę spełnienia marzeń o spotkaniu z reprezentantami Polski i zagraniu 
na stadionie PGE Narodowym. Zapisy do nowej edycji potrwają do 30 września.

Piłkarze nie wystraszyli się 
deszczowej pogody. Sześć dru-
żyn zagrało w Turnieju Piłki 
Nożnej o Puchar Dyrektora 
MOSiR, który odbył się w nie-
dzielę 24 września w Karwo-
wie. Zwyciężyła drużyna Rudy 
102.

Drużyny grały systemem każ-
dy z każdym. Wszystkie ze-
społy otrzymały na koniec pa-
miątkowe puchary. Królem 
strzelców został Maciej Danec-
ki z ekipy Rudy 102, który strze-
lił osiem bramek. Najlepszym 
bramkarzem wybrano Mate-
usza Wejersa z drużyny Wod-
nistych Komandosów. Turniej 
sędziował Józef Szajewski.

Zwycięska drużyna Rudy 
102 zagrała w składzie: Michał 
Nowakowski, Piotr Kujawiń-
ski (1) Krzysztof Cłapa (5), Ma-
rek Sędkowski , Paweł Kittel (2), 
Maciej Danecki (8).

Drugie miejsce zajęła dru-
żyna FC Altanka: Damian 
Dąbrowski, Radosław Strzel-
czyk (1), Jakub Aleksandrowicz, 
Alan Tomaszewski, Radosław 
Sikora, Przemysław Sikora (4), 
Łukasz Sikora, Krzysztof Ma-
jewski (2), Przemysław Majew-
ski.

Trzecia była ekipa Wal-
kower: Marcin Rosłoniak (1), 
Mateusz Błaszczyk, Damian 
Pączek (2), Kacper Pączek, Ja-
rosław Szewczyk (1), Rafał 
Wróbel, Dawid Żmijewski, Se-

weryn Fabiszak, Łukasz Dą-
browski (1).

Miejsce czwarte należy do 
zawodników drużyny Seroki w 
składzie Daniel Czajewski, Ka-
mil Cieślak (2), Łukasz Ogrodz-
ki (1), Jakub Gmurek, Bartło-
miej Sitek, Mateusz Sadowski 
(1), Paweł Zdanowski.

Na miejscu piątym znala-
zła się po ostatnim meczu dru-
żyna Warci Uwagi: Mateusz 
Lis (5), Konrad Rogowski (2), 
Daniel Woźniak, Mateusz Ro-
gowski, Klaudiusz Rębiejewski, 
Sebastian Zalewski, Kacper Mi-
jas (1).

Ostatnią lokatę zajęła naj-
młodsza wiekiem, ale bardzo 
waleczna drużyna Wodnistych 
Komandosów: Bartłomiej An-
drzejczak (1), Jan Stencel, Eryk 
Górzyński, Mikołaj Jarota, 
Krystian Pętlak, Mateusz We-
jers, Anna Michalik, Kacper 
Andrzejczak.
Wyniki:
Walkower – Seroki  0:0
Rudy 102 – Walkower  4:0
Rudy 102 – Seroki  0:0
FC Altanka – Walkower  0:0
FC Altanka – Seroki  1:0
FC Altanka – Rudy 102  0:5
Warci Uwagi – Walkower  2:3
Warci Uwagi -  Seroki  1:1
Warci Uwagi -  Rudy 102  0:2
Warci Uwagi - FC Altanka  0:1
Wodniści Komandosi – Walkower  0:2
Wodniści Komandosi – Seroki  0:3
Wodniści Komandosi - Rudy 102  0:5
Wodniści Komandosi - FC Altanka  1:5
Wodniści Komandosi - Warci Uwagi  0:6

Rudy 102 najlepszy 
w Karwowie

Całkiem nieźle w tym sezonie 
radzi sobie drużyna piłkarska 
KS Orkan Sochaczew wystę-
pująca w płockiej B-klasie. Po 
pięciu kolejkach, z bilansem 
trzech zwycięstw i dwóch po-
rażek, zajmuje trzecie miejsce 
w ligowej tabeli.

W barwach KS Orkan w 
tym sezonie zagrali: Anto-
ni Gomza, Robert Kołodziej-
czak, Marcel Łańczak, Kamil 
Dłutek, Patryk Malinow-
ski, Przemysław Bardziński, 
Alan Baliński, Patryk Pęsiek, 
Krystian Rafalski, Cezary 
Czarnecki, Sebastian Bor-
kowski, Patryk Samoraj, Ja-
kub Sobieraj, Jakub Felczak, 
Adrian Rogala, Ernest Świ-
stak, Arkadiusz Widyński, 
Kamil Jeznach, Bartosz To-

maszkiewicz, Bartłomiej Pę-
siek.

Prezentujemy dotychcza-
sowe wyniki oraz terminarz 
pozostałych czterech kolejek w 
rundzie jesiennej.
Wyniki i terminarz:
I kolejka (26.08): Orkan - Orkan Lelice 3:1 (2:0)
bramki: Jakub Sobieraj (3)
II kolejka (3.09): Relax Miszewo – Orkan 0:1 (0:0)
bramka: Jakub Felczak
III kolejka (9.09): Orkan - Lwówianka Lwówek 0:2 (0:1) 
IV kolejka (16.09): Zorza Szczawin – Orkan 4:2 (1:2)
bramki: Alan Baliński, Cezary Czarnecki 
V kolejka (23.09): Orkan - Czarni Rempin 5:4 (1:2)
bramki: Cezary Czarnecki (5) 
VI kolejka (30.09): 
Orkan - Szopen Sanniki, godz. 16.00

VII kolejka (8.10): 
Sparta Mochowo – Orkan, godz. 11.00

VIII kolejka (14.10): 
Orkan - Zjednoczeni Bulkowo, godz. 15.30

IX kolejka (22.10): 
Unia II Czermno – Orkan, godz. 11.00 

Orkan trzeci w tabeli

16 września odbyła się ósma 
edycja Mistrzostw Teresi-
na w Biegach. Wystartowała 
w nich reprezentacja socha-
czewskiego Klubu Maratoń-
czyka „Aktywni”. Zdobyli 
w sumie pięć medali – jeden 
złoty, po dwa srebrne i brązo-
we. Oto ich wyniki:
100m: chłopcy 2010 i młodsi:
1. Dawid Ptaszyński 17.59
150m: dziewczęta 2009:

3. Zofia Siekiera 29.23
200m: dziewczęta 2008:
3. Patrycja Ptaszyńska 36.82
300m: dziewcząt 2006-2007:
8. Maria Narkintowicz 58.33
600m: dziewcząt 2004-2005:
6. Natalia Więckowska 2.07.26
600m: dziewcząt 2003-2002:
2. Weronika Lewandowska 1.58.40
4. Justyna Karczewska 2.13.28
1500: 1997 i starsi:
2. Sławomir Lewandowski 5.22.80

Aktywni startowali w Teresinie Łowickie bieganie
Blisko 400 zawodników ukoń-
czyło 17 września XXXVI Ło-
wicki Półmaraton Jesieni. Trasa 
biegu wiodła ulicami Łowicza 
(cztery pętle po ok. 5 km). Na 
starcie biegu nie mogło zabrak-
nąć sochaczewian, Jana Ko-
cimskiego, Emanuela Zimnego 
oraz Bogusława Ksyny.

155. Bogusław Ksyna (OSP Kamion) – 1.43.23
209. Emanuel Zimny (KM Aktywni) – 1.50.15
216. Jan Kocimski (KM Aktywni) - 1.50.48
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W sobotnie popołudnie, 16 
września równie wielkie 
emocje towarzyszyły spo-
rej grupie kibiców podczas 
meczu juniorów Orkana, 
którzy wybiegli na murawę 
przed seniorami. Prowa-
dzony przez Jakuba Seklec-
kiego zespół pierwszy raz 
wystąpił w tym składzie. 
Czekał go poważny spraw-
dzian, z bardzo wymagają-
cym przeciwnikiem, jakim 
jest Juvenia Kraków.

Orkan od początku mocno przy-
cisnął rywali i już w 5. minucie 
objął prowadzenie. Pozostałe 30 
minut sochaczewianie zaciekle 
się bronili, jednak przeciwnik 

nie potrafi ł zdobyć przyłożenia. 
Pierwsza połowa zakończyła się 
wynikiem 7:3 dla gospodarzy.

Początek drugiej (35-minu-
towej) części spotkania to zde-
cydowany atak Juvenii, która 

dwukrotnie melduje się na polu 
punktowym gospodarzy. Na 10 
minut przed końcem spotkania 
Hubert Wiśniewski przedziera się 
na pole punktowe krakowskich 
„Smoków”, a Adrian Nowakow-

ski zdobywa podwyższenie. W 
ostatnich 10 minutach gra toczy 
się na połowie przeciwnika. Or-
kan nie zdołał jednak zdobyć ko-
lejnych punktów. Po zaciętym 
spotkaniu juniorzy musieli uznać 
wyższość Juvenii, która ostatecz-
nie wygrała jednym punktem.

Skład juniorów Orkana: Sebastian Misiak, 
Adrian Nowakowski, Antoni Gołębiowski, Filip 
Buchan, Filip Perak, Hubert Wiśniewski, Jan Król, 
Kacper Szufliński, Maksymilian, Tarmanowski, 
Patryk Książek, Hubert Lewandowski, Michał 
Chmielewski, Dawid Szymerski, Jan Mroziński, 
Kacper Getka, Kswery Struss, Mateusz Panek, 
Michał Szwarc, Przemysław Dobijański, Sebastian 
Kitliński, Michał Dmoch, Oskar Sargowicki.

Orkan Sochaczew – Juvenia Kraków 14:15 (7:3)
punkty: Sebastian Misiak 5, Hubert Wiśniewski 5, 
Adrian Nowakowski 4.

W imprezie zorganizowanej 
pod patronatem Europejskie-
go Stowarzyszenia Weteranów 
Rugby (EVRA) wzięło udział 
piętnaście zespołów z całej Eu-
ropy, w tym dwie drużyny z 
Polski: Rugby Veterans Orkan 
Sochaczew oraz WFS Siedlce 
Veterans. Pierwszego dnia roz-
grywek, w piątek 15 września, 
sochaczewscy weterani zapre-
zentowali bardzo dobrą posta-
wę, wygrywając z Esztergomi 
Vitezek, Baltic Old Boys, I Fos-
sili Dolomitici oraz remisując 
z gospodarzami turnieju WFS 
Siedlce Veterans.

Do następnego dnia tur-
nieju, sochaczewianie przystą-
pili w bardzo dobrych nastro-
jach, a perspektywa rozegrania 
kolejnych spotkań, tylko napę-
dzała ducha bojowego drużyny. 
Jak pokazał rozwój sytuacji na 
boisku, piątkowe wygrane były 
dobrym początkiem, gdyż w 
niedzielnych rozgrywkach so-
chaczewscy weterani odnieśli 
kolejne zwycięstwa. Spotkania 
z RC Lousa, Baltic Old Boys i 
Galicia Old Boys zakończyły się 
wygraną rugbistów Orkanu, a 
ostatni mecz z Coyotes Cernu-
sco remisem.

Trzeba podkreślić, że spo-
tkanie z Kojotami miało swo-
ją dramaturgię i nie różniło się 
właściwie od meczu rozgry-
wanego na poziomie ligowym. 
Piłka była rozgrywana na prze-
strzeni całego boiska, specjal-
ne przepisy obowiązujące w 
rozgrywkach weteranów krę-
powały zawodników obydwu 
drużyn w konstruowaniu akcji 
ofensywnych. 

Na turnieju w Siedlcach so-
chaczewscy weterani wystąpili 
w składzie: Robert Dłutek, Mar-
cin Kłak, Sebastian Wątkowski, 
Marcin Marczewski, Zbigniew 
Dąbrowski, Sławomir Dud-

kowski, Mirosław Foryszewski, 
Jarosław Orliński, Maciej No-
wakowski, Cezary Dudek, Ma-
ciej Bobowicz, Sławomir Kitliń-
ski, Zygmunt Majchrzak, Paweł 
Jachowski, Marcin Kubiszew-
ski, Konrad Pisarek, Maciej Bra-
żuk, Grzegorz Borowiak, Mar-
cin Stachniuk, Jacek Janiak, 
Paweł Radzymiński, Paweł 
Adamczyk oraz Sandra Kłak. 
Wsparcie merytoryczne zapew-
niali bracia Pietrakowie, a zdję-
cia robił niezastąpiony Mudin.

Zgodnie z zasadami przy-
jętymi przez EVRA festiwal nie 
ma klasyfi kacji generalnej, choć, 
poprzez swoją formułę, jest nie-

ofi cjalnie nazywany klubowymi 
mistrzostwami Europy wetera-
nów. Biorąc pod uwagę wyniki 
sochaczewskiej drużyny, to na-
leży uznać, że klubowe mistrzo-
stwo Europy należy do Orkana.

Muszak

Sukces weteranów
Drużyna weteranów rugby Orkana Sochaczew wzięła udział w Europejskim Festiwalu 
Rugby w Siedlcach. Zagrali w ośmiu spotkaniach. Sześć z nich wygrali, dwa zremisowali. 

Juniorzy z emocjami, ale bez happy endu

Miejski Ośrodek Sportu i 
Rekreacji w Sochaczewie za-
prasza do wzięcia udziału w 
XXIV edycji rozgrywek Ama-
torskiej Ligi Piłki Siatkowej, 
której inauguracja odbędzie 
się 8 października. 

W związku z remontem hali 
sportowej przy ul. Chopina, 
tegoroczne rozgrywki odbę-
dą się w obiekcie przy ul. Ku-
socińskiego. Niewykluczone 
jednak, że modernizację hali 
uda się zakończyć wcześniej i 
spora część kolejek odbędzie 
się już w wyremontowanym 
obiekcie w Chodakowie. Liga 
rozgrywana będzie syste-
mem każdy z każdym – mecz 
i rewanż. Następnie najlepsze 
drużyny zagrają w rundzie 
play-off .

Spotkania odbywać się 
będą w soboty i niedziele. Finał 
ligi zostanie rozegrany w lutym. 
Wszystkie startujące drużyny 
otrzymają pamiątkowe pucha-
ry, trzy pierwsze dodatkowo 
medale. Wybrana zostanie rów-
nież najlepsza szóstka ligi. Indy-
widualne nagrody dostaną: naj-
lepszy przyjmujący, środkowy, 
atakujący, rozgrywający, libero 
oraz MVP sezonu.

Wpisowe do zawodów 
wynosi 500,00 zł. MOSiR 
przyjmuje zgłoszenia drużyn 
do 3 października. Spotkanie 
organizacyjne odbędzie się 28 
września o godz. 19.00 w hali 
sportowej przy ul. Kusociń-
skiego 2. Wszelkie pytania i 
sugestie należy kierować pod 
numery telefonów: 46 863-26-
20, 667-080-171.

Zagraj w tegorocznym 
sezonie ligi siatkarskiej

W sobotę 30 września na 
obiektach MOSIR w Choda-
kowie odbędzie się II edycja 
mistrzostw Polski w pod-
ciąganiu ciężarowym.

Podobnie jak w roku ubie-
głym spodziewamy się całej 
krajowej czołówki. Odwiedzą 
nas zawodnicy m.in. z Biłgo-
raja, Starogardu Gdańskiego, 
Otwocka, Radomia, Katowic, 
Pieszyc. W tym roku liczy-
my na złamanie bariery 100 
kg. Warto zaznaczyć, że na 
tydzień przed sochaczewski-
mi zawodami odbędą się mi-

strzostwa Świata w Rydze na 
Łotwie i zawodnicy powin-
ni być w bardzo dobrej for-
mie - mówi Izabela Wojdyno 
z MOSiR Sochaczew.

Zmagania rozpoczną się 
od rozegrania kategorii open 
kobiet, a następnie przepro-
wadzone będą serie w dwóch 
kategoriach męskich - do 80 
kg i powyżej. Po zawodach 
odbędą się tradycyjne poka-
zy treningu Street Workout. 
Będzie można także poroz-
mawiać z zawodnikami czy 
wziąć udział we wspólnym 
treningu. 

Ciężarowcy w Chodakowie

Po wakacyjnej przerwie badmintoniści wrócą na kor-
ty, aby zmierzyć się w VI turnieju gry pojedynczej z cyklu 
III Grand Prix Sochaczewa, organizowanego przez stowa-
rzyszenie „Razem i Sprawnie”. Zawody rozegrane będą w 
piątek 29 września w Szkole Podstawowej nr 3. Początek o 
godz. 18.00. Uczestnictwo należy poprzedzić zgłoszeniem 
na adres mailowy micwer7@wp.pl do 27 września. Należy 
podać imię, nazwisko, miejscowość (adres mailowy, numer 
telefonu do osób zgłaszających się po raz pierwszy). Udział 
w turnieju nie wymaga wpisowego. Mecze będą rozgrywa-
ne systemem brazylijskim (lub grupowym) do dwóch wy-
granych 15-punktowych setów.

Zaproszenie na szósty turniej
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Zgodnie z zapowiedzia-
mi nowego zarządu klubu 
na „Maracanę” wraca zna-
na sprzed lat wspaniała at-
mosfera. Każdy mecz ma 
być wydarzeniem. Nie tylko 
sportowym. Na inaugurację 
rundy jesiennej na bocznym 
boisku zorganizowano pik-
nik rodzinny. Trener Mar-
cin Stencel przygotował gry 
i zabawy dla najmłodszych 
adeptów rugby. Weterani 
Orkana obsługiwali z kolei 
grilla i zrobili dobry pod-
kład pod tradycyjną „trze-
cią połowę”. Były nagro-
dy dla kibiców, ale przede 
wszystkim ogromne spor-
towe emocje. To była niemal 
cała sobota z rugby – bo już 
o 14, przed głównym me-
czem, na boisko wybiegli ju-
niorzy, którzy zmierzyli się 
z Juvenią.

Starcie seniorów z war-
szawską Skrą o mistrzostwo 
I ligi rugby i przepustkę do 
gry w Ekstralidze w przy-
szłym sezonie rozpoczęło 
się minutą ciszy. Rugbiści 
uczcili w ten sposób swoich 
niedawno zmarłych star-
szych kolegów – Przemysła-
wa Pruskiego i Wojciecha 
Felczaka.

Warto zaznaczyć, że na 
boisku pojawił się mocno 
odmłodzony zespół Orka-
na. Udany debiut w pierw-
szej drużynie zaliczyło pię-
ciu jeszcze do niedawna 
juniorów - Mauro Lazza-
ri, Daniel Woźniak, Adrian 
Pętlak, Krystian Mechecki i 
Mariusz Brodowski. Wspie-
rali ich doświadczeni za-
wodnicy, dwukrotnie od 
nich starsi, tacy jak Tomasz 

Szymański czy, powraca-
jąca do gry legenda socha-
czewskiego rugby, Maciej 
Brażuk.

Wynik spotkania na 3:0 
po celnym rzucie karnym, 
otworzyli goście. W 18 mi-
nucie Mauro „Kevin” Laz-
zari przedarł się prawym 
skrzydłem i odpowiedział 
przyłożeniem. Skutecz-
nie podwyższył fi lar mły-
na sochaczewskiej drużyny 
Michał Gadomski. Chwilę 
później Skra przeprowadzi-
ła skuteczną akcję i ponow-
nie wyszła na prowadzenie. 
Na pięć minut przed gwizd-
kiem sędziego oznajmują-
cym koniec pierwszej po-
łowy, po wygranym rzucie 
z autu, sochaczewianie za-
wiązali mol i skutecznie 
wepchnęli się nim na pole 
punktowe rywali. Autorem 
przyłożenia był weteran Ka-
mil Kościelewski. Do prze-
rwy Orkan prowadził 12:10.

W drugiej połowie za-
czął padać deszcz, a grząska 
murawa spowolniła tem-
po gry. Skra grała jednak 
konsekwentnie i ponow-
nie wyszła na pięciopunk-
towe prowadzenie. Dopiero 
w 60. minucie, po efektow-
nym przyłożeniu między 
słupy Daniela Woźniaka, 
Orkan zaczął przejmować 
inicjatywę. Kopnięciami z 
rzutów karnych próbował 
jeszcze podwyższać wynik 
Michał Gadomski. Pierwsza 
jego próba była niecelna, za 
to drugim kopnięciem, wy-
konywanym z 41 metrów, 
na osiem minut przed koń-
cem ustalił wynik meczu na 
22:17 dla Orkana.

Za dwa tygodnie na-
szych rugbistów czeka wy-
jazd na wybrzeże. Ich rywa-
lem będzie drużyna Gryfa 
Pomorskiego, w skład któ-
rej wchodzą rezerwy trój-
miejskich klubów – Lechii 
Gdańsk i Ogniwa Sopot. 
Kolejny mecz w Sochacze-
wie pierwsza drużyna Or-
kana zagra 21 października.

Rugbiści Orkana pokonali Skrę
Sochaczewscy rugbiści rozpoczęli rundę jesienną. W sobotę 16 września na stadionie przy ul. Warszawskiej występujący w I lidze 
seniorzy pokonali warszawską Skrę 22:17. Mimo złej pogody mecz obserwowała duża grupa kibiców. Organizatorzy zapewnili 
sporo atrakcji. Rodzinny piknik z rugby zaczął się już trzy godziny przed meczem. Sochaczewska „Maracana” zaczyna odżywać! 

Orkan Sochaczew – Skra Warszawa 22:17 (12:10) punkty: Michał Gadomski 7, Mauro Lazzari 5, Kamil Kościelew-
ski 5, Daniel Woźniak 5. Skład Orkana: Kościelewski, Syperek, Gadomski, Niemyjski (Radzymiński), Markiewicz 
(Maciejewski), Palasik (Dudkowski), Woźniak (Brodowski), Brażuk, Czarnecki, Mechecki, Pętlak (Sadowski), Młyń-
czak, Piłowski, Lazzzari (Szymański), Popiołek.

Sukces mini-żaków
Na Turnieju Dzieci i Młodzie-
ży w Jarocinie drużyna mini-
-żaków Orkana Sochaczew 
wygrała wszystkie swoje 
spotkania. Po raz pierwszy 
w tej kategorii wiekowej pod-
opieczni Marcina Stencla 
zdobyli złote medale. Pod-
czas zmagań, najmłodszej 
drużynie mocno kibicowała 
liczna grupa rodziców z 
Marcinem Marczewskim i 
Maciejem Brażukiem na czele. Z kolei ich starci koledzy – żacy zajęli czwarte 
miejsce w turnieju,  którym oprócz zwycięstwa z BBRC Łódź, z pewnością 
udało się zdobyć cenne doświadczenie.
Skład mini-żak: Franciszek Szymański (c), Marcel Marczewski, Kacer 
Zwierzchowski, Patryk Chlebowski, Kacper Brażuk, Stanisław Pisarek, 
Tomasz Maciaszek, Tomasz Pęsiek, Przemysław Tylkowski. 
Skład żak: Oskar Migda (c), Antoni Mikołajczyk, Damian Kowalski, 
Michał Pastuszko, Piotr Pastuszko.

Zwycięstwo w Jarocinie
Drużyna młodzików trenera Malesy, 
okazała się bezkonkurencyjna w Tur-
nieju Nadziei Olimpijskich, rozegranym 
w niedzielę 24 września w Jarocinie. 
Młodzi adepci rugby wygrali wszystkie 
trzy mecze, bez straty punktów. 

Wyniki
RC Orkan - BBRC Łódź 47:0
punkty: Damian Rogowski 17, Kacper Siecz-
kowski 10, Antosz Soroczyński 10, Ignacy 
Krzemiński 5, Sebastian Lewandowski 5
RC Orkan - Husaria Kalisz 27:0
punkty: Sebastian Lewandowski 10, Damian 
Rogowski 7, Ignacy Krzemiński 5, Antosz 
Soroczyński 5
RC Orkan - Husar Bolesławiec 42:0
punkty: Damian Rogowski 15, Sebastian 
Lewandowski 10, Kacper Sieczkowski 5, Mateusz 
Jeziak 5, Marcel Barcewicz 5, Wiktor Łagowski 2

W niedzielę 17 września kadeci pojechali 
do Łodzi na towarzyskie spotkanie z 
miejscową drużyną Budowlanych.
Mecz sparingowy zakończył się dzie-
sięciopunktową wygraną gospodarzy, a 
sam pojedynek obfi tował w wiele wido-
wiskowych akcji z obydwu stron. Pod-
opieczni Tomasza Malesy przygotowują 
się do eliminacji Mistrzostw Polski. W 
pierwszym meczu zmierzą się za tydzień 
na własnym boisku z Arką Gdynia.
Skład kadetów: Adam Lewandowski, Kacper 
Wróbel, Łukasz Łukaszyk, Patryk Romanowski, 
Adam Kaliński, Adam Szwarc, Kacper Pietrzak, 
Kamil Zieliński, Cristian Bregu, Igor Kocimski, Kamil 
Miękus, Paweł Szwarc, Patryk Jagodziński, Damian 
Rogowski, Filip Szufliński, Jakub Wójcik, Adam Mar-
kiewicz, Antosz Soroczyński, Kacper Sieczkowski. 
KS Budowlani Łódź - RC Orkan 15:5
Punkty: Patryk Jagodziński 5

5
Tylu młodych 

zawodników Orkana
zadebiutowało 

w drużynie seniorów 
w meczu przeciwko 

Skrze


